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ایران در تنگنای کر یدورها
دکتر سید علی موسوی خلخالی، یک تحلیلگر حوزه دیپلماسی 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« پیرامون الزام و اولویت گســترش 
روابط ایران با همســایگان خود، گفت: برای خروج از انزوای 
منطقه ای، باید در تعاملات خود دو اصل بنیادی را در اولویت 
قرار دهیم. نخست اصل الزام به گسترش تعاملات با همسایگان 
اســت چرا که ایران کشــوری وسیع با همسایگان بسیار زیاد 
است؛ از جنوب با کشورهای عربی، از سمت شمال با روسیه و 
متحدان روسی، در غرب با ترکیه و از سمت شرق نیز به آسیا 

متصل است. وی با تاکید بر اینکه گسترش روابط با کشورهای 
همســایه نیازمند پیش زمینه هایی از جمله روابط سیاســی، 
اقتصادی و اجتماعی می باشد، افزود: توسعه روابط با کشورهای 
همسایه تنها یک شعار نیست، بلکه نیازمند گسترش ابزارهای 
لازم برای توسعه اقتصادی کشور است. از سال ۹۶ تا کنون که 
توافق هسته ای )برجام( به نوعی به لحاظ اقتصادی نتوانست 
کارایی مورد نیاز ما را برآورده کند، کشــور ما به شــدت مورد 

تحریم واقع شد...

یک تحلیلگر حوزه دیپلماسی در گفتگو با »نقش اقتصاد«   به بررسی چالش های 
پیش روی سیاست خارجی پرداخت:

نوید کمالی
 کارشناس مسائل راهبردی و سیاست خارجی

 غرب آسیا همواره
 در تـلاطم

آلبرت بغزیان
 کارشناس اقتصادی

علی مروی 
 اقتصاددان

عدم انتفاع مردم از 
خ ارز دستوری  نر

عجایب ثبت نام خودرو وارداتی در ایران

500 میلیون بده
 خودروی نامعلوم بخر!

شفاف سازی حلقه مفقوده قاچاق 
سوخت در کشور؛

نشتـی  سوخـت

 معامله بزرگ در راه است؟

 شتاب دیپلماسی در 
خاورمیـانه

یک کارشناس اقتصادی پیش بینی کرد

ارز تک نرخی نمی شود!

مخالفان پزشکیان هم می دانند که وزیر 
اقتصاد درشرایط امروز تقصیر ندارد 

 استیضـاحِ سیـاسی

یک کارشناس بازار مالی در گفتگو با »نقش اقتصاد«  مطرح کرد:

 سیگنال مثبت تک نرخی شدن ارز به 
بـازار  سـرمایه

بحران ناتمام مسکن در ایران
ید خانه برای آن ها رؤیا شد دهک هایی که خر

محمد غفوری، کارشناس بازار سرمایه در 
گفتگو با »نقش اقتصاد« در رابطه با 

راه اندازی بازار ارز تجاری و تک نرخی شدن 
ارز و تأثیر آن ها بر بورس گفت: با راه اندازی 

ارز توافقی در مرکز مبادله طلا و ارز ایران 
پرسش هایی مطرح است که از آن جمله 

می توان به مورد زیر اشاره کرد؛ آیا 
راه اندازی این سیستم و نزدیک شدن نرخ 

دلار نیمایی که در حال حاضر...
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فــروش جدید خودروهای وارداتی از امروز ۱۵ 
دی ۱۴۰۳ در ســامانه یکپارچه شروع می شود.

بلوکه کردن پول های مردم به مبلغ ۵۰۰ میلیون 
تومان نیز از ۱۱ دی ۱۴۰۳ شروع شده و تا ۱۷ 
دی ادامه دارد.نکته جالب اینجاســت که مثل 
ســری های قبل با وجود اینکه یک روز به ثبت 
نام مانده اما هنوز اسامی مدل ها مشخص نیست.

حتی قیمت خودروها و میزان عرضه هر محصول 
هم اعلام نشده است...
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مجید گودرزی
 کارشناس مسکن

عقـب گـرد 
در بازار مسکن

بی تفـاوتی دلار
FATF به موضوع 

3 2 4 5

چاپ دوم

سید عباس نظری شهردار  شاهین دژ

شهرداری شاهین دژ در نظر دارد تعداد 3  قطعه از زمین های تفکیکی تحت مالکیت خود را در اجرای 
مجوز های  بند2 صورتجلسه شماره 143 مورخه 1402/05/26 و بند  13 صورتجلسه شماره168 مورخه 
1402/11/15 ( اعضای محترم شورای اسلامی شهر شاهین دژ از طریق فرآیند مزایده واگذار نماید . 

شرایط مزایده : 
1- کلیه مراحل برگزاری مزایده از خرید اسناد و پرداخت سپرده تا پیشنهاد قیمت ، بازگشایی 
و تعییــن برنده از طریق ســامانه ســتادایران)setadiran.ir ( با شــماره سیســتمی 

20030۹0528000006  ) تجدید مزایده  20030۹0528000005 ( برگزار می گردد .  

 2-  مهلت خرید اسناد مزایده از ساعت 8.00 مورخ  1403/10/0۹  لغایت ساعت  1۹.00 مورخ  1403/10/20 
3- مهلت ارائه پیشنهادات حداکثر تا ساعت 1۹.00 مورخ  1403/10/30  

4- بازگشایی پیشنهادات رأس ساعت 10.00مورخه 1403/11/01  از طریق سامانه ستادایران صورت خواهد گرفت . 
5- پیشنهادات مخدوش و مشروط رد خواهند شد و شهرداری در قبول و رد پیشنهادات مختار می باشد . 
6- با توجه به اینکه مزایده تجدید شده لذا شهرداری می تواند در شرایطی که تعداد پیشنهادات کمتر 

از حد نصاب )کمتر از  3 پیشنهاد ( باشد نیز نسبت به واگذاری به مناسبترین پیشنهاد  اقدام نماید .
7- سایر شرایط در سامانه ستادایران بارگزاری شده است. 

 )) آگهی تجدید مزایده فروش زمین شهرداری شاهین دژ ((
شماره سیستم ستادایران 2003090528000006

 

شماره ۱۱065
مورخه ۱403/۱0/8

لیست قطعات

شماره آدرسردیف
قطعه

مساحت 
قیمت کارشناسی وضعیت ثبتیکاربري)متر مربع(

زمین

۹.702.000.000عادیصنعتی1277.2تفکیک خدامرادی پشت ایران خودرو 1

4.546.200.000عادیصنعتی475.77تفکیک خدامرادی پشت ایران خودرو 2

8.577.000.000سند در دست اقدامتجاری61۹0.6شهرک شهید رجایی - معبر 16 متری - تفکیک جدید جنب تفکیک فتحی3

روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان

cat6- پچکورد 15متر-کابل شبکه-sfpzxیونیت–c3750 12s.s شرکت مخابرات ایران- منطقه گلستان در نظر دارد  عملیات خرید  سوئیچ شبکه سیسکو

تستر کابل-سوئیچ-اینورتر-بست کمربندی –کابل برق و.. را از طریق مناقصه به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید ،لذا متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند 

جهت اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir  و یا سایت مخابرات منطقه گلستان به آدرسgo.tci.ir   مراجعه نمایند.

تجدید و تغییر ملزومات مناقصه عام یک مرحله ای  شماره 20 /گ/۱403

 نوبت اول

مهدی زاده-شهردار ارومیه

شهرداری ارومیه در نظر دارد به استناد ماده 5 آئین نامه معاملاتی شهرداری و اعتبارات مصوب سال 1403 نسبت به برگزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل 
از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت) ســتاد( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نماید. از کلیه شــرکتهای خدماتی واجد شرایط که مایل به 
همکاری هستند دعوت بعمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و نسبت به ارائه قیمت بصورت الکترونیک اقدام نمایند. لازم بذکر است 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد 
شد. لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

لازم به ذکر میباشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتوانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس www.urmia.ir مراجعه فرمایند.
1- موضوع مناقصه: ارائه ی خدمات حمل و نقل مسافر درون شهری با 48 دستگاه اتوبوس ملکی در قالب قرارداد حجمی

2- مبلغ کل مناقصه: 181/5۹3/521/36۹ ریال )صد و هشتاد و یک میلیارد و پانصد و نود و سه میلیون و پانصد و بیست و یک هزار و سیصد و شصت و نه ریال(
3- مدت قرارداد: 12 ماه شمسی از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.

 www.setadiran.ir 4- تاریخ دریافت اسناد مناقصه: از ساعت 10 روز شنبه مورخه  1403/10/15تا ساعت 1۹ روز شنبه مورخه 1403/10/22 در بستر سامانه ستاد به آدرس
اقدام نمایند.

آگهی مناقصه عمومی 

شماره: 2003094839000۱39
تاریخ: ۱403/۱0/۱5

 

 سیدمحمدرضا سیدالنگي-  شهردار  گرگان

شهرداري گرگان با استناد به ماده 30 آئین نامه معاملات شهرداري ها درنظر دارد به منظور اجراي پروژه هاي 
عمراني نسبت به فروش املاک خود بر مبناي پایه قیمت کارشناسي رسمي بشرح جدول ذیل از طریق مزایده عمومي 
اقدام نماید.لذا متقاضیان مي توانند از تاریخ 15/ 10/ 1403 لغایت پایان وقت اداري مورخ 06/ 11/ 1403 به سایت اینترنتي به 

آدرس WWW.Setadiran.ir مراجعه نمایند .
تلفن تماس : امور قراردادها  :  01732240752      اداره املاک :  01732243880

شناسه آگهی: ۱858557 شماره میم الف: -۱  

»آگهي مزایده عمومي «

نوبت دوم

سلیمان صابری - شهردار نقده

شــهرداري نقده درنظر دارد  مطابق بودجه  سالجاری   و بر اساس  مصوبه 
شــماره 56۹ مورخه 1403/07/24 طی نامه شماره 03/4844/ص مورخ 
1403/07/27   تعــداد ی از زمینهــاي خود را ازطریق مزایده عمومي  و با رعایت آئین نامه مالی 
شــهرداریها بشــرح جدول زیر بفروش برساند 0 لذا متقاضیان مي توانند تقاضاي کتبي خودرا 

مطابق شرایط مندرج دراین آگهی به دبیرخانه شهرداري تسلیم نمایند0
2-  سپرده شرکت در مزایده به استناد بند 2 ماده 5 آیین نامه مالی شهرداری ها که متقاضیان  
بایدحداقــل  5 درصد قیمت پایه کل قطعه مورد نظر را بعنوان ســپرده بحســاب شــماره  
010877850۹000 شــهرداري نقده نزد بانک ملی شعبه مرکزی واریز وفیش مربوطه را بهمراه 

پیشنهاد کتبي خود از طریق سامانه اقدام نماید . 
3- متقاضیان می توانند جهت واریز سپرده به دایره املاک و درآمد شهرداري مراجعه وبعداز 

تحویل فیش مربوطه نسبت به واریز آن بـرابربند 2 اقدام نمایند0
4- متقاضیــان می توانند دروقــت اداری ایام مقرر جهت دریافت کروکی واطلاعات مربوط به 

هرقطعه به دایره املاک شهرداری مراجعه نمایند.
تبصره 1: واگذاری قطعات کلا بصورت نقدی میباشد.

5-  سپرده نفرات اول تاسوم هرقطعه تا انجام معامله قطعي درحساب سپرده شهرداري نگهداري 
خواهدشد ودرصورت انصراف نفراول سپرده وي بنفع شهرداري ضبط وبانفردوم قرارداد منعقد 

خواهدشد ودرصورت انصراف نفرات دوم وسوم با آنها نیز همانند نفراول رفتارخواهد شد0
6- مطابق ماده 8آئین نامه مالی و معاملاتی شــهرداریها ،  برنده مزایده بایســتی حداکثر ظرف 
یک هفته پس از ابلاغ نتیجه مزایده ، نسبت به واریز بهای زمین به حساب شهرداری اقدام نماید 
در غیر اینصورت سپرده وی بنفع شهرداری ضبط  و پیشنهاد معامله به نفر بعدی مطابق شرایط 
نفر اول داده خواهد شد که در صورت عدم قبول وی نیز قطعه مذکور مجددا به مزایده گذاشته 

خواهد شد.
7-  شهرداري در رد  یا قبول هریک از پیشنهاد ها مختاراست0

8- به پیشــنهادات مبهم ، مشــروط  ، مخدوش ،فاقد سپرده ،ناقص و بعد از موعد مقررترتیب 
اثرداده نخواهد شد0

۹- قطعاتی که داراي سند رسمی  مالکیت میباشند، سند آنها پس از طی مراحل وموانع قانونی 
مربوطه و  حداکثر ظرف یکسال بنام برنده مزایده بصورت قطعی انتقال داده خواهد شد. ضمناً 
تمامی هزینه های مربوط به انتقال ســند برعهده خریدار )برنده مزایده(خواهد بود وهمچنین 
قطعاتی که داراي ســند عادی )فاقد سند رسمی مالکیت ( میباشنددرموردآنها شهرداری چه 
درحال وچه درآینده هیچگونه تعهدی مبنی براخذوارائه سند به خریدارنمی نماید،لیکن هرگاه 
خریدار خودازطریق  قانون ثبت اقدام به اخذ سند مالکیت نماید پرداخت کلیه هزینه ها ونیزطی 

کلیه مراحل اداری و قانونی مربوطه بعهده خریدارخواهد بود.
10- هرگاه برنده مزایده جهت اخذ پروانه ســاخت ویا انجام  ســایرامورات اداری به شهرداری 
مراجعه نماید بایســتی  نســبت به پرداخت  عوارض وحقوق قانونی شهرداری مطابق ضوابط و 

مقررات جاری  اقدام نماید.
11-  پیشنهادات واصله راس ساعت 13 روز سه شنبه مورخه    02  / 11  /1403  باحضور اعضاي 

کمیسیون معاملات شهرداري بازوقرائت  شده و مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.
12- کلیه اســناد مزایده در سامانه ستاد ایران به ادرس www.setadiran.ir قابل رویت و 

دانلود می باشد.
تاریخ انتشار آگهی: مورخ 1403/10/15

1-مهلت ثبت نام وشرکت درمزایده از زمان انتشار این آگهي از مورخه 1403/10/15 تا آخر وقت 
اداری روز دوشــنبه مورخه   01/ 11  /1403   میباشــد و به تقاضاهاي ارائه شــده بعداز وقت مقرر 
هیچگونه ترتیب اثري داده نخواهدشد0 ) متقاضیان بایستي تا تاریخ  22 /  10 /1403 از طریق 
سامانه ستاد  نسبت به دانلود اسناداقدام نمایند بعد تاریخ قرائت شده سامانه اجازه شرکت  در 

مزایده را نخواهد داد. (
-لیست زمین های مزایده ) نوبت دوم ( :

آگهی مزایده عمومی فروش زمین شهرداری نقده

  شماره: 2539۱ 
تاریخ:   ۱403/۱0/۱3

آدرس قیمت هر متر مربعمساحت کاربری شماره قطعه ردیف

2۴ متری کمربندی دفاع مقدس - زمینهای بادنی - خیابان ۱۰ متری200126/000/000 سند - تجاری8  1

2۴ متری کمربندی دفاع مقدس - زمینهای بادنی - خیابان ۱۰ متری200126/000/000سند - تجاری213

خیابان حافظ - تفکیک فرهنگیان - کوچه 8 متری205/3۹126/000/000 سند - مسکونی32

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری184/3880/000/000 سند - مسکونی417

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری188/7478/000/000 سند - مسکونی518

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری1۹3/2676/000/000 سند - مسکونی61۹

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری181/2882/000/000 سند - مسکونی710

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری17۹/7683/000/000 سند - مسکونی811

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری178/2484/000/000 سند - مسکونی۹12

انتهای بلوار ستارخان - پلاک ۴۵ - خیابان ۱2 متری176/7385/000/000 سند - مسکونی1013

انتهای خیابان شیخ شلتوت 2 - زمینهای گوزلی178/03150/000/000 عادی - مسکونی1115

انتهای کارگاههای صنعتی - کوچه 8 متری170/2870/000/000 سند - مسکونی127

کریدور ترنس خزر و کریدور هند به سرزمین های اشغالی منجر به انزوای ایران خواهد شد ��
سونامی بی خانمانها

 در پایتخت!

 بحران اجاره بها بخشی از طبقه متوسط را به جمعیت 
اتوبوس خواب ها وساکنان گرمخانه ها اضافه می کند

http://www.tci.ir
http://www.gorgan..ir/
http://www.setadiran.ir


 شتاب دیپلماسی در خاورمیانه
 معامله بزرگ در راه است؟

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

گروه بین الملل: در شرایطی که رایزنی ها در ژنو برای خروج از بحران 
هسته ای ایران برگزار شد، تلاش ها جهت برقراری آتش بس در غزه 
نیز جریان دارد؛ دو گزاره ای که می تواند زمینه ساز بازگشت ثبات 
به منطقه شــود. در این میان ســکوت ترامپ و فعل و انفعال های 
نتانیاهو موجب شده تا آینده رایزنی ها در هاله ای از ابهام قرار بگیرد.

ســاوت چاینا مورنینگ با انتشــار یادداشتی مدعی شد، مقام های 
ارشــد خاورمیانه، ایالات متحده و اروپا با هدف برقراری آتش بس 
در لبنان که محقق شد، نشست هایی را برای پایان دادن به جنگ 
در غزه و بستر سازی برای یافتن راهی جهت خروج از بحران مرتبط 

با برنامه هسته ای ایران برگزار کردند.
تحلیلگران بر این باورند که همزمان با برقراری آتش بس در لبنان، 
اگر رایزنی ها در باب برنامه هســته ای ایران نتیجه بخش باشــد، 
می توانــد به یک "معامله بــزرگ" بین دولت آینده دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور منتخب آمریکا و مقام های رسمی ایران منجر شود.
همزمان کارشناسان انتظار دارند که رایزنی های جداگانه و در عین 
حال موازی میان تهران و اردوگاه ترامپ و قدرت های اروپایی ممکن 

است به واسطه متغیرهای مختلفی شکست بخورد.
جهان در آستانه معامله ای بزرگ؟ ��

ایــن نشــریه در ادامه گزارش ادعایــی اش آورد، به گفته آندریاس 
کریگ، دانشیار دانشگاه و فعال در مرکز مطالعات دفاعی در کالج 
لندن »ایرانی ها تلاش خواهند کرد تا از بازگشــت کمپین فشــار 
حداکثری خودداری کنند و در این مسیر از اهرم هایی که در اختیار 

دارند، استفاده می کنند.
کریگ در ادامه مدعی شد: به نظر می رسد ترامپ »علاقه مند« به 
توافق با ایران است، نه رویارویی، اما »بدیهی است که هرگونه توافق 
احتمالی باید طبق شــرایط تعریف شــده توســط ترامپ باشد«، 

شرایطی که او هنوز بدان اشاره ای نکرده است.
او در این باره به این نشریه گفت: سپس خواهیم دید که آیا ایران 
مایل است و می تواند آنچه را که ترامپ می خواهد ارائه دهد یا خیر.

در این میان مایک والتز، چهره منتخب ترامپ برای تصدی پست 

مشاور امنیت ملی کاخ سفید، مدعی شد که »همه پای میز مذاکره 
می آیند« زیرا پیروزی ترامپ در انتخابات »پیام روشنی به جهان 

ارسال کرد که هرج و مرج قابل تحمل نخواهد بود.«
والتز به سان سایر نامزدهای ترامپ برای کابینه که قرار است عهده دار 
امور خارجی و امنیتی باشــند، یک شــاهین ضدایرانی است که از 
مهار قدرت و نفوذ ایران در خاورمیانه حمایت می کند. او در پستی 
در پلتفرم رسانه اجتماعی ایکس، مدعی شد: ما وضعیت موجود را 

تحمل نخواهیم کرد.
بــا این حــال، تحلیلگران مدعی اند که تهران به هیچ عنوان حاضر 
نیست در ازای توافق، حمایت از محور مقاومت را کنار بگذارد، حتی 
اگر استراتژی »وحدت میدان ها« و رویارویی اش در برابر اسرائیل 

زمینه را برای تغییر معادلات خاورمیانه فراهم کند.
در این میان از ســرگیری مذاکرات بین ایران و گروه موســوم به 
تروئیــکای اروپایــی )E۳( پس از دو ســال وقفه در حالی صورت 

می گیرد که تنش ها میان طرفین افزایش یافته است.
ترامپ از رویکرد نیکسون پیروی می کند؟ ��

به ادعای این نشریه، صدور قطعنامه چند هفته پیش آژانس علیه 
ایران به طور بالقوه زمینه را برای "بازگشــت ســریع" تحریم های 
تروئیکای اروپایی علیه ایران در اوایل ســال آینده فراهم می کند، 
زیرا ذخایر فزاینده اورانیوم غنی شــده ایران نشــان دهنده نقض 
تعهدات این کشــور اســت و موجب شده تا به ادعای ناظران، ایران 

در آستانه گریز هسته ای قرار بگیرد.
مــدت زمــان توافق 2۰۱۵ یا برجام بیــن ایران، آمریکا، تروئیکای 
اروپایی، چین و روسیه که رسماً به عنوان برنامه جامع اقدام مشترک 
شــناخته می شــود، در اکتبر 2۰2۵ به پایان می رسد. علی الفونه، 
کارشــناس مســائل ایران، در این باره مدعی شد، رایزنی های ایران 

و تروئیکای اروپایی بعید است نتیجه بخش باشد.
به ادعای این تحللیگر، به نظر می رسد برخلاف آنچه دیده می شود، 
رایزنی با سه کشور اروپایی عضو برجام برای ایران در اولویت قرار 
ندارد؛ ســه کشــوری که برخلاف آمریکا از برجام خارج نشدند اما 
نتوانســتند زمینه را برای اجرایش هموار کنند. از همین رو تهران 
به دنبال توافق بزرگ تر با ترامپ اســت تا بدینگونه مانع از اجرای 

بازگشت کمپین فشار حداکثری شده و اینگونه از اقتصاد ایران در 
برابر موج تازه ای از تحریم های تازه حراست کنند.

از سوی دیگر، به باور ناظران بعید است رایزنی ها که هدفش پایان 
درگیری ها، خروج نیروهای اســرائیلی از غزه و تبادل اسراســت، با 
موافقت بنامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل روبرو شود. نتانیاهو 
پس از اعلام پذیرش آتش بس با میانجیگری آمریکا و فرانســه با 
حزب الله، مدعی شد که »وظیفه کنار زدن حماس را کامل کند« 
و »اطمینان حاصل کند که غزه دیگر تهدیدی برای اسرائیل نیست«.

نتانیاهو همچنین ادعا کرد که مصمم اســت هر کاری را که لازم 
است انجام دهد تا مانع از آن شود تا ایران در حوزه برنامه هسته ای اش 

پیشرفت های بیشتری را به دست آورد.
جینا ابرکرومبی وینستانلی، دستیار سابق وزیر امور خارجه آمریکا 
در امور خاورمیانه، در این باره مدعی شد: با این حال، نتانیاهو پس 
از انتخاب ترامپ ممکن است میدان محدودتری برای مانور داشته 
باشد. او در اظهاراتی که توسط اندیشکده شورای آتلانتیک مستقر 
در واشنگتن منتشر شد، ادعا کرد که ترامپ علیرغم تعهد آهنین 
جو بایدن رئیس جمهور آمریکا به اسرائیل، از تمایل نخست وزیر 
اســرائیل برای شرمســار کردن مکرر و آشکار رهبری آمریکا آگاه 

بود.
ابرکرومبی وینستانلی گفت: سوابق رئیس جمهور منتخب روشن 
می کند که بعید اســت او اشــتباهی مشابه بایدن را مرتکب شود، 
بالاخص آن که نتانیاهو به خوبی می داند که برای ترامپ، حمایت 
از اســرائیل جدا از حمایت از نتانیاهو اســت و با این همه رویکرد 
ترامپ در ارتباط با تداوم درگیری ها در غزه مبهم است چرا که او 

هنوز در باب ادامه یا عدم ادامه کشتارها سخنی نگفته است.
ابرکرومبی-وینســتانلی بین یک پیشــرفت بالقــوه در مذاکرات 
خاورمیانــه و دیدار ریچارد نیکســون، رئیس جمهور وقت ایالات 
متحده با مائو تسه تونگ، رهبر چین در چین در سال ۱۹۷2، که 
منجر به برقراری روابط دیپلماتیک واشــنگتن و پکن شــد، نقاط 
مشــابهی تعریف کرده و گفت، مانند ریچارد نیکســون که در میانه 
تنش ها از چین بازدید کرد، دلیلی وجود دارد که امیدوار باشیم او 

]ترامپ[ از رویکرد مشابهی پیروی کند.
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 برای نمونه در 
حال حاضر که 
کشاورزی که 
نقش محوری در 
اقتصاد ما دارد 
حدود 10 تا 12 
ساعت برق 
چاه های آب قطع 
می شود. این 
بالاخره یک ضرر 
هنگفت است. 
همچنین 
کارخانه ها نیز 
وضعیت 
مشابهی دارند، 
وقتی بررسی 
می کنیم متوجه 
می شویم به 
دلیل اینکه 
ذخایر لازم و به 
هنگام برای 
نیروگاه ها صورت 
نگرفته، این 
اتفاقات در حال 
وقوع است. همه 
این موارد نگران 
کننده هستند
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ایر یادداشت

غرب آسیا همواره در تلاطم

بحران ســوریه به عنوان یکی از پیچیده ترین منازعات غرب آســیا در 
طول دو دهه گذشــته، درس های راهبردی ارزشمندی را پیش روی 
تحلیلگران و سیاســت گذاران منطقه ای و خاصه سیاســت گذاران 
کشورمان قرار داده است. این بحران به مثابه یک آزمایشگاه ژئوپلیتیک، 
نشان داد که چگونه الگوهای رفتاری در غرب آسیا از قاعده مندی های 
خاصی پیروی می کنند که فهم آن ها برای درک پویایی های منطقه 
و اتخاذ راهبردهای مناســب ضروری است. تحولات سوریه همچون 
آینه ای تمام نما، پیچیدگی های ساختاری و کارکردی نظام منطقه ای 
غرب آســیا را منعکس کرده و درس های ارزشــمندی را برای آینده 

منطقه به همراه داشته است.
در وهله نخســت، بحران ســوریه به وضوح نشــان داد که پیروزی ها و 
شکست ها در غرب آسیا ماهیتی گذرا و موقت دارند. آنچه در ابتدای 
بحران به عنوان پیروزی قطعی مخالفان اسد تلقی می شد، با گذشت 
زمان و ورود بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای، به صحنه ای پیچیده 
از توازن قوا تبدیل شــد. اما در پی گذشــت زمان و تغییر معادلات 
منطقه ای و جهانی، ســرانجام طی فرایندی بهت آفرین و با ســقوط 
برق آسای حکومت اسد، سرنوشت جدیدی پیش روی سوریه و آینده 
ژئوپلیتیکی منطقه قرار گرفت. این تحولات تأییدی است بر این اصل 
که در منطقه غرب آسیا، هیچ پیروزی یا شکستی نمی تواند بیش از 
یــک دهــه پایدار بماند و همواره باید منتظر تغییر در معادلات قدرت 
بود. این واقعیت برای سیاست گذاران منطقه ای این پیام مهم را دارد 
که نباید به موفقیت های مقطعی دل بست و همواره باید برای مواجهه 

با تغییرات ناگهانی در معادلات قدرت آماده بود.
نکته قابل تأمل دیگر، ماهیت ســیال اتحادها و ائتلاف ها در منطقه 
اســت که در بحران ســوریه به خوبی نمایان شد. این بحران نشان داد 
چگونه دشــمنان دیروز می توانند به متحدان امروز تبدیل شــوند و 
برعکس. تغییر مواضع ترکیه، عادی سازی روابط سوریه با کشورهای 
عربی و تحول در روابط ایران و عربســتان، همگی نشــان دهنده این 
پویایی پیچیده روابط اســت. در این میان، رقابت به عنوان زیربنای 
اصلی رفتار دولت ها عمل می کند و حتی همکاری های منطقه ای نیز 
در نهایت در چارچوب رقابت های ژئوپلیتیکی و ژئواستراتژیک شکل 
می گیرند. این الگوی رفتاری نشان می دهد که کشورهای منطقه باید 
در عیــن حفــظ منافع ملی خود، انعطاف پذیری لازم را در روابط خود 

با سایر بازیگران داشته باشند.
تجربه سوریه همچنین ثابت کرد که هیچ بازیگری، چه منطقه ای و 
چه فرامنطقه ای، نمی تواند به تنهایی هژمونی خود را بر منطقه تحمیل 
و تثبیت کند. حضور همزمان روسیه، آمریکا و قدرت های اروپایی در 
کنار بازیگران منطقه ای نشان داد که نظم منطقه ای همچنان تا حد 
زیادی از سیاســت های قدرت های بزرگ فرامنطقه ای متأثر است. با 
این حال، نقش تعیین کننده بازیگران منطقه ای و جوامع محلی را نیز 
نمی توان نادیده گرفت. این واقعیت نشــان می دهد که موفقیت در 
منطقه مســتلزم ایجاد توازن میــان منافع بازیگران مختلف و درک 

صحیح از محدودیت های قدرت است.
عامل جغرافیا و تاریخ نیز در بحران سوریه نقشی کلیدی داشته است. 
موقعیت اســتراتژیک ســوریه در منطقه و پیوندهای تاریخی آن با 
همســایگان، به شــکل گیری الگوهای خاصی از مداخله و نفوذ منجر 
شده است. این مسئله نشان می دهد که چگونه عوامل ژئوپلیتیک و 
تاریخی می توانند بر سیاست خارجی و رفتار دولت ها تأثیرگذار باشند 
و سرنوشت آن ها را رقم بزنند. درک این واقعیت برای سیاست گذاران 
منطقه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار است، زیرا نشان می دهد که هر 
راهبــرد منطقــه ای باید با در نظر گرفتــن واقعیت های جغرافیایی و 

تاریخی تدوین شود.
بحران ســوریه همچنین نشــان داد که مســائل داخلی و خارجی در 
منطقه غرب آسیا به شدت به هم پیوسته هستند. ناآرامی های داخلی 
می تواند به ســرعت به بحران های منطقه ای تبدیل شــود و برعکس، 
تحــولات منطقه ای می تواند تأثیر عمیقی بر ثبات داخلی کشــورها 
داشته باشد. این درهم تنیدگی ایجاب می کند که سیاست گذاران در 
تدوین راهبردهای خود، همزمان به ابعاد داخلی و خارجی مســائل 

توجه داشته باشند.
بحران سوریه این واقعیت را آشکار ساخت که در غرب آسیا هیچ مرزی 
غیرقابل تغییر نیست و امنیت منطقه ای به شدت به هم پیوسته است. 
این درس مهم نشان می دهد که کشورهای منطقه باید ضمن حفظ 
هوشــیاری نســبت به تحولات پیرامونی، به دنبال راهکارهایی برای 
مدیریت مشــترک چالش های امنیتــی و تعمیق روابط و پیوندهای 
اقتصادی با یکدیگر باشند. تجربه سوریه همچنین تأکید می کند که 
روندهای امنیتی و نظامی نمی توانند جدا از ملاحظات دموکراتیک و 

توسعه اقتصادی – اجتماعی پیگیری شوند.
در پایــان، درس هــای مورد اشــاره باید به شــکل جدی مورد توجه 
سیاستگذاران کشور ما قرار گیرد. آن ها باید درک کنند که موفقیت 
در سیاست خارجی منطقه ای مستلزم انعطاف پذیری راهبردی، توجه 
به پویایی های متغیر منطقه ای، و ایجاد توازن میان اهداف امنیتی و 
توسعه ای است. همچنین، ضروری است که سیاست های منطقه ای 
با در نظر گرفتن ماهیت موقتی پیروزی ها و شکســت ها، و با هدف 
ایجاد ثبات پایدار طراحی و اجرا شوند. در نهایت، تجربه سوریه نشان 
می دهد که موفقیت در منطقه مســتلزم درک عمیق از پویایی های 
منطقه ای و اتخاذ رویکردی جامع و چندبعدی اســت که همزمان به 

ابعاد امنیتی، سیاسی، اقتصادی و اجتماعی توجه دارد.

رویداد
هشدار خطرناک قالیباف

محمدباقر قالیباف رییس مجلس در شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
خراسان رضوی، گفت: مردم از نوع مدیریت ما به ویژه در حوزه اقتصاد 
گله مندند. ما در یک کشوری زندگی می کنیم که رتبه اول دنیا در نفت 
و گاز را داریم اما تابستان برق نداریم و زمستان هم گاز نداریم. با همین 

روند پیش برویم، هر دوی اینها را در یک زمان نخواهیم داشت.

رئیس جمهور در پنجمین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی 
تأکیــد کــرد: اختلافاتــی که امروز در کشــور در منطقه و بین 
مسلمان ها وجود دارد بر اساس منیت و دنیای است که به دنبال 
آن هســتیم. اگر کســی بتواند به عنوان یک مسلمان وابسته به 
پســت، مقام، قدرت و به دنیای کذایی نباشــد این انســان قادر 

خواهد بود که در هر حالتی حق بگوید.
وی افزود: دشمن ظالم بودن و یار و یاور مظلوم بودن آن چیزی 
اســت که شــهید سلیمانی با زندگی خود و با خون خود به دنیا 
نشان داد. تمام عمر خود را برای خدمت به مردم گذراند و آخر 

با خون خود کاری کرد که در دنیا ظالمان را رسوا کند.
پزشکیان تصریح کرد: سردار سلیمانی بالاتر از این حرف ها است 
و باید کسانی که همراهش بودند با او زندگی کردند با او بزرگ 
شدند با او عجین بودن از عزت و عظمت و سربلندی و منش و 

رفتار این بزرگوار صحبت کنند.
او ادامه داد: با تمام وجود به سپهبد سلیمانی افتخار کردم و 
افتخار می کنم، انســانی که همیشــه برای دفاع از مظلوم در 
هر نقطه ای از کشــور و خارج کشــور، عراق، سوریه، لبنان، 
افغانستان هرجا که نیاز بود مستقل از اینکه در چه مذهبی 

اســت حضــور پیــدا می کرد در دفاع از مظلوم شــب و روز 
نمی شناخت.

پزشکیان اظهار داشت: شهید سلیمانی انسانی بود که هیچ وقت 
داخل جریانات سیاســی نشــد و مطیع و فرمان بر رهبرش بود و 
تمام تلاش و جهت گیری ش برای ایجاد وحدت و انســجام در 

جوامع اسلامی بود. 
وی در پایان گفت: ما با قدرت می ایستیم و با وحدت و انسجام، 
پوزه این نامردها را به خاک می مالیم. خیلی زور داشت که انسانی 

به بزرگی شهید سلیمانی در بستر از دنیا برود.

پزشکیان: سردار سلیمانی هیچ وقت داخل جریانات سیاسی نشد

گروه سیاسی: درخواست استیضاح برخی وزرا از جمله 
وزرای اقتصاد و نفت حتی اعتراض محمدباقر قالیباف 
را هم بلند کرد و این اقدامات را در شــرایط بحرانی 
کشور نمایشی و سیاسی دانست. نکته ای که برخی 

نمایندگان مستقل مجلس نیز بر آن اذعان دارند.
علاءالدین بروجردی، عضو فراکســیون مستقلین 
می گوید »دولت به تازگی کار خود را شروع کرده و 
در آغاز راه است، باید مجلس به رفع کاستی ها کمک 
کنــد و هم اینکه فرصت بیشــتری بدهد که دولت 
بتوانــد مشــکلات پیــش آمده را حــل کند و بعد 

تصمیماتی از این قبیل را اتخاذ کند.«
البته او در این گفتگو به قول خودش خوشبینانه نیت 
خوانــی می کند و می گوید شــاید آنهــا که دنبال 
استیضاح وزیر اقتصاد هستند، از روی دلسوزی برای 

مردم این کار را انجام می دهند.
ولی صراحت قسیم عثمانی بیشتر از بروجردی است، 
او می گویــد همــان طیف همیشــه مخالف دولت 
چهاردهم الان دنبال استیضاح هستند اما بهتر است 

در این فضا با عقلانیت تصمیم گیری شود.
قســیم عثمانی: اگر عقلانیتی در کار باشــد،  ��

استیضاحی صورت نمی گیرد
محمد قســیم عثمانی، عضو فراکسیون مستقلین 
مجلس شورای اسلامی درباره انتقاد رئیس مجلس 
از تلاش برخی نمایندگان برای کلید زدن استیضاح 
وزرا، گفت: شــرایط کشــور واقعاً یک شرایط خاص 
اســت. اینکه ما در این شــرایط دست به استیضاح 
وزیری بزنیم که نقشــی در این شــرایط ندارد، کار 
سیاســی اســت و کار فنی و دقیق نیست. اگر دقت 
کنید کسانی به دنبال استیضاح هستند که از همان 
ابتدا با دولت مخالف بودند، با انتخاب پزشــکیان به 
عنــوان رئیس جمهــور مخالف بودند، لذا این طیف 
بیشــتر دنبال این قضایا هستند وگرنه خود آنها هم 

می دانند که وزیر اقتصاد تقصیر ندارد.
وی افزود: وقتی ارز کافی برای کنترل وجود نداشته 
باشــد، تقاضا بیش از عرضه می شــود و قیمت بالا 
می رود، این امر بدیهی است. اما به نظرم اگر عقلانیتی 
در کار باشــد، در ایــن مقطع اســتیضاحی صورت 
نمی گیرد، چه در مورد وزیر اقتصاد باشد و چه وزرای 
دیگر.این نماینده مجلس شورای اسلامی در واکنش 
به اینکه رســایی مدام درباره ابلاغ عفاف و حجاب 
تذکر می دهد، به نظر شــما با این قبیل اقدامات در 
نهایت رابطه دولت و مجلس تحت شعاع قرار خواهد 
گرفــت یا خیر، تصریح کــرد: خیر، چراکه اکثریت 
مجلس چنین نگاهی ندارند و بیشــتر نگاه تعامل با 

دولت را دارند.
بروجردی: برای حل مشــکلات باید به دولت  ��

فرصت داد
علاءالدین بروجردی، دیگر عضو فراکسیون مستقلین 
مجلس شورای اسلامی نیز در گفتگو با خبرآنلاین 
در پاســخ به این ســؤال که با توجه به بیانات رهبری 
درباره کمک مجلس به دولت اما کماکان عده ای به 
دنبال استیضاح وزیر اقتصاد هستند، مشخصاً کدام 
طیــف به دنبال اســتیضاح وزرای دولت چهاردهم 

هســتند، گفــت: همکارانی که دنبال اســتفاده از 
اهرم های نظارتی ازجمله استیضاح هستند، واقعاً از 
ســر نگرانی و دلســوزی برای مردمی است که آنها را 
انتخــاب کردنــد. بــرای نمونه در حــال حاضر که 
کشاورزی که نقش محوری در اقتصاد ما دارد حدود 
۱۰ تا ۱2 ساعت برق چاه های آب قطع می شود. این 
بالاخره یک ضرر هنگفت است. همچنین کارخانه ها 
نیز وضعیت مشــابهی دارند، وقتی بررسی می کنیم 
متوجه می شویم به دلیل اینکه ذخایر لازم و به هنگام 
برای نیروگاه ها صورت نگرفته، این اتفاقات در حال 

وقوع است. همه این موارد نگران کننده هستند.
وی افــزود: بنابراین افراد به دلیل نگرانی از وضعیت 
جامعه و ناکارآمدی دنبال استیضاح هستند اما من 
هــم فکــر می کنم به دلیل اینکه دولت به تازگی کار 
خود را شــروع کرده و در آغاز راه اســت، باید مجلس 
بــه رفع کاســتی ها کمک کنــد و هم اینکه فرصت 
بیشتری بدهد که دولت بتواند مشکلات پیش آمده 
را حــل کند و بعــد تصمیماتی از این قبیل را اتخاذ 

کند.

بروجردی با اشــاره به افرادی که دنبال برهم زدن 
رابطه دولت و مجلس هســتند، تصریح کرد: محور 
نگاه ما در کشــور رهبری است. وقتی ایشان ابتدای 
کار فرمودنــد که حمایــت از دولت حمایت از نظام 
اســت، خط مشی بود که ترسیم فرمودند، بنابراین 
حتماً باید تعامل منطقی مجلس و دولت اســتمرار 
پیدا کند و هم اینکه ما فرصت بیشــتری به دولت 
بدهیم و هم اینکه دولت هم در واقع خیلی جدی تر 
وارد عرصه حل مشکلات اساسی کشور شود که کار 
به جایی نرسد که نمایندگان از همه اهرم ها استفاده 

کنند.
عضو فراکســیون مستقلین مجلس شورای اسلامی 
در پاســخ به این ســؤال که به نظر شما تندروها پیام 
منویــات رهبــری پیرامون تعامل دولت و مجلس را 
دریافت کردند یا خیر، خاطرنشــان کرد: ظاهراً آنها 
هم گوش دارند و می شنوند. )با خنده( در هر صورت 
آنهــا هم نگران وضعیت کشــور هســتند، ما نگاه 
خوشــبینانه نســبت به قضیه می کنیم نه از منظر 

دیگری.

فرشته صائمی
روزنامه نگار

 استیضـاحِ 
سیـاسی

 مخالفان پزشکیان هم
 می دانند که وزیر اقتصاد درشرایط 
امروز تقصیر ندارد  نوید کمالی

 کارشناس مسائل 
راهبردی و سیاست خارجی

عضو مجلس خبرگان رهبری: فیلترینگ یک شوخی بود؛ به راحتی از آن عبور می شود

آیت الله سید شرف الدین ملک حسینی، نماینده مردم استان کهگیلویه و بویراحمد در مجلس خبرگان رهبری با 
اشاره به موضوع فیلترینگ و رفع محدودیت از برخی پلتفرم های خارجی، بیان کرد: لازم نبود که شما ]مسئولان[ 
به خاطر شــوخی فیلترینگ در محدودیت باشــید. فیلترینگی که به راحتی از آن عبور می شــود، چه از مسیرهای 
مجانی و چه مسیرهای پرسود برای مافیای فیلترشکن و چه مسیرهای مجاز برای افرادی که برای خودشان یک 
امتیاز قائل هســتند، به معنی این اســت که فیلترینگ یک شــوخی بود.آیت الله ملک حســینی ادامه داد: در واقع 
گفتنــد، امــا نبــود. خدا کند اگر هر نظامی تصمیم بگیــرد کاری انجام دهد، آن را قاطعانه انجام دهد، اگر قائل به 
فیلترینگ بود، پای آن می ایستاد، اجازه نمی داد کسی استفاده کند، حتی ویژه خواران و کسانی که خود را صاحب 
امتیاز می دانند. آن موقع همه می پذیرفتند. اگر نمی شود و قرار است که در استفاده از پلتفرم های خارجی تبعیض 
رخ دهد و مسیرهای بسته شده به واسطه راه های غیرقانونی باز شود، خوب از همان ابتدا فیلترینگ نمی کردند«.

آیت الله ملک حســینی تصریح کرد: من به عنوان یک طلبه متوجه نشــدم که فیلترینگ حیثیت امنیتی داشــت؟ 
حیثیت اجتماعی یا اخلاقی یا اقتصادی داشت؟ که مورد آخر ضعیف نیست. چه کسانی از این اتفاق سود نمی بردند 
و باعث شد که راه بسته شود و افرادی کام جویی های خود را ادامه دادند. شما پایتخت نشینان حتماً می دانید که 
هدف چه بود، ولی خبرهایی که به ما می رسد خبرهای دسته سوم و چهارم است، اگر فیلترینگ امنیتی بود، نظام 
قطعاً پای آن می ایستاد، ولیکن به نظر می رسد هیچ کدام از موارد مذکور وجود نداشت، به نظر می رسد که کلام 

شما که فیلترینگ هوشمند را مطرح کردید و طرفداری کردید، مطلب خوبی بود.

آماده باش نیروی زمینی ارتش در مرزهای غربی و شرقی کشور

امیر دریادار حبیب الله سیاری رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به اقدامات این نهاد در حوزه 
تأمین امنیت مرزها گفت: امنیت مرز برای هر کشوری مهم است.

 وی افــزود: اگــر نتوانیــم امنیت مرزهای خــود را برقرار کنیم؛ رفت و آمدها آزاد خواهد بود و امنیت اجتماعی در 
داخل کشور بر هم می ریزد و موجب برهم خوردن امنیت اجتماعی در داخل کشور می شود.

رئیس ستاد ارتش تاکید کرد: امروز هم برای اینکه هر کسی وارد کشور نشود چون کشور دارای آمار و اعتبارات 
مشــخصی اســت باید مرزهای خود را کنترل کنیم که در این راســتا، چندین تیپ نیروی زمینی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در مرزهای غرب و به ویژه شرق کشور مستقر هستند.وی ادامه داد: در بحث مرزبانی و جلوگیری 
از ورود و خروج ها نه تنها ورود خروج انســان بلکه باید از ورود کالای قاچاق، مواد مخدر و ســایر موارد جلوگیری 
شود تا بتوان امنیت داخلی را حفظ کرد.دریادار سیاری اظهار کرد: در حوزه انسداد مرز نیز تدبیر بر این است که 
در قسمت هایی که بتوان دیوارهای احداث کرد که به جلوگیری از مباحثی که ممکن است اتفاق بیفتد، کمک 
کند. البته نباید اینگونه نگاه کرد که دیوار احداث شــده یک دیوار معمولی اســت قطعاً دیوار یک دیوار هوشــمند 
است.وی افزود: دیوارهای احداث شده در مرزها به تجهیزات گوناگون از جمله سنسورهای مختلف، دوربین ها و 
موانع دیگر تجهیز و از راه های مختلفی کنترل و نظارت می شوند که می تواند به اجرای خوب انسداد مرز کمک 
کند تا از هرگونه اقدام خلاف قانون در مرزها جلوگیری شود و امنیت داخل کشور حفظ شود. چرا که مهم ترین 

کار برای ما در داخل کشور حفظ امنیت و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران است.



ماجرای برگشت فلفل های دلمه از روسیه چه بود؟
معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی توضیح داد

گروه اقتصادی: مصرف محصولات سلامت محور در دنیای صنعتی یکی از 
دغدغه کشــورهای جهان اول و در حال پیشــرفت بوده و این مســئله به 
دلیل مشکلات اقتصادی در کشورهای جهان سوم و کشورهایی با اقتصاد 

نوظهور در اولویت های دست چندم قرار دارد.
کشورهایی که به لحاظ اقتصادی وضعیت مناسبی ندارند در تولیداتشان، 

کیفیت فدای کمیت شده و تیراژ تولید مسئله این کشورها است.
اتحادیه اروپا اعلام کرده از سال 2۰2۵ میلادی برای محصولات کشاورزی 

که با سموم و کود شیمیایی تولید می شوند مجوز ورود نمی دهند.
صادرات محصولات کشــاورزی امروز بخشــی از ارزآوری کشور را تأمین 
می کند که پدیده برگشــت بخشــی از آنها ضمن کاهش حجم صادرات و 

ارزآوری، اعتبار ایران را خدشه دار می کند.
معضل دیگر، توزیع همین محصولات برگشت شده در بازار داخل است 
که مشخص نیست اگر این محصولات با استانداردهای جهانی به لحاظ 
سلامت دچار مشکل است چرا باید به مصرف داخل برسد؟ از سوی دیگر، 
معمولاً بهترین محصول گلچین شده و صادر می شود و هنگامی که این 
محصولات گلچین، برگشت می خورد، ابهاماتی درباره محصولات موجود 

در بازار داخل به وجود می آید که نیاز به شفاف سازی دارد.
در همین رابطه محمدمهدی برومندی، معاون امور باغبانی وزارت جهاد 
کشــاورزی در گفتگــو با مهر، اظهار کــرد: ما علاوه بر اینکه باید از تولید 
محصول سالم مراقبت کنیم، باید پیگیری شود تا محصولی که از کشور 
خارج می شود به ویژه در بازار بین المللی، اگر خدای ناخواسته مشکلاتی 

داشته باشد، هنگام برگشت در سبد مصرف داخلی قرار نگیرد. 
وی درباره علت برگشــت فلفل های دلمه از روســیه، اضافه کرد: اما نکته 
مهم تر این است که گاهی برخی مسائل در کشور به غلط مصطلح می شود، 
شاید به دلیل عدم شفاف سازی ما مسئولان هم باشد. به عنوان مثال، در 
برگشــت محصولات به صادرات فلفل دلمه به روســیه اشاره می شود. در 
این موضوع که چرا فلفل های دلمه صادراتی به روســیه برگشــت شد، در 
پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی حضور داشتم. مذاکرات در مسکو را 
به عنوان معاونت امور باغبانی این وزارتخانه دنبال می کردم و چون این 
پرونده را خودم نهایی کردم، باید گفت این محموله مشــکل نداشــت؛ 
برگشت هم نخورد؛ ولی مسئله این بود که سمومی که ما در گلخانه های 

کشور در حال استفاده بودیم چند نمونه در روسیه رجیستر نشده بود.

برومندی گفت: بر اساس پروتکل های بین المللی مکلف هستیم سمومی 
را که اســتفاده می کنیم را با کشــورهای هدف صادراتی خود هماهنگ 
کنیم. در آن مقطع زمانی روس ها چند نامه نوشته بودند و درباره سمومی 

که استفاده می کنیم از ما توضیح خواسته بودند.
این مسئول دولتی اظهار کرد: در آن زمان پاسخ داده نشده بود و با تأخیر 
جواب داده شــد. نهاد مربوط به حمایت و نظارت بر حقوق شــهروندان 
روسیه محدودیت موقت را ایجاد کرد. معاونت باغبانی وزارت جهاد ورود 
کرد، با وجود اینکه مســئولیت پاســخگویی به آن نامه ها در حوزه این 

معاونت نبود.
وی ادامــه داد: بــا روس هــا مذاکره کردیم. آن ها به ایران ســفر کردند و 
بســترهای تولید مورد بازرســی آنها قرار گرفت. از مراکز ســورت و بسته 
بندی هم بازدید شد. روس ها محصولات را حتی به آزمایشگاه های خود 
بردند و مورد دقت و بررســی جدی قرار دادند. در نهایت کمتر از ۳ ماه 

دوباره صادرات ما به روسیه آغاز شد و همچنان ادامه دارد.
این مسئول دولتی اظهار کرد: در حال حاضر تمام گلخانه های کشور بعد 

از مسئله پیش آمده در فلفل های دلمه، تحت رصد جدی قرار دارد.
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تقریباً این موضوع را همه پذیرفته اند که FATF یک تصمیم 
فرادولتی اســت و باید به تأیید مقامات بالا هم برســد چراکه 
ممکن است پس از مدتی برخلاف سیاست دولت، مخالفتی 
مطرح شــود و مجدداً ایران از عضویت در کارگروه ویژه مالی 
انصــراف دهــد. به همین دلیل به این موضوع تاکید داریم که 
مجمع تشخیص مصلحت در این باره تصمیم فرادولتی بگیرد 

و باید تصمیم حکومتی گرفته شود.
دو مصوبه CFT و پارلمو از ۴۱ موضوع FATF اســت که این 
دو بند شــامل مبارزه با تروریســم و پولشویی می شود و اساساً 
عضویت در FATF مشــروط به این دو کنواســیون مهم است. 
در صورت پذیرش آن باید صورت های مالی شفاف به این نهاد 
ارائه دهند اما مخالفان موضوعی مطرح می کنند این است که 
ما با مشــکل پولشــویی داخلی مانند فرار مالیاتی برخی از 
شــرکت ها یا درآمدهای نامشــروع برخی از بانک ها مواجه 
هستیم با پیوستن به FATF این موضوعات رصد خواهد شد.
موضوع دیگر این است که با عضویت FATF درآمدهای نفتی 
که مشمول تحریم هاست از کانال هایی که وارد کشور می شود 

که امکان شناسایی دارند.
موضوع مهم دیگر ادعای برخی از کشورها مبنی بر کمک به 
گروهک های ترویســتی اســت. ایران از ابتدا اعلام کرده که 
برخلاف این ادعا، این گروهک ها را ترویســتی نمی داند بلکه 
آنهــا گروه های آزادی بخش برای آزادی فلســطین و قدس 
هستند. بنابراین تصور این است اگر ما FATF را بپذیریم عملًا 
این گروه ها را ترویســم می دانیم. بنابراین مجمع این موضوع 
را نمی پذیرد اساســاً به همین دلیل اســت که بازار ارز عکس 
العملی به خبر اخیر همتی نشــان نداد چراکه مطمئن اســت 

دوباره در مجمع رد خواهد شد.
موضــوع مهــم این اســت کــه عضویت کشــور در نهادها و 
ســازمان های بین المللی اعتماد ســرمایه گذاران به کشور را 
افزایش می دهد. عدم حضور در لیست سفید یک محدودیت 
اســت و ســرمایه گذار خارجی یا بانک خارجی برای حضور 
گســترده در ایــران به این اطمینــان نیاز دارند و این تصور را 
دارند که با عدم عضویت ایران در FATF ممکن است پول های 
کثیف و پولشــویی شــده از شعب یا از طریق قرارداد آنها جابه 
جا شــود و این اقدام تبعات زیادی برای آنها خواهد داشــت و 

ریسک حضور آنها را در ایران افزایش می دهد.
عــدم عضویــت در FATF ماننــد عدم عضویت در ســازمان 
بین المللی تجارت جهانی اســت که وقتی کشوری مانند کره 
واردات به ایران را ممنوع می کند یا اینکه ترکیه برای واردات 
پوشاک ایرانی تعرفه ۱۰۰ درصدی در نظر می گیرد اما تعرفه 
نــخ و پنبــه ایران را صفر اعلام می کنــد، ایرانی به دلیل عدم 
عضویت در سازمان تجارت جهانی جایی برای اعتراض ندارد 
البته اگر هم عضو این ســازمان جهانی شــود نمی تواند تعرفه 

8۰ تا ۱۰۰ درصدی برای واردات خودرو وضع کند.
اینکــه مخالفــان FATF می گویند عضویت در این نهاد هیچ 
اثری در روابط بانکی ایران ندارد، به دلیل اینکه در حال حاضر 
با هزینه بالا تحریم ها و محدودیت ها را دور می زنیم. سوییفت 
برای تســویه دلار اســت، چیزی شبیه شــتاب ایران و برای 
معاملات دلار باید عضو ســوییفت شــویم اما به جای آن عضو 
ســوییفت روســی تحت عنوان میر شده ایم که از کانال های 
روسیه باید روبل جابه جا کنیم. هر چند در نهایت جابه جایی 
صــورت می گیــرد اما خلأ دلاری را پر نمی کند. بعد از آن باید 
روبــل را بــه ارز دیگری تبدیــل کنیم بنابراین هر چند بدون 
ســوییفت و FATF هم امور بانکی انجام می شــود اما هزینه ها 
را برای کشــور بالا برده ایم و نتیجه این می شــود که ۳۰ تا ۴۰ 
درصد پول نفت به کشور برنمی گردد و در این میان یک سری 

صراف ها و دلال ها سود می برند.
یک بار اعضای مجمع تشخیص مصلحت اعلام کردند که این 
مصوبه CFT و پالرمو ایراد دارند اما با دستور رهبری دوباره به 
مجمع ارجاع شده و گویا این دستور رهبری هم با اصرار دولت 
بوده اســت. اما باید یک خوشــبینی در بازار ارز ایجاد می کرد 
اینکه بازار ارز به این خبر واکنش مثبتی نداشت، نشان می دهد 
که افزایش نرخ ارز هیجانی نبوده و بر روی این قیمت ایستاده 
و این قیمت هم خواســت دولت و بانک مرکزی اســت و بانک 

مرکزی هم زیر بار این عدد رفته است.
در این مدت هم دلاری فروخته نشد و اگر بانک مرکزی اقدام 
به عرضه دلار در بازار می کرد تا حدی قیمت ها پایین می آمد 

بنابراین عرضه ای صورت نگرفته است.

مکث

گرانی دارو در راه است

اقتصــاد آنلاین: محمدرضا ظفرقنــدی درباره خرید و فروش 
تعهدات پزشکی، گفت: تعهدات دوره تحصیل پزشکی شامل 
وثیقه، تعهدات مالی، طولانی نگه داشتن تحصیل دانشجو و 
فارغ التحصیلی است که قابل خرید و فروش نیست، اما می تواند 

به صورت مالی ایجاد شود.
وزیر بهداشــت افزود: تعهدات به طور کامل حذف نمی شود، 
اما پزشــک متعهد می تواند با ســند گذاری به مسافرت برود و 
برگردد و این سندها سندهای مطمئنی است که امکان خرید 

و فروش آن وجود ندارد.
ظفرقندی همچنین درباره افزایش قیمت دارو گفت: افزایش 
نرخ ارز ترجیحی از 28 هزار و ۵۰۰ تا ۳8 هزار و ۵۰۰ در سال 
۱۴۰۴، می تواند بازار دارویی کشــور را تحت الشعاع قرار دهد 

و باعث گرانی دارو شود.

سرمقاله

حسن نوروزی، سرپرست سازمان هدفمندسازی یارانه ها تکلیف مبلغ 
یارانه نقدی در سال ۱۴۰۴ را مشخص کرد.

سرپرســت ســازمان هدفمندســازی یارانه ها اعلام کرد از سال آینده 
چنانچه سرپرست خانوار که مشمول یارانه نقدی است، بخواهد شیوه 
دریافت یارانه خود را از نقدی به کالابرگ تبدیل کند، می تواند داوطلبانه 

انجام دهد.
نــوروزی بــا بیان اینکه اگر بخواهیم کالابرگی در اختیار مصرف کننده 
بگذاریم باید مبلغ یارانه نقدی را کمتر کنیم، تصریح کرد: البته سیاست 
دولت بر این است که یارانه را مانند سابق در قالب مبالغ ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
هزار تومان پرداخت کنیم، تا زمانی که مبالغ جدید کشــف نشــود نه 

سازمان هدفمندی و نه هیچ دستگاهی نمی توانند مدل دیگری را اجرا 
کند.

شورای اطلاع رسانی دولت هم شایعه قطع یارانه نقدی را تکذیب کرد.
علی احمدنیا، رئیس امور اطلاع رســانی شورای اطلاع رسانی دولت در 
حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »یارانه نقدی 
دهک های یک تا ۹ همچنان برقرار اســت. خبر کذب حذف یارانه را 

جدی نگیرید.«
طیبه حســینی ســخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها نیز در توضیح 
حذف یارانه اظهار کرد: از ابتدای اســتقرار دولت چهاردهم، پرداخت 
یارانه نقدی و معیشــتی به خانوارهای مشــمول در زمان های مقرر و با 

رعایت قوانین و مقررات انجام شده است.
وی ادامه داد: در اجرای مصوبات مجلس شــورای اســلامی، شناسایی 
خانوارهای پردرآمد همواره در دســتور کار همه دولت ها قرار داشــته 

است.
سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها گفت: با توجه به تأکیدات رئیس 
جمهور در جهت گســترش حمایت های معیشــتی از اقشار کم درآمد 
جامعه، پرداخت یارانه نقدی و معیشــتی برای خانوارهای مشمول در 

دهک های یک تا ۹ همچنان برقرار بوده و ادامه خواهد داشت.
بدین ترتیب شایعه کاهش یا افزایش مبلغ یارانه نقدی در سال آینده 

تکذیب شد.

پرداخت یارانه برای دهک های ۱ تا ۹ ادامه دارد

سیاستگذار 
پولی توانسته 

در بخش 
بانکی رشد 
نقدینگی را 

مدیریت کند 
ولی باید بودجه 

بدون کسری 
هم باشد که 
خلق پول به 

طور کامل 
کنترل شود. در 
این زمینه دیگر 

بخشهای 
اقتصادی 

دولت هم باید 
سیاستی 

همسو پیش 
بگیرند

گروه اقتصادی: »سیاســت تثبیتی« سیاستی بود که در 
دو سه سال گذشته از سوی بانک مرکزی در حوزه پولی 
و ارزی دنبال شد ولی با حذف سامانه نیما به نظر می رسد 

که این سیاست هم به آخر خط رسیده است.
در میانه تیر ماه که خبر پیروزی مســعود پزشــکیان در 
انتخابات پخش شــد، نرخ هر دلار آمریکا به ۴۹ هزار و 
۵۰۰ تومان کاهش یافت. این کاهش نرخ کم سابقه در 
حالــی رخ داد کــه هــم تنش های نظامــی در منطقه 
خاورمیانه به اوج رســیده بود و هم کشــور با حوادثی 
پیش بینی شــده که یکی از عواقب آن روی کار آمدن 
زودهنــگام دولت چهاردهم بود. اقدامات صورت گرفته 
کار را به جایی رســاند که چندی پیش هر دلار آمریکا 
تا 82 هزار تومان افزایش قیمت پیدا کرد. در این مدت 
اما بانک مرکزی و وزارت اقتصادی پاسخ شایسته ای به 

انتقادات ندادند.
در این رابطه، حجت الله فرزانی، کارشناس اقتصاد کلان 
معتقد است که تغییر رویکردی در بانک مرکزی به وجود 
نیامده بلکه آنچه تغییر کرده دولت حاکم بر کشور بوده 
اســت. در شرایطی که دولت تغییر می کند، تغییر رویه 
هم طبیعی است. با این حال او نسبت به موفقیت سیاست 
اخیر ارزی دولت در دستیابی به یک بازار ارز تک نرخی 
تردیدهای جدی دارد زیرا معتقد است با وجود تحریم ها 
زمینه برای اجرای این سیاست نیست و به احتمال بسیار 
زیــاد دولــت مجبور به تعیین نرخهــای جدید البته با 

قیمتهای بیشتر خواهد شد.
متن کامل این گفتگو در ادامه آمده است.

بــا تغییر دولت، مدیریت بانک مرکزی تغییری  ��
نکرد. در این مدت سیاســتگذاری های پولی چه 

تغییری کرده است؟
در زمینه سیاستگذاری پولی تقریباً همان روند گذشته 
ادامه یافته اســت. بانک مرکزی از زمان روی کار آمدن 
آقای فرزین تمام تمرکز خود را بر کنترل ترازنامه بانکها 
گذاشته است. هدف از این سیاست، این بود که از خلق 
نقدینگی به دست بانکها جلوگیری شود. این سیاست 
در بخش پولی همچنان به قوت خود باقی است و هنوز 
سیاستگذار پولی اقدامات لازم را برای کنترل سختگیرانه 

ترازنامه بانکها ادامه می دهد.
به باور من در این زمینه موفقیت های خوبی هم حاصل 
شــده اســت. چرا که در زمان آغاز اجرای این سیاست، 

نرخ رشــد نقدینگی حــدود ۴۳ درصد بود و اکنون در 
حدود 28 درصد است.

با این وجود، نرخ رشــد نقدینگی و نرخ تورم رو  ��
به افزایش گذاشــته اند. این سیاست چرا پیش از 
آنکه نرخ تورم را به کمتر از 30 درصد برساند، بی 

اثر شد؟
باید به این نکته توجه کنیم که کنترل نرخ رشد نقدینگی 
گرچه یک اقدام پولی است ولی باید هم در حوزه پولی 
و هم در حوزه بودجه ای و مالی پیگیری شود. یعنی ادامه 
کنتــرل نقدینگی از طریــق محدود کردن بانکها برای 
ایجاد نقدینگی، بدون انتظام بخشی به بودجه به نتایج 

نهایی نخواهد رسید.
سیاستگذار پولی توانسته در بخش بانکی رشد نقدینگی 
را مدیریت کند ولی باید بودجه بدون کسری هم باشد 
که خلق پول به طور کامل کنترل شــود. در این زمینه 
دیگر بخشهای اقتصادی دولت هم باید سیاستی همسو 
پیش بگیرند. همانطوری که بارها عنوان شــده، چنین 
اتفاقی نیافتاده است و بودجه سال جاری نیز یک کسری 
هنگفت در خود دارد که به افزایش آهنگ رشد اقتصادی 

می انجامد.
بانــک مرکزی درباره این مســاله چاره جویی  ��

نکرده است؟
بانک مرکزی تنها تصمیم گیر اقتصاد کشور نیست ولی 
تلاش می کند که با اقناع دیگر بخش ها به کاهش پولی 
کردن کسری بودجه از سوی دولت اقدام شود. درواقع 
باید کســری بودجه در گام نخســت کاهش یابد و آن 
بخشــی که باقی ماند هم به روش های غیر پولی مانند 
انتشــار اوراق تأمین مالی شــود. گرچه در این جا ما با 
چالش کم بودن عمق بازار هم روبه رو هستیم که یکی 
از پیش نیازهای اجرای اصولی یک سیاســت اصولی و 

غیرتورمی است.
در زمینه ارزی به نظر می رســد رویکرد بانک  ��

مرکزی نسبت به گذشته فرق کرده است. به طوری 
که سیاســت »تثبیتی« با حذف سامانه نیما کنار 

گذاشته شد. چطور این تغییر رخ داد؟
ما از ابتدای امســال ۱۳ تا ۱۴ نقطه بحرانی داشــتیم که 
هر کدام می توانست بی ثباتی های بزرگی در حوزه ارزی 
به همراه داشــته باشــد و تنها با اجرای سیاست تثبیت 
نرخ ارز بود که کشور توانست با حداقل تنش از این میانه 
عبــور کند. همزمان ایــن را می دانیم که بانک مرکزی 
دچار مشکلاتی در جلب تعهدات ارزی صادرکنندگان 
بود. با تأخیر در بازگرداندن ارز حاصل از صادرات، تأمین 

ارز واردات هم دچار مشکل شده بود.
یکی از دلایل این تغییر را تســریع در پروســه تأمین ارز 
مورد نیاز کشور باید دانست. محدودیت های موجود کار 
را برای اداره امور دشــوارتر کرده و بانک مرکزی باید به 
اقداماتی دست بزند که بتواند تأخیر در تأمین و پرداخت 
ارز واردات را کاهش دهد. در زمانی که سامان نیما وجود 
داشــت یک فاصله ۳۰ درصدی میان نرخ این سامانه و 
بازار غیررســمی به وجود آمــده بود. این فاصله انگیزه 
صادرکنندگان برای عمل به تعهدات ارزی شان را کاهش 

داده بود.
منظورتان از تأخیر در عمل به تعهدات ارزی از  ��

جانب صادرکنندگان چیست؟
هر صادرکننده تا یک ســال فرصت داد که به تعهدات 

ارزی خود عمل نماید. صادرکنندگان که مایل بودند با 
نرخ بالاتری ارز خود را بفروشند، در تمام طول سال صبر 
می کردند و در آخرین روزها ارز خود را عرضه می کردند. 
این عقب انداختن های پی در پی دو مشکل برای اقتصاد 
ساخته بود؛ از یک طرف ارز مورد نیاز واردات سر موقع 
آماده نمی شد که به بحران تولید منجر می شود. بخش 
مهمی از واردات را مواد اولیه و کالاهای واسطه ای تولید 
تشکیل می دهند که با تأخیر در تأمین ارز مورد نیازشان، 

در عمل تولید دچار وقفه می شود.
از سوی دیگر صادرکنندگان هم دچار بحران در زمینه 
تأمین سرمایه در گردش خودشان شده بودند. زیرا وقتی 
آنهــا تعهــدات ارزی خود را دیر به جا می آورند، معادل 
ریالی منابع خودشــان هم قفل می شــود. تأخیر در این 
بخش در ماههای گذشته آن قدر زیاد شده بود که بیم 

رکود در صنایع می رفت.
فکر می کنید قیمت بالا در ازای سرعت بیشتر در  ��

تأمین ارز، رضایت واردکنندگان را جلب می کند؟
بخشی از واردکنندگان بارها گفتند که ترجیح می دهند 
برای ارز مورد نیاز خود قیمت بیشتری بپردازند ولی این 
روند تسریع شود. به نوعی می شود گفت که در ماههای 
گذشت زمان به یک چالش اساسی تبدیل شده بود. در 
بازار توافقی که جایگزین سامانه نیما شد، این فرایندها 
تســریع می شــوند چرا کــه قیمــت ارز در آن فاصله 

چشمگیری با نرخ بازار غیررسمی ندارد.
تورم یک چالش محوری امروز اقتصاد است. با  ��

توجــه به اینکه خودتان هم به منجســم نبودن 
سیاســتهای پولی و مالی اشاره کردید، این گره 

چطور باز می شود؟
تیم اقتصادی باید هماهنگ عمل کند. سیاست تثبیتی 
یا هر سیاست دیگری، اگر تنها در بخش پولی اجرا شود، 
نمی تواند راهگشا باشد. سیاست پولی می تواند به توفیق 
برسد که در حوزه مالی، بودجه ای و بازرگانی هم دنبال 
شــود. یعنی به طور خاص باید بانک مرکزی، ســازمان 
برنامه و بودجه، وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
اقتصاد باید در یک راســتا عمل کنند تا سیاســتگذاری 

بتواند به نتایج مدنظر دست پیدا کند.
یعنی هماهنگ نبــودن موجب تغییر رویکرد  ��

بانک مرکزی در حوزه ارزی شده است؟
ببینید باید وضعیت کشــور را هم لحاظ کنیم. آنچه در 
این مدت تغییر کرده، مدیران بانک مرکزی نبودند بلکه 

دولت چهاردهم به شــکل غیرقابل پیش بینی روی کار 
آمد و با تغییر دولت وزیر اقتصاد هم تغییر کرد. وزارت 
اقتصــاد امــروز نگاه خود را به مســائل دارد و البته این 
عجیب نیســت زیرا همانطوری که گفتم دولت تغییر 

کرده و چنین چیزهایی طبیعی است.
در رویکرد جدیــدی که به خصوص در وزارت  ��

اقتصاد حاکم شده، فکر نمی کنند با جهش قیمت 
ارز، تورم به شکل فزاینده بالا می رود؟

البته آنها می توانند خودشان به این سؤال پاسخ دهند. 
منتها آنها فکر می کنند باید نگاهی بلندمدت تر به مسائل 
مهمی چون اداره کشور داشت. درواقع می دانند که این 
روند به تورم منجر می شود اما این را هزینه ای برای تک 
نرخی شدن ارز می دانند که می تواند به کاهش رانت و 

بهبود وضعیت کلی اقتصاد به همراه داشته باشد.
اینکه تک نرخی شــدن ارز چــه امتیازات یا  ��

هزینه هایی دارد، یک مساله است و اینکه چقدر 
می توان به عملی شــدن آن امید داشــت، یک 
مساله. امروز کشور ظرفیت تک نرخی شدن ارز 

را دارد؟
تردید دارم که در این زمینه به موفقیت خاصی برسیم. 
زیرا کشور همچنان با محدودیتهای زیادی دست و پنجه 
نرم می کند، همان محدودیتهایی که موجب شد سراغ 
چند نرخی کردن بازار برویم همچنان بر جاســت و با 
وجود تغییر دولت در واشــنگتن هنوز هیچ نشانه ای بر 

تلطیف فضا یا کاهش تنش ها دیده نشده است.
از زمانی که ارز چند نرخی شد، قابل پیش بینی بود که 
چــه تبعاتی با خود خواهد داشــت ولی سیاســتگذار 
نمی تواند تنها بارش تورم بر ســفره های مردم را نظاره 
کند. سیاســتگذار باید با اقدامات لازم، کاری کند که 

تبعات منفی کمتری دامن مردم را بگیرد.
چقدر ممکن است که با جهش های ارزی دوباره  ��

دولــت مجبور به تعیین یــک نرخ جدید البته با 
قیمتهای بسیار بیشتر از سامانه نیما شود؟

به نظر من چنین چیزی بسیار محتمل است. از همان 
زمانی که این بحث پیش آمد موفقیت تک نرخی شدن 
ارز محل ملاحظه بوده و همچنان هست. اگر دولت موفق 
نشود که بازار را مهار کند و خدا نکرده اگر افسار بازار از 
دست خارج شود، به سرعت می تواند تورمی سرسام آور 
و غیرقابل تصور را به کشور تحمیل کند. انفعال دولت 

می تواند به سرعت معیشت مردم را کوچک تر کند.

امیرعباس آذرم وند
روزنامه نگار

ارز تک نرخی 
نمی شود!

 یک کارشناس اقتصادی
 پیش بینی کرد

FATF بی تفاوتی دلار به موضوع

آلبرت بغزیان
 کارشناس اقتصادی

انتقادِ بازنشستگان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح به رقمِ ناچیزِ همسان سازی

امیر رهبر )بازنشسته فعال صندوق تأمین اجتماعی نیروهای مسلح( در تماس با ایلنا، با انتقاد از مبلغ همسان سازی 
حقوق بازنشســتگان گفت: بعد از واریز مبلغ همسان ســازی بازنشســتگان نیروهای مسلح متوجه شدیم که بالاترین 

افزایش حدود ۷۰۰ هزار تومان است.
وی گفت: اعتراض به این موضوع ســبب شــد، مســئولین سازمان بازنشســتگی نیروهای مسلح نشستی با برخی از 
پیشکســوتان برگزار کند و نظرات، مطالبات، ســؤالات و ابهامات آنان را بشــنود. در این جلســه جزئیات فنی و قانونی 
اجرای متناسب سازی تشریح شد.امیر رهبر افزود: متأسفانه قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان نیروهای مسلح 
به بدترین شــکل انجام شــد و موجب ناراحتی و نارضایتی شــد. وی افزود: ســازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح 
)ساتا( ترمیم حقوق آبان سال ۱۴۰۱ که در دولت قبل به عنوان کمک حقوق منظور شده بود را به عنوان همسان سازی 
۴۰ درصد حقوق بازنشســتگان با شــاغلین همتراز تلقی کرده اســت. این ترمیم حقوق نه بودجه اش و نه خودش به 

امسال مربوط نمی شود و همسان سازی در برنامه هفتم مختص سال ۱۴۰۳ است.

وزیر ارتباطات:روند رفع محدودیت از اینترنت ادامه خواهد داشت

ســید ســتار هاشــمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »به کهگیلویه و بویراحمد 
سرفراز آمدم؛ خدمت قشرهای مختلف مردم از عشایر تا فناوران رسیدم و از آنان شنیدم؛ وضعیت ارتباطات شهری 

و روستایی را به صورت میدانی بررسی کردم و چند پروژه توسعه ای را افتتاح کردم.
اعلام کردم که روند رفع محدودیت از اینترنت ادامه خواهد داشــت و در حوزه فیبر نوری ملاک و شــاخص برنامه ما 

»اتصال« مردم خواهد بود! «
مجید انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور هم درباره رفع فیلترینگ، گفت: خوشبختانه دولت گام هایی را برداشته 
و شورای عالی فضای مجازی بخشی از مساله فیلترینگ را حل کرده است من امیدوارم که بخشی دیگر هم با تدبیر 

مسئولین حل شود.
وی تصریح کرد: بر کســی پوشــیده نیســت که به هر میزان ابزار لازم در اختیار فعالان اقتصادی و فضای کســب و کار 

قرار دهیم کمک به رونق تولید و گشایش در زندگی مردم خواهد بود.



مدیرعامل بازی شهر:
بازی شهر تولیدکننده دستگاه کف ساز است

مدیرعامل بازی شهر گفت: دستگاه کف 
ســاز با قدرت پرتاب کف در عرض کمتر 
از ۳ دقیقــه در فضــای ۳ در ۳ و ارتفاع 2 
متــر را پــر از فوم کف می کند و فوم مورد 
اســتفاده در این دستگاه هم بهداشتی و 
آنتی باکتریال بوده و در کارخانه های مورد 
استاندارد تولید می شود و به همین دلیل 

هیچ گونه مشکلی برای کودک بوجود نمی آورد.شیرینی کارآفرین و مدیرعامل بازی 
شهر در گفتگو با سروش خبر اظهار داشت: بازی شهر تولیدکننده دستگاه کف ساز 
است که چندی ق وارد کشور شده و ما توانسته ایم آن را بومی سازی کنیم.وی تصریح 
کرد: دستگاه کف ساز با قدرت پرتاب کف در عرض کمتر از ۳ دقیقه در فضای ۳ در 
۳ و ارتفاع 2 متر را پر از فوم کف می کند.شــیرینی درخصوص دســتگاه های مشــابه 
دستگاه کف ساز هم توضیح داد: از جمله دستگاه های مشابه می توانیم به: دستگاه 
برف ساز، دستگاه مه ساز، دستکاه حباب ساز اشاره کنیم که همگی با کیفیت بسیار 
بالا تولید و به کشــورهای عراق، ترکیه و عمان صادر می شوند.شــیرینی درخصوص 
مجموعه بازی شهر هم عنوان داشت: مجموعه بازی شهر با ۱۵ سال سابقه درخصوص 
تجهیز و راه اندازی خانه بازی فعالیت دارد. محصولات ما با ایمنی و زیبایی و هیجان 
و تولید شده و به سراسر کشورمان ارسال می شود. مشتریان و مخاطبین ما می توانند 
قبل از اجرای هر پروژه و مجموعه شهر بازی از ما مشاور بگیرند.  وی در پایان سخنان 
خود گفت: مراکزی که می توانند از این دســتگاه کف ســاز استفاده کنند عبارتند از: 
مهدکودک ها، کمپین های فستیوال، استخرها و تمام فضاهایی است که می خواهند 
فضــای شــاد بــرای کودکان و بزرگســالان پدیــد آورند.اطلاعات تمــاس: تلفن 

سفارشات:۰۹۳۹۱۹8۰۳۶۵ - ۰۹۱2۹۶۳۰۶۳۹
bazishahr.co :اینستاگرام

 
مدیر عامل سازه های بادی شیخی:

سازه های بادی شیخی تولیدکننده قلعه های بادی، استخر 
توپ، بالن حبابی و سایر محصولات است

مدیر عامل سازه های بادی شیخی گفت: 
ســازه های بادی شیخی در حوزه تولید 
ســازه های بادی ماننــد قلعه های بادی، 
استخر توپ، صخره نوردی، بالن حبابی، 
تشــک های هیجان، گاو وحشی و سایر 
محصولاتی است که در رنج کارهای بادی 
قرار می گیرند را به تولید می رساند. میلاد 

شیخی مدیر عامل سازه های بادی شیخی در گفتگو با سروش خبر اظهار داشت: گروه 
تولیدی محصولات بادی شیخی با بیش از ۱۳ سال سابقه در تولید اسباب بازی های 
بادی فعالیت می کند.وی تصریح کرد: ما در حوزه تولید سازه های بادی با پروانه ساخت 
اداره اســتاندارد ۱۱۳8۹ فعالیت داریم. انواع ســازه های بادی مانند قلعه های بادی، 
استخر توپ، صخره نوردی، بالن حبابی، تشک های هیجان، گاو وحشی و سایر محصولات 
در این زمینه را تولید می کنیم.شیخی عنوان داشت: این محصولات با استاندارد بالا و 
با اســتفاده از پارچه کره ای و نخ تمام ایتالیایی با نشــان اســتاندارد ملی ایران و 2 سال 
گارانتی  تولید می شوندداریم.شیخی در پایان سخنان خود با اشاره به اینکه ما انتظار 
حمایت شهرداری ها از تولید کنندگان صنعت تفریحات، سرگرمی و شهربازی را داریم، 
گفت: به نظرم شهرداری ها برای تجهیز مراکز تفریحی و پارک ها می توانند از ما حمایت 

کنند.اطلاعات تماس:  آدرس کارگاه: قرچک ورامین، بلوار ۱۴ معصوم، پلاک ۵2۰
تلفن:۰۹۱2۳۵۴۶۹8۵ - ۰۹۱2۹۳۷۴۱۷8

dghjjt۷2۶۵ :اینستاگرام

بازتاب

عقب گرد در بازار مسکن

یکی از چالش های اصلی در حوزه مسکن،  تأمین مالی 
پروژه های مســکن است. اکنون میزان وام هایی که به 
حوزه مســکن تعلق می گیــرد از بدترین نوع وام های 
دنیاست که به نوعی می توان گفت ما در حوزه مسکن 
در حال یک عقب گرد هستیم.این موضوع اغراق آمیز 

نیست، زیرا هیچ جای دنیا چنین نیست که یک چهارم 
وام را بــه عنــوان اوراق، قبــل از پرداخت وام از مردم 
دریافــت کننــد و در عین حال، هم ســود وامی را که 
پرداخت نشده، بگیرند و هم اقساط آن را.متاسفانه نظام 
بانکی ما در آشفتگی بازار مسکن دخیل و سهیم است 
و در جهــت رفاه عمومی و رونق بازار مســکن، قدمی 
برنمی دارد. واقعیت این است که این بازار، بازاری رها 
شده است.از طرفی بانک ها تقصیری در پرداخت نکردن 
وام ها به مشــتریان ندارند، زیرا به راحتی می توانند با 
سرمایه گذاری در بازار مسکن، چندین برابر سود بانکی 
عایدی داشــته باشند. بنابراین، صرفه اقتصادی ندارد 
کــه حتی وام های 2۳ درصــدی را پرداخت کنند.وام 
۵۵۰ میلیونی که اکنون به ۶۵۰ میلیون تومان رسیده 

یک نوع عقب گرد در بازار مسکن است. این گام ها واقعاً 
کفایت لازم را برای ســاخت واحد مسکونی ندارند.اگر 
هزینه ساخت را متری ۱۵ میلیون تومان در نظر بگیریم، 
می تــوان گفت کــه این وام ها تمام مبلغ را پوشــش 
نمی دهند. در روستاها و شهرهای کوچک ممکن است 
این مبلغ کافی باشــد، اما متأســفانه این مبلغ در آنجا 
پرداخت نمی شود.از طرف دیگر، بسیاری از تسهیلاتی 
که در نظام بانکی ما تصویب می شود، برای نپرداختن 
است! ما نگرانیم که حتی این مصوبه نیز مانند وام های 
قبلی فقط روی کاغذ باقی بماند و در عمل اجرا نشود.
به نظر می رســد که این مصوبه بیشتر برای پروژه های 
طرح نهضت ملی مســکن باشــد، اما واقعیت این است 
که آن بخش کوچکی از نیازها و درخواست های نظام 

بانکی ما، باید به واســطه بهره برداری از ســپرده های 
مردم، در جهت رفع بحران مسکن کمک کند.ما شاهد 
بودیــم کــه با وجــود تکلیف به واگــذاری 2۰ درصد 
تســهیلات به بخش مسکن، در عمل این رقم به بیش 
از 2.۵ درصد نرسید. همچنین، متاسفانه این قانون نیز 
ضمانت اجرایی قوی و کافی نداشــت تا نظام بانکی را 
ملزم کند، به تعهدات خود به مردم عمل کند.امیدواریم 
که با این حرکت نه چندان خوب و مناسب، بخشی از 
ســپرده های مردم به نیازهای تســهیلاتی مردم برای 
تکمیل پروژه ها کمک کند. زیرا اگر این بخش ساخت 
و ســاز به نتیجه کافی نرســد، ممکن است در آینده با 
کسری مواجه شویم و ضروری است که دولت و بانک ها 

به تعهدات خود عمل کنند.

مجید گودرزی
 کارشناس مسکن
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این که افزایش 
هزینه های اجاره 
فشار زیادی را بر 
مستاجران در تهران 
تحمیل می کند قابل 
انکار نیست و حتماً 
دولت برای آن 
تدبیری خواهد کرد. 
اما ما مراجعاتی 
مشخصی به 
سامان سراهای مان 
در طول سال داریم 
که این مراجعات 
تغییرات معناداری 
نکرده یعنی این 
فشارهای اقتصادی 
در تهران منجر به 
افزایش کارتن خوابی 
نشده است، ولی 
فشار روی 
مستاجران هست
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س
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جامعه

عجایب ثبت نام خودرو وارداتی در ایران
500 میلیون بده خودروی نامعلوم بخر!

فروش جدید خودروهای وارداتی از امروز ۱۵ دی ۱۴۰۳ در ســامانه 
یکپارچه شــروع می شــود.بلوکه کردن پول های مردم به مبلغ ۵۰۰ 
میلیون تومان نیز از ۱۱ دی ۱۴۰۳ شروع شده و تا ۱۷ دی ادامه دارد.

نکته جالب اینجاست که مثل سری های قبل با وجود اینکه یک روز به 
ثبت نام مانده اما هنوز اســامی مدل ها مشــخص نیست.حتی قیمت 
خودروها و میزان عرضه هر محصول هم اعلام نشــده اســت.به نوعی 
می توان گفت مردم برای خودرویی که نمی دانند چیست و چه قیمتی 
دارد در حال بلوکه کردن پول هستند.در این دوره از ثبت نام خودروهای 
وارداتی چانگان cs۵۵ پلاس، تویوتا کمری جدید، میتسوبیشی اوتلندر 
و اوپل موکا و کورسا عرضه خواهد شد. تعداد خودروهای عرضه شده 
8۰۰۰ دســتگاه خواهد بود و بیشــترین عرضه نیز مربوط به چانگان 
Cs۵۵ پلاس است.وکالتی کردن یکی از حساب ها به نام خودرو وارداتی 
و مسدود کردن مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان در این حساب.افتتاح حساب 
یا وکالتی کردن حساب های موجود باید نزد بانک های مجاز مانند بانک 
ملی، بانک تجارت، بانک رفاه کارگران و بانک صادرات انجام شود.لازم 
به ذکر است که تاکنون اطلاعاتی از سامانه عرضه خودروهای وارداتی 
در خصوص بانک های مورد تأیید و خودروهای موجود منتشر نشده و 

ممکن است تغییراتی در این خصوص ایجاد شود.

 وام ۸00 میلیون تومانی مسکن حاشیه ساز شد

یاسر عربی نماینده گرمسار و عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی، از پیگیری های مجلس برای ابلاغ وام مسکن شهری به مبلغ 
8۰۰ میلیون تومان خبر داد.وی با اشــاره به نامه ای که ۱8۰ نماینده 
مجلــس بــه رئیس جمهور نوشــته اند، اظهار داشــت: در این نامه از 
رئیس جمهور درخواست کرده ایم که ابلاغ وام مسکن شهری که طبق 
مصوبه قبلی باید به 8۰۰ میلیون تومان افزایش یابد، ســریعاً اجرایی 
شــود. در صورت عدم اجرا، از قوه قضائیه می خواهیم تا این موضوع را 

پیگیری کند.

 نیسان آبی در مرز میلیاردی شدن!
شــاید تصور کنید نیســان وانت قیمت بالایی نداشته باشد اما سخت در 
اشتباه هستید.همین وانت قدیمی و نوستالژیک قیمت عجیب و نجومی 
در بازار پیدا کرده اســت.اگر به دنبال خرید نیســان وانت از بازار باشــید 
قیمت ها از حدود 22۰ میلیون تومان شروع می شود.اما قیمت این وانت 
که به نیســان آبی هم معروف اســت تا ۹۵۰ میلیون تومان هم رســیده 

است.به نوعی می توان گفت قیمت نیسان آبی هم میلیاردی شد.

بازتاب

تجربه کشورهای 
مختلف اروپای 
غربی و شمالی 
نشان می دهد 
که نقش آفرینی 
در تنظیم 
قیمت، ساخت و 
تهیه مسکن 
برای عموم 
جامعه هم 
ضروری است و 
هم پذیرفتنی. در 
بسیاری از 
کشورهای 
توسعه یافته و 
مرفه این دولت 
است که نرخ 
افزایش اجاره بها 
را تعیین می کند. 
از نظر عقلی هم 
دولت یا باید 
زمینه افزایش 
درآمدهای عموم 
جامعه را فراهم 
کند و یا اینکه 
هزینه های 
خانوار را کنترل 
کند

 

آخرین گزارش رسمی منتشر شده در مورد فقر نشان می دهد 
که از سال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ بالغ بر ۴8 درصد از مستاجران ایران 
به زیر خط فقر رفته اند. آمارهای دیگری که پیش تر هم منتشر 
شــده بودند نشــان می دهند در حالی که در سال ۹۰ فقر ۱۹ 
درصد از جمعیت کشور را تشکیل می دادند، در ۱۴۰۱ به ۳۳ 
درصد جمعیت کشور افزایش یافتند.از عوامل مهم گسترش 
فقــر در این ســالها افزایش هزینه و بــالا نرفتن قدرت واقعی 
درآمدهای خانوار بوده است. به طور مثال می توانیم به روند دو 
سال گذشته تعیین حداقل دستمزد و حقوق کارمندان اشاره 
کنیم؛ با وجود تورم بیش از ۴۰ درصدی دولت اجازه افزایش 
مزد و حقوق ها را حتی به اندازه تورم هم ندارد. به همین جهت 
گفته می شــود قدرت واقعی مزد ۶۰ درصد کمتر از ســال ۹۶ 
شده است. در مقابل نرخ مسکن اما با شتابی بی سابقه افزایش 
پیدا کرد. در اســفند ۹۶ بانک مرکزی معتقد بود که میانگین 
هر متر مسکن در تهران ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان بوده که 
در شــهریور امســال به 88 میلیون و ۵۰۰ هزار تومان افزایش 
یافته است.مســعود فراهانی، کارشــناس مسکن در گفتگو با 
خبرآنلاین عنوان کرد: »ما در بخش مسکن چند نوع فقر داریم؛ 
یک نوع آن »فقر مسکنی« است که از نظر کالبدی به وضعیت 
کیفی واحدهای مسکونی از نظر دسترسی به حمام، سرویس 
بهداشتی یا آب نگاه می شود. نوع دیگر را محرومیت مسکونی 
نام گذاشته اند که شامل مسائل گسترده ای چون بافت محله 

یا وجود دوش در حمام هم اهمیت می دهند. فقر دیگری که 
در این بخش صورت بندی می شــود، فقر ناشــی از هزینه های 
تأمین مســکن اســت.«وی ادامه داد: »فقر ناشــی از تأمین 
هزینه های مسکن به این شکل است که خانوار مورد بحث، از 
نظر درآمدی فقیر محسوب نمی شود ولی زمانی که هزینه های 
تأمین مسکن را می پردازد، به زیر خط فقر می رود. این مساله 
در رابطه ای تنگاتنگ با فقر مطلق هم قرار دارد. به این ترتیب 
حتی می توانیم بگوییم ما با دو دسته خانواده فقیر مواجه هستیم، 
یکی آنها که به خودی خود فقیر هستند و دیگری آنهایی که 
فقیر نیستند اما هزینه های سنگین مسکن آنها را به میان فقرا 
کشانده است.«در گزارشی که اخیراً از سوی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی منتشــر شــده، تعداد خانوارهایی که پس از 
پرداخت هزینه های مســکن به زیر خط فقر می روند را 2۳۳ 
هزار برآورد کرده است.فراهانی در این رابطه معتقد است: »ارقام 
البته متفاوت هستند. منتها می توان به صراحت گفت که بین 
2۳۳ هــزار تــا ۴۰۰ هزار خانوار ایرانی که بخش بزرگی از آنها 
ســاکنان شــهرها هستند، به فقر ناشی از پرداخت هزینه های 
مســکن دچار هستند.«تحلیل گر اقتصاد مسکن هشدار داد: 
»نکته تعیین کننده این است که اکثریت قاطع کسانی که به 
فقر ناشــی از پرداخت هزینه های مســکن دچارند، مستأجر 
هســتند و دلیل افتادن آنها به این وضعیت بالا نرفتن درآمد 
خانوارها حداقل به اندازه ای که هزینه ها افزایش یافته و همچنین 
شــدت افزایش هزینه های مســکن نسبت به دریافتی خانوار 
اســت.«او در پاســخ به اینکه اکنون زمان خانه دار شدن مردم 
چقدر است، توضیح داد: »ما از شاخص انتظار برای خرید خانه 
تاکنون بارها استفاده کرده ایم ولی به یک نکته باید توجه کنیم. 
در محاسبه این شاخص، درآمد خانوار محاسبه می شود و سپس 
۳۰ درصد آن به عنوان میانگین پس انداز حســاب می شــود. 
سپس محاسبه می کنند که چقدر لازم است تا این پس انداز 
به اندازه خرید یک واحد مثلًا ۷۵ متری شود. حال آنکه وقتی 
با واقعیات موجود جامعه مواجه می شویم، می بینیم چهار دهک 
فقیر کشــور نه تنها هیچ پس اندازی نمی کنند بلکه به دلیل 
پیش افتادن هزینه از درآمد، هر سال بدهکارتر و متعاقب آن 
فقیرتر هم می شــوند و به معنای دقیق کلمه برای آنها هیچ 
شانسی برای صاحب خانه شدن وجود ندارد.«تحلیل گر اقتصاد 
مسکن افزود: »نکته دیگری که باید به آن توجه شود، این است 
که هر چه از دهک چهارم به سمت دهکهای مرفه تر می رویم، 
گرچه آن ها مستقیماً از نظر درآمدی فقیر محسوب نمی شوند 
ولی مستاجران دهک های ۵ یا ۶ هم وقتی هزینه های تأمین 
مســکن خود را می پردازند، به زیر خط فقر می افتند. به این 
ترتیب بخش مهمی از جامعه امروز ایران از اساس هرگونه امکان 
خانه دار شدن را از دست داده اند و به این اعتبار محاسبه زمان 

انتظــار بــرای خانــه شــدن آنها، ایــن واقعیــات را پنهان 
می کند.«فراهانــی در مقابــل این پرســش که کدام خانوارها 
دشــوارترین شــرایط را از نظر شاخص های مربوط به فقر و فقر 
مسکنی دارند، پاسخ داد: »مستاجران شهرها، به ویژه شهرهای 
بزرگ و کلانشــهرها و به ویژه خانواده های ســه و چهار نفره در 
دشــوارترین وضعیت قرار دارند. این در حالی اســت که هر چه 
یک خانواده بزرگتر از ۴ نفر می شــود وضعیت رفاهی آن هم 
بهبود می یابد. زیرا در خانواده های بزرگتر و شــلوغ تر، تعداد 
شــاغلان بیشــتری دارند و با افزایش دریافتی، رفاه نیز بالاتر 
می رود.«وی درباره ضرورت مداخله دولت در بازار مســکن به 
سود مستاجران با صراحت گفت: »واژگان گاه بار ایدئولوژیک 
دارند و واژه »مداخله« از قضا این روزها بسیار کاربرد عقیدتی 
یافته و بیانگر موضع سیاسی خاصی است. مساله اصلی ضرورت 
نقش آفرینی دولت در حوزه مسکن است. همین امروز هم دولت 
یک بازیگر مهم در این بخش است که تمام مجوزهای ساخت 
و ساز را صادر می کند و بر حسن اجرای تمام قوانین شهرسازی 
و مسکن نظارت می کند. منتها همین دولت حاضر نیست در 
بخــش کنتــرل و مدیریت نرخ اجــاره بها نقش خویش را ایفا 
کند.«فراهانی ادامه داد: »تجربه کشــورهای مختلف اروپای 
غربی و شمالی نشان می دهد که نقش آفرینی در تنظیم قیمت، 
ســاخت و تهیه مســکن برای عموم جامعه هم ضروری است و 
هم پذیرفتنی. در بسیاری از کشورهای توسعه یافته و مرفه این 
دولت است که نرخ افزایش اجاره بها را تعیین می کند. از نظر 
عقلی هم دولت یا باید زمینه افزایش درآمدهای عموم جامعه 
را فراهــم کنــد و یــا اینکــه هزینه هــای خانــوار را کنترل 
کند.«کارشناس اقتصاد مسکن با انتقاد از نظام مالیاتی و روند 
حاکم بر آن گفت: »این دولت است که باید تصمیم بگیرد که 

درآمد صاحبان خانه را کنترل کند و با اخذ مالیات هم به نقش 
آفرینی مؤثر دست بزند و هم درآمدهای بیشتری جذب کند. 
در جهان امروز هم این مساله پذیرفتی است که باید مالیات از 
صاحب سرمایه گرفته شود تا کارگر و مزدبگیر. دولت ها اگر به 
این ظرایف توجه نکنند به گســترش فقر یاری رســانده اند. 
می دانیم فقرزدایی چه کار دشــواری اســت و به همین دلیل 
مفیدتــر اســت که دولتهــا پیش تر جلــوی روندهایی که به 

فقرآفرینی منجر می شود را بگیرند.«
در عرض 6 سال، نیمی از مستاجران دچار فقر شدند! ��

اخیراً وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گزارشی به بررسی 
ابعاد فقر مسکنی در کشور پرداخته است. براین اساس گفته 
شده که در حد فاصل سالهای ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ تعداد خانوارهای 
مستأجری که با فقر درگیر بوده اند رشدی ۴8 درصدی داشته 
اســت. در ســال ۱۴۰۱ بیش از یک میلیون خانوار مســتأجر 
درگیر فقر در مناطق شــهری )با ســهم 82 درصدی( زندگی 
می کردند. همچنین 2۳۳ هزار خانوار شهری نیز پس از کسری 
هزینه تأمین مســکن اجاره ای خود به زیر خط فقر می افتند.

در ۱۴۰۱ ۳۷ درصد که معادل ۱.۴۳ میلیون خانوار است، از 
کل خانواده های مســتأجر )۴.۴۶ میلیون خانوار( دچار فقر 
مطلق بوده اند. نرخ فقر مســتاجران گرچه با ۱۴۰۰ تفییری 
نکردهد اما از کل خانوارهای مستأجر درگیر فقر مطلق، 82 
درصد به دلیل درآمد نامکفی درگیر فقر هستند و ۱8 درصد 
دیگر به دلیل هزینه های بالای مسکن.وزارت کار معتقد است 
کــه بــرای رفع این چالش بغرنج دولتها باید از راههایی چون 
کمک هزینه بلاعوض مســکن، کنترل اجاره بها و بسته های 
حمایتی معطوف به تأمین اقلام ضروری را برای مســتاجران 

مورد استفاده قرار دهند.

گــروه اجتماعــی: یک تصــادف، یک بیمــاری، یک 
ورشکســتگی یا ســاده تر از کار بی کار شدن و از دست 
دادن حقوق یا درآمد حداقلی زندگی، می تواند مساوی 
با از دست دادن سرپناه باشد، بی خانمانی در این شهربه 

همین سادگی است.
درروزهای پایانی شــورای شــهر پنجم الهام فخاری؛ 
رییس کمیته اجتماعی این شورا ماجرایی از خانواده ای 
۴ نفره گفت که ناگهان یکی از آنها مبتلا به ســرطان 
می شــود و هزینه هــای درمان این عضــو، خانواده را 
متلاشی می کند.او بازدیدهای پیوسته ای که در ۴ سال 
گذشــته از گرمخانه های تهران داشته رایادآوری کرد 
و گفت: »در بسیاری از موارد گرمخانه هایی که در این 
چهار سال نظارت داشته و سرکشی کردیم و با آن ها 
زندگی کردیم، داســتان بی خانمانی به همین شکل 
اتفاق افتاده برخلاف آنچه که در اذهان عمومی شاید 
جا افتاده یا اینطور جلوه داده می شــود که بسیاری از 
افراد بی خانمان درگیر اعتیاد هســتند و خودخواسته 

مسیر غلطی را در زندگی شان طی کردند و…«.
به تازگی هم گزارشــی از وضعیت فقر مســتاجران از 
ســوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی منتشرشده 
که نشــان می دهد در حد فاصل ســال های ۱۳۹۵ تا 
۱۴۰۱، تعداد خانوارهای مستأجر درگیر فقر در کشور 
رشدی ۴8 درصدی داشته است. وضعیت خانوارهای 
مســتأجر درگیر فقر مطلق در سطح استانی در سال 
۱۴۰۱ نشــان می دهد که بیشــترین تعــداد خانوار 
مستأجر درگیر فقر مطلق در استان تهران با ۳۵2 هزار 
خانوار و کمترین تعداد در استان ایلام با ۵ هزار خانوار 

برآورده شده است.
اما فقیر شــدن مستاجران تاثیری هم در آمار  ��

بی خانمانی در شهر تهران داشته است؟

مدیران شهری این موضوع را رد می کنند. امین توکلی 
زاده معــاون اجتماعی شــهردار تهران به خبرآنلاین 
می گوید: »آماری که نشــان از افزایش بی خانمانی در 
تهران داشته باشد، وجود ندارد و شهرداری تهران هم 
آمادگی دارد خانواده های بی خانمان را اسکان موقت 
دهد. البته نهادهایی مانند کمیته امداد و بهزیســتی 

در این زمینه فعالیت می کنند.«
توکلی زاده ادامه می دهد: »این که افزایش هزینه های 
اجاره فشــار زیادی را بر مستاجران در تهران تحمیل 
می کند قابل انکار نیست و حتماً دولت برای آن تدبیری 
خواهــد کــرد. امــا مــا مراجعاتــی مشــخصی به 
سامان ســراهای مان در طول ســال داریــم که این 
مراجعــات تغییــرات معنــاداری نکــرده یعنی این 
فشارهای اقتصادی در تهران منجر به افزایش کارتن 
خوابی نشده است، ولی فشار روی مستاجران هست.«

معاون شــهردار تهــران اظهار می کنــد: »تا الان به 
گرمخانه هایمــان مراجعه خانوادگی نداشــتیم اگر 

مراجعه ای بوده انفرادی بوده است.«
توکلی زاده درباره آمارهای ســامانه ۱۳۷ که نشــان از 
افزایــش تماس های مردمی بــا موضوع بی خانمانی 
خانوادگــی دارد هــم می گویــد: »در این زمینه به ما 
مراجعه ای نشده اما باز هم می گویم حتماً فشارهایی 
بر روی مســتاجرهای تهرانی هســت و باید برای آن 

فکری کنیم.«
او بــه سیاســت های شــهرداری در حوزه مســکن 
استطاعت پذیر اشاره می کند و معتقد است به سرانجام 
رسیدن پروژه های قرار گاه مسکن می تواند در مدیریت 
بــازار اجاره و صاحبخانه شــدن افراد کم درآمد مؤثر 
باشــد.این درحالی اســت که با توجه به گزارش های 
نظارتی شــورای شهر تحقق این وعده ها بسیار دور از 
دسترس است و شهرداری هم خود را پاسخگوی تأخیر 

در اجرای این پروژه ها نمی داند.
خانوارهای متوســط در گام اول بخشی از هزینه های 
خوراکــی اش را کاهش می دهد که این موضوع باعث 
می شــود از نظر غذایی به زیر خط فقر غذایی برســد 
یعنی یک نوعی جانشــینی در ســبد هزینه ها اتفاق 
می افتــد. خانواده های متوســط به خاطر شــرایط 
اجتماعی هزینه های مسکن را جانشین سایر هزینه ها 
می کنــد و در واقــع در دام فقــر می افتد. اما این طور 

نیست که سریعاً خیابان خواب شود.
گزارش پیام های مردمی ��

اما رصد گزارش پیام های مردمی به سامانه فوریت های 
شــهرداری تهران در چهار ماه نخست امسال چندان 
با ســخنان مسئولان اجتماعی شهر همخوانی ندارد. 
براســاس آمارهای تماس های مردمی ســاماندهی 
»خانواده های بی خانمان« یکی از موضوعات پرتکرار 

شهروندان تهرانی بوده است.
پیــش از این ســاماندهی »کارتن خواب هــا و افراد 
بی خانمان« موضوع پیام های مردمی دراین حوزه بود 
کــه نشــان می دهد تعداد تماس هــای مردمی برای 

رســیدگی به وضعیت خانواده های بی خانمان بیشتر 
شــده اســت. این گزارش ها از تیرماه به روز نشــده و 
نمی توان در خصوص ادامه این روند اظهار نظر کرد.

شــهرداری تهران با وجود تذکر اعضای شــورای شهر 
تهران همچنان در برابر به روز رسانی این اطلاعات در 

سامانه شفافیت مقاومت می کنند.
براساس گزارش آماری پیام های خدمات و فوریت های 
شــهری در فروردین ماه امســال بیشــترین فراوانی 
درخواست ها، در حوزه فرهنگی و اجتماعی ساماندهی 
کارتــن خواب هــا و متکدیان بزرگســال بــوده، در 
اردیبهشــت ماه یکی از ۵ موضــوع پرتکرار در حوزه 
اجتماعی ســاماندهی خانواده های بی خانمان بوده و 
در خردادماه در حوزه اجتماعی هم جز ســاماندهی 
کارتن خواب و متکدی بزرگســا، ساماندهی خانواده 
بی خانمان از رتبه ۵ به رتبه چهارم رســیده اســت. در 
تیرمــاه در حــوزه فرهنگی و اجتماعی ســاماندهی 
خانواده هــای بی خانمــان در جایــگاه دوم پیام هــا 
قرارگرفته است.کارشناسان حوزه اقتصاد مسکن هم 
معتقدند وضعیت مسکن در تهران بحرانی است و در 
صورت ادامه روند افزایش اجاره بها ممکن است بخشی 
از طبقه متوســط هم به جمعیــت اتوبوس خواب ها 

وساکنان گرمخانه ها اضافه شوند.
فردیــن یزدانی، کارشــناس اقتصاد مســکن اما به 
خبرآنلاین می گوید: »لزوماً فقیر شــدن مستاجرها 
خودش را به صورت بی خانمانی نشان نمی دهد، بلکه 
افزایش هزینه های مســکن باعث شــده بسیاری از 
خانوارها که مســتأجر هســتند هزینه های خوراکی، 
بهداشتی و آموزشی خود را کم کرده که بتواند هزینه 
اجاره مســکن خود را پرداخت کند بنابراین این افراد 
الزاماً وارد کارتون خوابی و خیابان خوابی نمی شوند.«

او ادامه می دهد: »کســانی که در داخل شــهر تهران 
مستأجر هستند به نسبت بخش های حاشیه ای استان 
تهران وضعیت بهتری دارند، بخش عمده فقرای استان 
تهران در مناطق حاشــیه شــهر تهران هستند مانند 
جاده ساوه، ورامین و پیشوا و ... بنابراین طبیعی است 

که شهرداری تهران از افزایش بی خانمان اطلاع دقیقی 
نداشــته باشــد یا آن را رد کند. این که تکذیب کردن 
این موضوع واقعیت داشــته باشــد یا نه اطلاعی ندارم 

اما می تواند ناشی از حاشیه نشینی فقرا باشد.«
یزدانی توضیــح می دهد: »درحال حاضر آنچه اتفاق 
افتاده کوچ مستاجران به مناطق پایین تر است. یعنی 
مســتاجران محدوده تهرانپارس می روند افسریه و به 
تدریج آن قدر عقب نشینی می کنند که به زندگی در 
حاشــیه شــهر می رسند. این روند طولانی و تدریجی 

است.«
او در پاســخ به این پرســش که اگر وعده های حوزه 
مسکن دولت و شهرداری محقق نشود چند سال آینده 
شــاهد مــوج بی خانمانی خواهیــم بود؟ هم توضیح 
می دهد:  »عدد و سال که نمی توانیم بگوییم، نمی شود 
در این حوزه پیش گویی نوستراداموسی کرد. ولی اگر 
همین روند تورم ادامه پیدا کند و مقامات مملکتی هم 
فکری برای ارتباط اقتصادی با خارج نکنند و نتوانند 
رشد اقتصادی مناسبی را تداوم دهند شاید دوباره در 
یک بازده زمانی ۵، ۶ ساله شاهد تنزل کیفیت زندگی 
باشــیم، همان طور که در سال ۹۷ تحریم ها آغاز شد 
و در ســال ۱۴۰۳ وضعیت به این گونه است، حداکثر 
در همین دوره زمانی دوباره رشــد حاشــیه نشینی و 
کاهــش کیفیت مســکن و در ادامــه خیابان خوابی 
گسترده را باشیم. فعلًا شواهد نشان نمی دهد به کارتون 
خوابی گســترده در شــهر تهران رســیده باشیم. اما 

خاطرمان هم باشد تجمع فقر در حاشیه هاست.«
روایت بی خانمانی در این شهر ساده است. به سادگی 
فرمان بی کارشــدن از ســوی کارفرما یا یک بیماری 
سخت که سرپرست خانواده را درگیر می کند. دراین 
ســال ها با هر جهشــی در نرخ کرایه خانه شاهد کوچ 
مســتاجران به محلات پایین تر بودیم، برخی به خانه 
پدری بازگشــته اند و گروهی هم موقت به مکان های 
اســکان شــبانه شــهرداری، برخی نیز به شهرهای 
حاشــیه ای کوچ داده شــده اند و برخی نیز به آماربی 

خانمان ها اضافه شده اند. 

امیرعباس آذرم وند
روزنامه نگار

نورا حسینی
روزنامه نگار

 بحران
 ناتمام مسکن 
در ایران

 دهک هایی که خرید خانه 
برای آن ها رؤیا شد

 سونامی
  بی خانمانها
 در پایتخت!

 بحران اجاره بها بخشی از طبقه متوسط 
را به جمعیت اتوبوس خواب ها وساکنان 
گرمخانه ها اضافه می کند

https://www.instagram.com/bazishahr.co?igsh=cTE5dDhyZHIyN3p3
https://www.instagram.com/dghjjt7265?igsh=MTF5d2hwdm9zNHV5MQ==


 ادامه عطش بانک ها برای استقراض
 از بانک مرکزی

با وجود اینکه رقم سفارش های ارسالی بانک ها در بازار باز شاهد کاهشی 
اندک بود، بانک مرکزی مانند هفته گذشــته، مبلغ 2۱۷ هزار میلیارد 
تومان در این بازار تزریق کرد. به گزارش تجارت نیوز، بانک مرکزی در 
ادامه روند انتشــار هفتگی گزارش عملیات اجرایی سیاســت پولی، این 
هفته نیز جدیدترین وضعیت از عملیات بازار باز را در قالب گزارشــی 
منتشــر کرد. بر اســاس گزارش منتشر شده، رقم سفارش های ارسالی 
بانک ها در بازار باز هفته دوم دی ماه نسبت به هفته گذشته با شیب کمی 
کاهشی بود و تزریق پول بانک مرکزی به این بازار نیز در مقایسه با هفته 
گذشته تغییری را تجربه نکرد. در هفته دوم دی ماه و سی ونهمین حراج 
بازار باز سال جاری، 2۰ بانک و موسسه اعتباری غیربانکی شرکت کردند 
و موضع عملیاتی بانک مرکزی در این حراج، باز هم توافق بازخرید بود. 
همچنین مدت توافق بازخرید نیز مانند حراج های قبلی هفت روزه بود 
و حداقل نرخ توافق بازخرید نیز در 2۳ درصد ثابت ماند. با اســتناد به 
گــزارش بانک مرکزی، بانک ها مبلــغ 28۳ هزار و ۶8۰ میلیارد تومان 
سفارش ریپو در بازار باز هفته دوم دی ماه ثبت کردند که این رقم نسبت 
به هفته قبل با کاهشی کمتر از هزار میلیارد تومان همراه بود؛ از همین 
روی، به نظر می رســد عطش بانک ها برای اســتقراض از بانک مرکزی 

همچنان ادامه دارد.

بیت کوین ۱۶ ساله شد

بیت کوین، ارزشمندترین رمزارز جهان ۱۶ ساله شد؛ درحالی که قیمت 
آن این روزها حوالی ۱۰۰ هزار دلار است. به گزارش همشهری آنلاین، 
بیت کوین که شخصی با نام مستعار ساتوشی ناکاموتو ۳ ژانویه 2۰۰۹ 
آن را ایجاد کرد، از یک آزمایش محدود برای رمزنگاران شــروع شــد و 
حالا به هفتمین دارایی ارزشــمند جهان تبدیل شــده و ارزش بازار آن 
نزدیک به دو تریلیون دلار است. بیت کوین )Bitcoin( یک ارز دیجیتال 
غیرمتمرکز، بدون بانک مرکزی یا مدیریت واحد است که می تواند بدون 
واسطه، از طریق شبکه بیت کوین به صورتِ همتا به همتا ارسال شود. 
تراکنش ها توسط یک شبکه به صورت رمزنگاری شده تأیید می شود و 
در یک دفتر کل توزیع شــده عمومی به نام زنجیره بلوک ثبت و ضبط 
می شوند. این رمزارز در سال 2۰۰8 توسط شخص یا گروهی ناشناس 
با نام ساتوشی ناکاموتو اختراع شد. اما تولد و استفاده از آن در روز سوم 

ژانویه سال 2۰۰۹ پس از انتشار نرم افزار متن باز آن آغاز شد.

تاریخ ضرب تاثیری در ارزش سکه ندارد

عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف گفت: هیچ تفاوتی 
در بین سکه ها از جهت ضرب سال وجود ندارد و تنها عامل تعیین کننده 
در تغییر قیمت این سکه ها تقاضای مردمی است. به گزارش خبرگزاری 
مهر، محمد کشــتی آرای، عضو کمیســیون تخصصی طلاوجواهر اتاق 
اصناف ایران درباره چرایی اثرگذاری سال ضرب سکه بر روی قیمت آن 
گفت: باید توجه داشت هر فردی با توجه به تفکرات اجتماعی امروز، از 
هر چیزی مدل روز آن را می خواهد، طبیعتاً وقتی ســکه ســال ۱۴۰۳ 
ضرب می شود و جدیدتر از سایر سکه ها است و سکه سال های قبل تر از 
آن کمتر مورد توجه مردم قرار می گیرد و به دلیل افزایش تقاضا، قیمت 
این ســکه هم متفاوت تر از سایرســکه ها خواهد بود. وی ادامه داد: این 
موضوع از ســال های گذشــته مطرح شــد و از سال ۱۳8۶ به بعد تاریخ 
ضرب نشد و سکه های سال های قبل با قیمت کمتری داد و ستد می شد. 
کشتی آرای با بیان اینکه به هر حال از آنجایی ماهیت سکه طلا است، 
ارزش طلای آن حفظ می شود، گفت: مگر عیار سکه ۱۳8۶ یا ۱۴۰۳ با 
عیار سکه سایر سال ها متفاوت است که قیمت آن متفاوت باشد؟ از نظر 
عیار و ارزش طلا این سکه ها هیچ تفاوتی از هم ندارند، فقط بحث نو و 
کهنه بودن سکه ها مطرح هستند. کشتی آرای افزود: تا حدودی هم در 
سکه های ضرب سال های قبل بحث حباب مطرح است اما مجدداً تاکید 
می کنم که هیچ تفاوتی در ارزش طلای این سکه ها وجود ندارد و تمام 

این سکه ها تحت قانون استاندارد کشور ضرب شده اند.

خبر مهم برای سهام عدالتی ها

ســهام داران عدالت برای دریافت ســود سهام عدالت در سال جاری باید 
شــماره شــبای مربوط به خود دارنده سهام را در سامانه جامع اطلاعات 
مشــتریان، ســجام ارائه نمایند تا در نوبت آینده بتوانند ســود جدی و 
ســودهای باقیمانده ســهام عدالت را دریافت کنند. به گزارش فارس، 
گزارش ۱۹ بانک عامل واریز مرحله سوم سود سهام عدالت نشان می دهد 
که ۱۶8 هزار و ۱۹ سهامدار به دلیل مشکل شماره شبای معتبر بانکی، 
نتوانستند سود خود را دریافت کنند. محمد باغستانی مدیر عامل شرکت 
سپرده گذاری مرکزی و تسویه وجوه افزود با بیان اینکه سهامداران نگران 
دریافت ســود ســهام عدالت خود نباشند، اظهار داشت: سهامدارانی که 
ســود خود را دریافت نکرده اند، می توانند با مراجعه به ســامانه جامع 
اطلاعات مشــتریان )ســجام(، اطلاعات خود را اصلاح کنند تا شرکت 
سپرده گذاری مرکزی در مراحل بعدی، سود این افراد را به حسابشان 
واریز کند. باغستانی گفت: شماره شبای نامعتبر، حساب بانکی مسدود، 
راکد، مشترک )دو امضا(، ارزی و بلندمدت از مهم ترین دلایلی است که 

سود به حساب سهامداران سهام عدالت واریز نمی شود.

بازتاب

آرمان زارعی
روزنامه نگار

شــاخص دلار به بالاترین ســطح خود از نوامبر 
2۰22 رسیده و این در حالی است که پوند یورو 
در ســطوح فنی کاهش یافته است. همچنین، 
یــن به نزدیک ترین حــد خود در پنج ماه اخیر 
رســیده اســت. دلار آمریکا در نخســتین روز 
معاملات سال 2۰2۵ به بالاترین سطح خود در 
دو ســال اخیر رســید. این افزایش ناشی از رشد 
ســال گذشــته و انتظارات برای رشد اقتصادی 
ایالات متحده اســت که به تقویت دلار در برابر 
سایر ارزها و حفظ نرخ های بهره نسبتاً بالا کمک 
کرده است. فدرال رزرو اعلام کرده که در کاهش 
نرخ بهره احتیاط بیشتری خواهد کرد، زیرا تورم 
همچنــان بالاتر از هدف ســالانه 2 درصد باقی 
مانــده و اقتصاد نیز به قوت خود ادامه می دهد. 
همچنیــن، سیاســت های دونالــد ترامــپ، 
رئیس جمهور منتخب ایــالات متحده، انتظار 
می رود که به رشد اقتصادی کمک کرده و ممکن 
اســت فشارهای افزایشی بر قیمت ها را افزایش 

دهد.
به گزارش رویترز، آدام باتن تحلیلگر ارشــد ارز 
در ForexLive مستقر در تورنتو، اظهار داشت 
که در زمینه رشد اقتصادی در سال 2۰2۵، دلار 
هیچ رقیبی ندارد. او افزود: »جریان های سرمایه 

در ابتدای ســال غالب است و بازار سهام ایالات 
متحده واقعاً سایر بازارهای جهانی را تحت الشعاع 
قرار داده است«. دلار تا زمانی که اقتصاد ایالات 
متحده دچار یک افت واقعی نشود، تنها گزینه 
موجود در بازار اســت. داده های منتشر شده در 
روز پنج شــنبه نشان دهنده وجود یک بازار کار 
قوی اســت. تعداد آمریکایی هایی که در هفته 

گذشــته درخواســت های جدید برای دریافت 
مزایای بیکاری ثبت کردند، به طور غیرمنتظره ای 
کاهــش یافته و این موضوع به کاهش اخراج ها 

در پایان سال 2۰2۴ اشاره دارد.
شــاخص دلار بــا افزایــش ۰.2۹ درصدی به 
۱۰8.8۵ رســید. یورو به ۱.۰۳۰۶ دلار کاهش 
یافت که پایین ترین سطح خود از نوامبر 2۰22 

به شمار می رود و در آخرین معاملات ۰.۴ درصد 
دیگر نیز افت کرد. معامله گران انتظار دارند که 
بانک مرکزی اروپا در سال 2۰2۵ نرخ بهره را به 
طــور قابل توجهی کاهش دهد و بازارها حداقل 
چهار کاهش 2۵ واحدی را پیش بینی می کنند، 
در حالی که حتی دو کاهش مشابه از سوی فدرال 
رزرو نیز قطعی نیســت. پوند استرلینگ که در 
ســال گذشته در برابر بسیاری از ارزهای اصلی 
نســبت به دلار تقویت شــده بود، ۰.۹8 درصد 
کاهــش یافــت و به ۱.2۳۹۴ دلار رســید که 
پایین ترین ســطح از آوریل محسوب می شود. 
این کاهش پس از عبور از سطح مقاومتی حدود 
۱.2۴۷۵ دلار شدت گرفت. دلار با افزایش ۰.۰۳ 
درصدی به ۱۵۶.۹2 ین ژاپن رســید. در اواخر 
دسامبر، این ارز به بالاترین سطح پنج ماهه خود 
یعنی ۱۵8.۰۹ ین دست یافت، که ممکن است 
فشــارهایی را بر بانک ژاپن وارد کند تا در اوایل 
سال جاری نرخ بهره را افزایش دهد، هرچند که 
این اقدام احتمالاً به زودی انجام نخواهد شد. از 
سوی دیگر، یوان چین به پایین ترین سطح خود 
در ۱۴ ماه گذشــته ســقوط کرد، زیرا نگرانی ها 
دربــاره وضعیت دومیــن اقتصاد بزرگ جهان، 
چشــم انداز تعرفه های واردات آمریکا از ســوی 
دولــت ترامــپ و کاهــش بازدهــی محلی بر 

احساسات سرمایه گذاران تأثیر گذاشت.

دلار به بالاترین حد طی دو سال اخیر رسید

تقویت دلار در برابر سایر ارزها

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 14036031800400۹048 مورخه 1403/08/06 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات کوکب نجفی دارستانی فرزند بابا مورد تایید قرار گرفت

1-ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی به مساحت 100/70 متر مربع به شماره پلاک فرعی 1685 مجزی از 
پلاک 172 و 177 و 178 و 17۹ و 22۹ متصل بهم فرعی از اصلی 22 واقع در شمام بخش 20 گیلان از مالکیت کاظم رفیع و 
غیره به آدرس شهرســتان رودبار شــمام - محرز گردیده است. .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 2385رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/15 -  تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/10/2۹

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابــر رای شــماره 14036031801700732۹ مورخ 1403/08/06 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خانم 
معصومه نظری ارده جانی فرزند صفر بشماره شناسنامه 35 صادره از رضوانشهر در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 220/3 
متر مربع مشتمل بر بنای احداثی و محوطه پلاک 1684 فرعی از 48 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 1 فرعی از 48 اصلی واقع 
در قریه ســیاه بلاش بخش 27 گیلان خریداری از مالک رســمی آقای خانم ذکریا عبرت کسمائی محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. ۹13/1155 رم الف -  شناسه آگهی: 1853303
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/30

رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر-کیانوش کیانی نژاد  

آگهی فقدان سند مالکیت
 چون آقای هرمز محمدی فرزند جاســم حســب درخواست شماره 5276-1403 مورخ 1403/10/11 با ارائه استشهادیه فقدان سند 
مالکیت مصدق شده دفترخانه 32 شهر اسلام آباد غرب مدعی است سند مالکیت  ششدانگ  یک باب  ساختمان نوع ملک طلق با 
کاربری مسکونی پلاک ثبتی پلاک 784  فرعی از 1۹ اصلی بخش 06 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک اسلام آباد استان کرمانشاه به مساحت 
216 متر مربع که به مالکیت هرمز محمدی فرزند جاسم شماره شناسنامه 5 تاریخ تولد 1360/10/01 صادره از گیلان غرب دارای شماره 
ملی 332۹867574 به عنوان مالک ششــدانگ عرصه و اعیان با شــماره مستند مالکیت 2152 تاریخ 13۹3/05/0۹ موضوع سند 
مالکیت اصلی به شماره چاپی 1143۹2 سری الف ساخت سال ۹8 با شماره دفتر الکترونیکی 13۹820316002001633 ثبت گردیده 
است .در اثر سهل انگاری مفقود گردیده است.لذا در اجرای  ماده -120آیین نامه قانون ثبت  وتبصره های ذیل آن مراتب یک نوبت 
در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار چاپ می گردد تا هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده که در سند مالکیت 
قید نگردیده و یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود می باشد بایستی تا ده روز پس از انتشار آگهی به ثبت محل مراجعه واعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یاسند معامله تسلیم نماید . بدیهی است در صورت عدم اعتراض ویا چنانچه در صورت اعترض 

اصل سند ارائه نگردد اداره ثبت نسبت به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام وتسلیم متقاضی خواهند نمود.
محمد عباسی- مدیر واحد ثبتی اسلام آبادغرب  

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی ذوالفقاری با اســتناد دو برگ استشــهادیه بشناســه یکتا 140302158663000211 و رمز تصدیق 474302 مورخ 
1403/08/13 دفترخانه 68 شــهریار مدعی فقدان ســند مالکیت ششدانگ یک دستگاه آپارتمان مسکونی واقع در طبقه سوم 
بلوک 20 قسمت قطعه 5۹1 تفکیکی بشماره پلاک 2۹5۹1 فرعی از 1 اصلی مفروز و مجزی شده از شماره 2762۹ فرعی از اصلی 
، به مســاحت نود و دو متر و شــانزده دسیمتر مربع واقع در حوزه ثبتی شهریار بانضمام انباری قطعه ششصد و پنج تفکیکی ، به 
مســاحت )۹4 / 2( دو متر و نود و چهار دســیمتر مربع ، واقع در زیرزمین اول بانضمام پارکینگ قطعه چهارصد و بیســت و سه 
تفکیکی ، به مساحت )11( یازده متر مربع ، واقع در زیرزمین اول ذیل ثبت 262152 صفحات 362 دفتر 1870 به نام علی ذوالفقاری 
ثبت و سند به شماره چاپی 7462۹7 ج ۹1 صادر و تسلیم گردیده که بعلت جابجایی سند مالکیت مفقود گردیده است لذا مراتب 
باستناد تبصره یک ذیل ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به 
پلاک فوق و یا وجود سند مالکیت نزد خود میباشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل 
ســند مالکیت و یا ســند انتقال بنام خود باین اداره تسلیم و رسید دریافت نماید در غیر اینصورت این اداره پس از انقضای مدت 

مذکور و نرسیدن اعتراض نسبت به صدور سند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد نمود. م الف 11۹0۹
مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار  

اگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی برابر ماده 3 و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
تصرفات مالکانه بلامعارض آقای مهران فدوی بشماره شناسنامه 37۹ بشماره ملی 1875778 212 صادره از گرگان فرزند رضا 
متقاضی کلاسه پرونده ۹۹ 14031144124800006 در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 206.2 
مترمربــع ازپــلاک 108- اصلی واقع دراراضی باکر محله بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات 
متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شــود از این رو اشــخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکراعتراض داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند. 
شناسه آگهی: 1854252

تاریخ انتشارنوبت اول: 1403/10/15-  تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/11/01 
حجت الله تجری- رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه دو گرگان  
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شنبه- 15 دی ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1978

لی
 ما
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محمد غفوری، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« در رابطه با راه اندازی بازار ارز تجاری 
و تک نرخی شدن ارز و تأثیر آن ها بر بورس گفت: با 

راه اندازی ارز توافقی در مرکز مبادله طلا و ارز ایران 
پرسش هایی مطرح است که از آن جمله می توان به 
مورد زیر اشــاره کرد؛ آیا راه اندازی این سیســتم و 
نزدیک شدن نرخ دلار نیمایی که در حال حاضر به 
ارز توافقی تبدیل شده و در آینده نزدیک قرار است 
که بســیاری از شــرکت های پتروپالایشی، فلزات 
اساســی و فولادی ها نیز، بتوانند ارز خودشان را در 
این سامانه عرضه کنند، می تواند باعث تورم شود؟ 
بــه نظــر بنده، عوامل تورم را باید از جاهای دیگری 
بررسی کرد و فکر نمی کنم این مورد باعث تورم در 
کشور باشد؛ به طوری که حتی راه اندازی این سیستم 
ارز توافقی می تواند یکی از پارامترها و سیاست های 
خوب باشد که به عقیده بنده، راه اندازی آن در صورتی 
که با چالش ها و تصمیم های خلق الساعه ای همراه 
نباشــد کمک کننده خواهد بود و در گذشــته نیز، 
دولت دستکاری هایی در این سامانه انجام داده است 

که امیدوارم در آینده چنین اتفاقی رخ ندهد.
محمد غفوری تصریح کرد: به نظرم، با آزاد شــدن 
نرخ ارز توافقی اگر این ســامانه به صورتی باشــد که 
عرضه و تقاضا شکل بگیرد، می تواند رغبتی را برای 
صادرکنندگان به وجود بیاورد تا ارزهای خود را در 
این ســامانه عرضه کنند و علاوه بر این، می تواند به 
کنترل نوســانات ارزی در بازار آزاد کمک کند. زیرا 
از آن جایــی کــه در چند ســال اخیر، بســیاری از 
شرکت ها انگیزه ای برای ورود ارز به کشور نداشته اند 
این موضوع باعث شد تا انباشت ارزی در شرکت ها 
شکل بگیرد؛ به طوری که حتی این شرکت ها تمایلی 

نداشته باشند تا صادرات انجام دهند ولی راه اندازی 
این ســامانه می تواند در آینده به کنترل نوســانات 
ارزی کمک بســیار خوبی کند و به همین دلیل، به 
نظر بنده این مسئله نمی تواند عامل ایجاد تورم شود.
چون افزایش نقدینگی که به واســطه سیاست های 
نادرست پولی و مالی شکل گرفته باعث ایجاد تورم 
شــده است؛ بنابراین انتظارات تورمی موجود تأثیر 
خود را روی قیمت کالاها و دلار خواهد گذاشــت. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در چند 
سال اخیر، اگرچه واردکنندگان به نوعی تشویق به 

واردات می شدند ولی صادرکنندگان از این موضوع 
زیان می کردند. چون بین نرخ بازار آزاد و دلار نیمایی 
اختــلاف وجود داشــت و دولت، یــک یارانه ای به 
واردکنندگان می داد که همین باعث خروج سرمایه 
و نوســانات ارزی زیادی شــده بود که به نظرم، با 
راه اندازی صحیح بازار ارز تجاری و تک نرخی کردن 
ارز می توان کمک کرد تا چنین اتفاقاتی رخ ندهند 
و بدون شک، بر بازار سرمایه و سود خالص شرکت ها 
تأثیرگذار خواهد بود و در نهایت، می تواند منجر به 

رشد اقتصادی شود.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

 سیگنال مثبت 
تک نرخی شدن 
ارز به بازار 
سرمایه

یک کارشناس بازار سرمایه در 
 گفتگو با »نقش اقتصاد«
 مطرح کرد:

عدم انتقاع مردم
 از نرخ ارز دستوری

در روزهای اخیر و پس از حرکت دولت به سمت 
ایجاد بازار ارز توافقی و تک نرخی کردن ارز، نقد 
و نظرات متعددی شــکل گرفت. این اصلاحات 
پس از ۷ ماه آثار مثبت خود را نشان می دهد و 

ضمن اینکه نرخ ارز روزهای اخیر حاصل انباشت 
تورمی دو سه سال اخیر و اشتباهاتی است که 
در سیاســت های ارزی در دوره قبل اتخاذ شده 
بود. عملًا این نرخ تعیین شده در مرکز مبادله 
ارز و طلا یا ســامانه ارز توافقی یا هر چیزی که 
در آن مداخله نرخ صورت بگیرد و ســقف نرخ 
روی آن بگذارنــد ایــن اثر خیلی کمی بر روی 
معیشت مردم دارد. از حیث اینکه نفع این پایین 
بودن نرخ ارزی که آنجا تخصیص داده می شود 
به داخل زندگی مردم جاری و ساری نمی شود. 
اتفاقاً از این حیث که، چون این تقاضا برای این 
نوع ارز همیشه خیلی بالا می رود. در واقع بعضی 
جاها دولت خودش مجبور می شــود از ارزهای 
خودش اینجا بیاورد و عملًا چوب حراج به منابع 

عمومی زده و از این جهت مردم متضرر می شوند. 
وقتی برای واردات صف عظیمی شکل می گیرد، 
خیلــی از تولیدکنندگان که اگر بخواهند برای 
نیازشــان خارج از آن سیســتم، واردات انجام 
دهند، قاچاق حســاب می شــود و مجبورند در 
صف بمانند. این باعث زمان بر شدن فرایند تولید 
و کاهش بهره وری شان شده و در نهایت هزینه 
تولیــد بالا می رود و حتــی مجبور به تعطیلی 
فعالیت های تولیدی شــان می شوند. گذشته از 
اینکه امضاهای طلایی در تخصیص ارز و زمینه 
ایجاد فساد می شود و فسادهایی مثل چای دبش 
رخ می دهــد. ضمنــاً برعکس اینکه بعضی فکر 
می کننــد این نــرخ ارز توافقی نرخ بازار آزاد را 
پایین آورده به هیچ وجه اینطور نیســت. چون 

ذخایر ارزی کشور عملًا در بخش ارز ترجیحی 
هدر می رود. یک بخش قابل توجهی هم در این 
سامانه هدر می رود و عملًا دیگر منابع ارزی در 
دســت دولت نمی ماند که بخواهد بازار آزاد ارز 
را تنظیــم کنــد. هر چند که بــازار آزاد ارز هم 
متاسفانه، چون بازار رسمی آن را در داخل ایجاد 
نکردیم و در خارج از کشور شکل گرفته است، 
دولت را برای تنظیم گری خیلی محدود می کند. 
یعنی اتفاقاً این سیاست ها باعث شده که همیشه 
نرخ بازار آزاد ارزی که برخی دوستان اسم نابازار 
یا هر چیزی روی آن می گذارند، مرجعیت ذهنی 
مردم را شکل دهد و این نرخ از آن نرخ تعادلی 
 کــه این هــا بر روی آن اجماع نداشــتن بالاتر

 برود.

علی مروی 
 اقتصاددان

ت
ش

ددا
یا

وامل تورم را باید از 
جاهای دیگری 

بررسی کرد و فکر 
نمی کنم این مورد 

باعث تورم در کشور 
باشد؛ به طوری که 
حتی راه اندازی این 
سیستم ارز توافقی 

می تواند یکی از 
پارامترها و 

سیاست های خوب 
باشد که به عقیده 
بنده، راه اندازی آن 

در صورتی که با 
چالش ها و 

تصمیم های 
خلق الساعه ای 

همراه نباشد 
کمک کننده خواهد 

بود و در گذشته نیز، 
دولت 

دستکاری هایی در 
این سامانه انجام 

داده است که 
امیدوارم در آینده 
چنین اتفاقی رخ 

ندهد



مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی:
 سد کمال صالح اراک ۶ میلیون مترمکعب آب

 قابل استفاده دارد

نقــش اقتصــاد- اراک- عبدی: 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
مرکزی گفت: ســد کمال صالح 
اراک، هم اکنــون ۱۶ میلیــون 
مترمکعب آب دارد که ۶ میلیون 
مترمکعــب آن قابل اســتفاده 
است.حســین اســدی، با بیان 
اینکه، ظرفیت سدکمال صالح 

اراک ۹۵ میلیون مترمکعب است، افزود: ۱۰ میلیون مترمکعب از آب موجود 
در این سد مُرده و غیرقابل استفاده است.وی بیان کرد: اکنون استان مرکزی 
بحرانی ترین و پر تنش ترین ســال آبی را تجربه می کند و آب پشــت سدهای 

کمال صالح اراک و الغدیر ساوه، به کمترین حجم رسیده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی اضافه کرد: سد کمال صالح اراک، 
آب مورد نیاز شهرهای اراک، شازند و روستاهای در مسیر را تأمین می کند 
و سدالغدیر نیز، آب مورد نیاز شهرستان ساوه و کشاورزان پایین دست 
را تأمیــن می کنــد که وضعیت حجم آب ذخیره در این 2 ســد مطلوب 
نیست.اسدی افزود: استان مرکزی در فصل پاییز بارندگی موثری نداشته 
تا حجم این 2 سد را افزایش دهد، بنابراین باید مدیریت مصرف، جدی تر 
گرفته شــود.وی بیان کرد: بارندگی های اخیر تاثیری در ایجاد روان آب 
در استان نداشته و رودخانه های فصلی استان مرکزی نیز وضعیت خوبی 
ندارند.آب مورد نیاز استان مرکزی از ۷2۶ حلقه چاه، ۴2 رشته چشمه 
و 2۶ رشــته قنات تأمین می شــود و در بخش شهری ۳۳۷ هزار مشترک 

و در روستاها ۱۶۹ هزار مشترک وجود دارد.

استاندار کرمان خبر داد:
احداث پالایشگاه گیاهان دارویی 

 در شهرستان »رابر«

اقتصاد-کرمان: استاندار  نقش 
کرمان ۱۴ دی ماه در مراســم 
افتتاح مجتمع صنایع غذایی 
و گیاهــان دارویی رابر گفت: 
ایــن منطقــه دارای ظرفیت 
خوبی برای سرمایه گذاری در 
حــوزه پالایشــگاه گیاهان 
دارویی اســت و بــا موافقت 

مسئولان، به زودی شاهد شروع به کار بزرگ ترین پالایشگاه گیاهان دارویی 
کشور خواهیم بود.مراسم افتتاح مجتمع صنایع غذایی و گیاهان دارویی 
بهارهونی در شهرســتان رابر ۱۴ دی با حضور اســتاندار کرمان، معاون 
قرارگاه خاتم الانبیا، نماینده مردم بافت، رابر و ارزوئیه در مجلس شورای 
اســلامی، مدیرکل بازرسی استان، دادســتان کرمان، معاون اقتصادی 
اســتاندار و جمعی از مســئولان برگزار شد.استاندار کرمان در این مراسم 
با گرامیداشت یاد و خاطره سردار شهید سلیمانی گفت: من افتخار می کنم 
امروز در جمع یاران و بستگان حاج قاسم هستم، همچنین امروز در کنار 
شما پروژه ای را افتتاح می کنیم که حاج قاسم عزیز کلنگ آن را به زمین 

زده و برای من از این جهت این پروژه خاطره انگیز خواهد بود.

طرح حضوری کارشناسان شرکت گاز استان 
چهارمحال و بختیاری در مدارس برای تبیین 

فرهنگ بهینه مصرف گاز طبیعی

و  چهارمحال  اقتصــاد-  نقش 
بختیــاری- زهــرا مصطفوی: 
کارشناسان شرکت گاز استان 
چهارمحال و بختیاری با هدف 
تبیین فرهنگ بهینه مصرف 
گاز طبیعی، طرحی را در بیش 
از بیســت مدرســه در سطح 
اســتان اجرا کردند. این طرح 

بــه منظــور افزایش آگاهی دانش آموزان در زمینه مصرف بهینه انرژی و 
حفظ منابع طبیعی طراحی شده است.در این طرح، کارشناسان با حضور 
در مدارس، به برگزاری کارگاه های آموزشی و ارائه مطالب علمی و عملی 
در خصــوص اهمیــت صرفه جویی در مصرف گاز طبیعی پرداختند. این 
برنامه ها شامل نمایش فیلم های آموزشی، ارائه بروشورهای اطلاع رسانی 
و برگزاری مسابقات فرهنگی و هنری بود که با استقبال گرم دانش آموزان 
و معلمان مواجه شــد.مدیر شــرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در 
این خصوص گفت: »هدف ما از اجرای این طرح، نهادینه کردن فرهنگ 
بهینه مصرف گاز طبیعی در بین نسل جوان است. دانش آموزان به عنوان 
آینده ســازان کشــور، می توانند با آگاهی از اهمیت مصرف بهینه انرژی، 
نقــش مؤثــری در حفظ منابع طبیعی ایفا کنند.«این طرح به عنوان یک 
اقدام مؤثر در راستای ترویج فرهنگ مصرف بهینه انرژی و افزایش آگاهی 
عمومی در جامعه، می تواند به ایجاد تغییرات مثبت در رفتارهای مصرفی 

دانش آموزان و خانواده های آنها منجر شود.

 برپایی میزخدمت سازمان تأمین اجتماعی 
در مخابرات منطقه مرکزی

 
نقش اقتصاد- اراک- عبدی: به 
منظور ارائه خدمات مشــاوره 
بیمــه ای، با پیگیــری روابط 
عمومی میز خدمت با حضور 
کارشناسان تأمین اجتماعی 
جهت پاسخگویی به سؤالات 
کارکنان در مخابرات منطقه 
برگزار گردید.به گزارش روابط 

عمومی مخابرات منطقه مرکزی، تشریح قوانین و مقررات مرتبط با بیمه 
فراگیر خانواده ایرانی، دستمزد کارکنان و مزایای مشمول بیمه، عناوین 
شــغلی، مشــاغل ســخت و زیان آور، ســوابق بیمه ای کارکنان، شرایط 
 بازنشســتگی را از جمله موضوعاتی یود که مورد پرســش و کارکنان بود

بازدید مدیر عامل بانک رفاه کارگران و جمعی از مدیران کشوری و استانی از شرکت ورق خودروچهارمحال و بختیاری

تغییر الگوی سفر شهروندان به سمت بهره گیری از سیستم حمل و نقل عمومی

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: بانک رفاه کارگران برای 
تأمین منابع ارزی مورد نیاز احداث خط گالوانیزه خودرویی شــماره 2 و 
دیگر طرح های توسعه ای شرکت ورق خودرو آماده است. اسماعیل لله گانی 
مدیر عامل بانک رفاه کارگران و جمعی از مدیران کشــوری و اســتانی این 
بانک به همراه جعفر مردانی استاندار چهارمحال و بختیاری و ملک محمد 
قربان پور معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار، روز چهارشنبه دوازدهم 
دیماه از شــرکت ورق خودرو بازدید و از نزدیک با روند تولید محصولات 
گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازی کشور آشنا شدند. به گزارش 
روابط عمومی شــرکت ورق خودروچهارمحال و بختیاری؛ در ابتدای این 
برنامه بازدید حمید شجاعی مدیر عامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و 
بختیاری گزارش مبسوطی از روند جاری در شرکت و نقش و جایگاه این 
شرکت در زنجیره ارزش فولاد کشور ارائه داد و گفت: توسعه و رشد و تعالی 
در مجموعه ورق خودرو و تعامل و هم افزایی این شرکت با مجموعه های 
بزرگ خودرو سازی کشور نوید بخش آینده ای درخشان برای صنعت استان 
می باشــد و نیز دورنمایی امید بخش برای اســتقلال صنایع خودروسازی 
کشور در حوزه واردات این محصولات ایجاد نموده و این شرکت در طرح های 
توسعه ای خود برای حمایت هرچه بیشتر از صنعت استراتژیک خودروسازی 

کشور، افزایش ظرفیت تولید تاسطح 8۵۰ هزار تن انواع محصولات گالوانیزه 
در سال را در برنامه آتی خود دارد. وی حمایت همه جانبه سیستم بانکی 
و مدیران دولتی را در راستای رشد هرچه سریعتر صنایع و تحقق اهداف 
سازمانی آنها را بسیار لازم و ضروری دانست. مدیر عامل شرکت ورق خودرو 
خواهان ممانعت دستگاه های ذی ربط دولتی از واردات بی رویه محصولات 
گالوانیزه شد و خاطرنشان کرد؛ شرکت ورق خودرو جهت حرکت در مسیر 
رشد و بالندگی خود و ایفای نقش حمایتی خود از محیط پیرامونی به ویژه 

توســعه اشــتغالزایی، نیازمند حمایت جدی تر نهادهای دولتی است و این 
امر با جلوگیری از واردات محصولات گالوانیزه محقق خواهد شد. شجاعی 
به ظرفیت ها و قابلیت های بالای موجود در شرکت ورق خودرو اشاره کرد 
و گفت: شرکت ورق خودرو با توجه به برخورداری از تکنولوژی روز دنیا و 
جدیدترین استانداردهای بین المللی و همت و توان دانشی بالای کارکنان 
خــود آمادگــی تأمین تمامی نیاز صنایع خودروســازی کشــور در حوزه 
محصولات گالوانیزه را دارد. شجاعی افزود: مجموعه ورق خودرو پتانسیل 
تولید ثروت بالایی دارد و به عنوان بزرگ ترین مؤدی مالیاتی استان و نیز 
با هزینه کرد در ســطح بالا در حوزه مســئولیت های اجتماعی همواره به 
عنوان سازمانی دغدغه مند در سطح استان مطرح می باشد. سپس جعفر 
مردانی استاندار چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه مجموعه صنعت 
فولاد استان در مواجهه با شرایط ناگوار تحریمی و اقتصادی متحمل رنج های 
زیادی هستند یادآور شد: توسعه و افزایش تولید در مجموعه های فولادی 
استان باید در اولویت باشد تا شرایط برای نقش آفرینی این شرکت ها در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی فراهم شود. وی تأکید کرد؛ توسعه صنعت 
به رونق اقتصادی، افزایش اشــتغال زایی و کاهش نرخ بیکاری و معضلات 

اجتماعی منجر خواهد شد.

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهردارکلانشهر کرج گفت: با اجرای 
سیاست های نوسازی و هوشمندسازی عرصه حمل و نقل عمومی 
بویژه در حوزه اتوبوســرانی، الگوی ســفر شــهروندان را به سمت 
بهره گیری بیشــتر و بهینه از این امکانات ســوق دادیم به طوری که 
هم اکنون تعداد مسافران خط شهید بهشتی به ۹۰ هزار نفر افزایش 

یافته است.
مهرداد کیانی تغییر الگوی سفر شهروندان به سمت بهره گیری از 
سیستم حمل و نقل عمومی به ویژه استفاده از اتوبوس های تندرو 
را یــک تحــول جدی و اساســی ارزیابی کرد و گفت: بســیاری از 
شــهروندانی که امروز از اتوبوس های برقی استفاده می کنند پیش 
از این متقاضی یا مسافر این بخش نبودند. این به این معناست که 
ما توانسته ایم شهر را یک گام به سمت کاهش آلایندگی و ترافیک 

پیش ببریم.
وی اذعان کرد: پیش از این تعداد مســافران خط شــهید بهشتی که 
یکی از طولانی ترین و پرمسافرترین خطوط ما به شمار می آید روزانه 
بیــن ۳۵ تــا ۴۰ هزار نفر بود که بــا راه اندازی اتوبوس های برقی این 

تعداد به بیش از ۹۰ هزار نفر در روز افزایش پیدا کرده است.

کیانــی یکــی از عوامــل مهم در این تغییر الگو را کاهش زمان انتظار 
مسافران و کاهش طول سفر عنوان کرد و ادامه داد: سرفاصله حرکت 
اتوبوس های در گذشته بین ۱۷ تا 2۰ دقیقه بود که این زمان در حال 

حاضر به ۵ تا ۶ دقیقه رسیده است.
به گفته این مســئول، کاهش زمان انتظار، بار مســئولیت مجموعه را 
سنگین تر کرده چرا که از این پس سرعت خدمات رسانی به مطالبه 

شهروندان از مجموعه مدیریت شهری تبدیل شده است.
شهردار کرج به حجم سنگین سرویس دهی ناوگان اتوبوسرانی کرج 
اشاره کرد و افزود: تا زمان اجرای کامل قطار شهری در کرج، سیستم 

اتوبوسرانی و تاکسیرانی بار این عرصه را به دوش می کشد.
وی اذعان کرد: همچنین به دلیل بهره مند نبودن شهرهای اقماری 
از امکانــات اتوبوســرانی، ناوگان حمل و نقــل عمومی ما به تمامی 
شــهرهای اســتان بجز فردیس و نظرآباد خدمات دهی می کند؛ به 
گونه ای که برخی از اتوبوس های شهر کرج به مقاصد و معابر کوهستانی 

نیز خدمات ارائه می دهند.
کیانی تصریح کرد: این اقدامات بار و فشار زیادی را به مجموعه وارد 
می کنــد؛ بــا این همه تلاش کرده ایم با بهترین و به روزترین امکانات 
نیازهای شــهر در این عرصه را تأمین کرده و رضایت شــهروندان را 

افزایش دهیم.
در حال حاضر تعداد ۳8 خط اتوبوســرانی شــامل شهرهای اقماری و 
خطوط شهری در کرج وجود دارد. همچنین ۱2۰ سازه ایستگاهی 
در دوره ششم مدیریت شهری به امکانات حمل و نقل عمومی شهر 

کرج افزوده شده است.

احداث اولین رینگ ویژه پیاده روی در شهر فردوسیه

نقش اقتصاد – شهریار – علی کیوانی: مهندس مصطفی عموزاده شهردار فردوسیه 
از احداث اولین پروژه تفریحی ورزشی در حوزه پیاده روی در اراضی »مرحوم 
شــهنیا« شــهر فردوســیه خبر داد . وی در این خصوص افزود: از مهمترین 
اقدامات های مدیریت شهری فردوسیه در سال جاری اجرای پروژه هایی بود 
که برای اولین بار در راستای تحقق آبادانی وپیشرفت شهر در دستور کار خود 
قرار داد. شهردار فردوسیه یادآور شد: این پروژه ها در حوزه های مختلف همچون 
کمربندی امام حسین علیه السلام، سرای محله، پارک ها و بوستان های جدید، 
پیســت مینی گلف، اســتخر ورزشی، ســاختمان آتش نشانی و سایت اداری 
خدمات شــهر، پراکنده شــده که به انضمام آن بســیاری از معابر آســفالت و 

جدولگذاری گردید کما اینکه در حوزه های خدمات شهری و فضای سبز نیز 
شاهد تحول بوده ایم.مهندس مصطفی عموزاده تصریح کرد: خوشبختانه یکی 
دیگر از پروژه های خوب شــهرداری که انشــاالله در آینده ای نزدیک به بهره 
برداری خواهد رسید پروژهٔ رینگ پیاده روی به صورت حلقه ای در زمینه های 
مرحوم شهنیا رو به روی ساختمان شهرداری است که سهم بالقوه ای در راستای 
افزایش ســرانه های ورزش های عمومی و ترغیب شهروندان به صورت ورزش 
پیاده روی خواهد بود.شهردار فردوسیه در پایان افزود: این پروژه جز خلأهای 
عمرانی شــهر بود که انشــاالله با پیگیری های مردانه همه همکارانم این پروژه 

احداث و در اختیار مردم عزیز شهر فردوسیه قرار خواهد گرفت.

رویداد

شهردار کلانشهرکرج عنوان کرد:
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کتاب »گیاهان 
دارویی« که در 
495 صفحه 
تنظیم شده، 
به بررسی و 
معرفی 442 
گونه گیاه 
دارویی استان 
در سه بخش 
پرداخته است. 
این اثر با 
اطلاعات جامع 
خود می تواند 
برای 
پژوهشگران و 
علاقه مندان 
منابع طبیعی 
منبعی بی نظیر 
باشد
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نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماســبی: معاون ســرمایه 
انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
دربــاره برگــزاری طــرح راهیان پیشــرفت صنعت در 
پالایشگاه اصفهان گفت: از اقداماتی که در نظام مقدس 
 جمهــوری اســلامی ایران طرح ریزی شــده اســت،

 آشــنا سازی دانش آموزان و دانشجویان با دستاوردها و 
پیشرفت های کشور عزیزمان ایران است. از جمله اهداف 
ایــن طــرح می توان به خودباوری، امیدآفرینی و تقویت 
اراده برای ساخت و اعتلای ایران عزیزمان اشاره کرد که 
این موضوع ســبب می گردد تا در راستای منویات مقام 

معظم رهبری مبنی بر بصیرت افزایی و نشر روحیه امید 
در جوانان، شــناخت نخبگان و دانشــجویان نسبت به 
جایگاه کشور در منطقه و دنیای کنونی عمیق تر گردد.
 بــه گــزارش خبرنگار واحد رســانه روابــط عمومی و
 بیــن الملل هلدینگ پتــرو پالایش اصفهان، محمد ده 
بیدیان، تاکید کرد: در همین راستا شرکت پالایش نفت 
اصفهان نیز به عنوان یکی از شــرکت های طلیعه دار در 
زمینــه مســئولیت های اجتماعــی علاوه بر اجـــرای 
ساختارمند کارآموزی دانشجویان و دانش آموزان  برای 
بازدیدهای دانشــجویی و دانش آموزی گام های موثری 

برداشــته است که اجرای طرح راهیان پیشرفت صنعت 
در پالایشــگاه اصفهان ازجمله این برنامه هاســت.وی با 
اشاره به اینکه در نوبت اول دانشجویان دانشگاه کاشان 
و دانش آموزان مدارس پســرانه غیر انتفاعی شــهرک 
منتظری در طرح راهیان پیشرفت صنعت در پالایشگاه 
اصفهان  حضور یافتند ادامه داد: در ســال گذشــته این 
شــرکت پذیرای اجلاس آموزشــی طرح تربیت و تعالی 
راویان پیشرفت از سراسر کشور، با مدیریت قرارگاه روایت 
پیشرفت صنعت نفت بود و در همین راستا نیز اقدام به 

تربیت راویان شرکت در قالب پودمان آموزشی نمود.

معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبر داد:

برگزاری طرح راهیان پیشرفت صنعت در پالایشگاه اصفهان

برگزاری مراسم رونمایی از کتاب های گیاهان دارویی و فلور
به همت اتاق بازرگانی هرمزگان صورت پذیرفت؛

نقش اقتصاد- هرمزگان- جمیله دبیری نیا: به همت اتاق 
بازرگانی هرمزگان، مراسم رونمایی از 2 کتاب علمی 
ارزشــمند درباره گیاهان دارویی و فلور استان برگزار 

شد.
این آئین با حضور مقامات استانی، فعالان اقتصادی و 
شــیوخ اهل ســنت برگزار شد و به عنوان یک گام مهم 

در حمایت از دانش و طبیعت استان شناخته شد.
اتاق بازرگانی، ناجی آثار علمی کنار گذاشته شده ��

رئیس اتاق بازرگانی هرمزگان، در این مراســم عنوان 
کرد: این 2 کتاب نفیس یادگاری ماندگاری برای استان 
هستند.محمدرضا صفا، به داستان انتشار این آثار اشاره 
کرد و گفت: علی رغم تلاش های بی نتیجه نویســنده 
برای حمایت نهادهای مختلف، اتاق بازرگانی با آغوش 

باز این پروژه را به سرانجام رساند.
گیاهان دارویی؛ کلید اقتصاد پایدار در هرمزگان ��

صفا با بیان اینکه هرمزگان با اقلیم خاص خود میزبان 
گونه هــای نــادر گیاهان دارویی اســت که می توانند 
فرصتی طلایی برای اقتصاد پایدار اســتان باشــند، 
خاطرنشــان کرد: این کتاب ها علاوه بر مستندسازی 
تنوع گیاهی، نقشی کلیدی در توسعه کشت و صادرات 

این گونه ها ایفا خواهند کرد.
فلور هرمزگان؛ سرمایه ای ناشناخته برای توسعه ��

وی، بــا اشــاره بــه اینکه طبیعت هرمــزگان، با همه 
پژوهش های انجام شده، هنوز پر از شگفتی است، افزود: 
این 2 کتاب گامی برای کشف و حفاظت از این گنجینه 
طبیعی هســتند و می توانند بســتری برای توســعه 

اقتصادی و زیست محیطی استان فراهم کنند.

گفتنی است، مجموعه کتاب های "گیاهان دارویی" و 
"فلور هرمزگان" به نویسندگی و گردآوری دکتر محمد 
امین سلطانی پور، عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات 
و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی هرمزگان، به عنوان 
مرجع اصلی منابع طبیعی اســتان، محیط زیســت، 

داروسازی و دانشجویان این رشته منتشر شد.
همکاری کم نظیر اتاق بازرگانی در چاپ کتاب ها ��

بــه گفته دکتر ســلطانی پور، اتاق بازرگانی اســتان 
هرمزگان در کمتر از ســه ماه تأمین اعتبار لازم برای 
چاپ این کتاب ها را بر عهده گرفت، اقدامی که نشان 
از اهمیــت و توجــه به دانش بومی و تحقیقات علمی 

دارد.
تحقیقات جامع بر روی گیاهان دارویی هرمزگان ��

نویسنده این 2 مجموعه توضیح داد: کتاب »گیاهان 
دارویی« که در ۴۹۵ صفحه تنظیم شده، به بررسی و 
معرفی ۴۴2 گونه گیاه دارویی اســتان در ســه بخش 
پرداخته است. این اثر با اطلاعات جامع خود می تواند 
برای پژوهشگران و علاقه مندان منابع طبیعی منبعی 

بی نظیر باشد.
فلور هرمزگان؛ معرفی ۹۹7 گونه بومی استان ��

دکتر محمد امین سلطانی پور، با اشاره به اینکه کتاب 
دوم با عنوان »فلور هرمزگان«، یک مجموعه 2 جلدی 
اســت که به معرفی گیاهان خاص اســتان اختصاص 
دارد، ادامــه داد: از میــان ۱۱2۶ گونــه گیاهــی 
شناسایی شــده در کشــور، ۹۹۷ گونه بومی اســتان 
هرمزگان هستند که در این کتاب به طور دقیق بررسی 

و مستند شده اند.

مشــاور کشاورزی اتاق بازرگانی هرمزگان، با اشاره به 
ویژگی های خاص استان گفت: قرار گرفتن هرمزگان 
در مجــاورت خلیج فارس، دریای عمان و رشــته کوه 
زاگرس این منطقه را به یکی از مناطق با تنوع گیاهی 

بی نظیر در کشور تبدیل کرده است.
تحقیقات ســه دهه ای؛ از ســفرهای علمی تا  ��

تدوین فلور گیاهی هرمزگان
مهــدی ترابی، از مجموعــه »فلور گیاهی هرمزگان« 
به عنوان یک منبع ارزشــمند یاد کرد که حاصل ســه 
دهه تلاش علمی، پژوهش و سفرهای دکتر محمدامین 

سلطانی پور به اقصی نقاط استان است.
ترابی گفت: این کتاب می تواند مبنای تصمیم گیری های 

کلان اقتصادی و کشاورزی استان باشد.

نقش بی بدیل اتاق بازرگانی در حمایت از دانش  ��
بومی

وی عنــوان کــرد: این نهاد با حمایت از چاپ مجموعه 
فلور گیاهی هرمزگان گامی مهم در راســتای معرفی 
ارزش های اقتصادی و کاربردی استان برداشته است.
 ترابی افزود: انتشــار این تحقیقات زمینه ســاز اتخاذ 

تصمیم های به موقع و مؤثر خواهد بود.
تفاهم نامه ای برای تجاری سازی گیاهان دارویی ��

همچنین در این آئین، تفاهم نامه ای میان اتاق بازرگانی 
هرمزگان و دکتر سلطانی پور به امضا رسید که بر اساس 
آن، ۱۰ مــورد از گیاهــان دارویی معرفی، کشــت و 
تجاری سازی خواهند شد. این اقدام، نقطه عطفی در 
توسعه اقتصاد گیاهان دارویی استان محسوب می شود.

https://www.irna.ir/news/85699000/<0633><062F>-<06A9><0645><0627><0644>-<0635><0627><0644><062D>-<0627><0631><0627><06A9>-<06F6>-<0645><06CC><0644><06CC><0648><0646>-<0645><062A><0631><0645><06A9><0639><0628>-<0622><0628>-<0642><0627><0628><0644>-<0627><0633><062A><0641><0627><062F><0647>-<062F><0627><0631><062F>-<0635><0631><0641><0647>-<062C><0648><06CC><06CC>
https://www.irna.ir/news/85699000/<0633><062F>-<06A9><0645><0627><0644>-<0635><0627><0644><062D>-<0627><0631><0627><06A9>-<06F6>-<0645><06CC><0644><06CC><0648><0646>-<0645><062A><0631><0645><06A9><0639><0628>-<0622><0628>-<0642><0627><0628><0644>-<0627><0633><062A><0641><0627><062F><0647>-<062F><0627><0631><062F>-<0635><0631><0641><0647>-<062C><0648><06CC><06CC>
https://www.irna.ir/news/85699000/<0633><062F>-<06A9><0645><0627><0644>-<0635><0627><0644><062D>-<0627><0631><0627><06A9>-<06F6>-<0645><06CC><0644><06CC><0648><0646>-<0645><062A><0631><0645><06A9><0639><0628>-<0622><0628>-<0642><0627><0628><0644>-<0627><0633><062A><0641><0627><062F><0647>-<062F><0627><0631><062F>-<0635><0631><0641><0647>-<062C><0648><06CC><06CC>
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 برای تولید هر متر مکعب گاز باید ۸ دلار 
سرمایه گذاری کنیم

مهر: رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: برای تولید هر متر مکعب 
گاز باید 8 دلار سرمایه گذاری کنیم.

محمدباقر قالیباف بعدازظهر پنجشــنبه در نشست شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان خراسان رضوی در تربت حیدریه اظهار کرد: 
وقتی که رئیس جمهور محترم درخواســت کردند دو درجه دمای 
محیــط را کاهــش دهیم مردم صرفه جویی کردند و ما قریب به ۴۵ 

میلیون متر مکعب در روز صرفه جویی گاز داشتیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: تقریباً بیش از دو نیم برابر 
استاندارد جهان انرژی مصرف می کنیم و برای تولید هر متر مکعب 

گاز باید 8 دلار سرمایه گذاری کنیم.

 توضیح سخنگوی جایگاه داران درباره تغییر 
نمایشگر جایگاه ها

نقش اقتصاد: سخنگوی صنف جایگاه داران گفت: این مساله که تغییر 
نمایشگرهای جایگاه های سوخت علامت تغییر قیمت سوخت در 

آینده نزدیک باشد را نه تأیید و نه تکذیب می کنیم.
رضا نواز در گفت وگوی تلویزیونی در خصوص تغییر مانیتور نازل های 
جایگاه های ســوخت، اظهار کرد: نامه ای به تمام جایگاه ها در این 

راستا ابلاغ شده و قرار است که این طرح اجرایی شود.
وی بــا تاکیــد بر اینکه اجرای این طرح ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیارد تومان 
بــرای جایگاه ها هزینه دارد، گفت: اینکه آیا تغییر نمایشــگرها در 
قیمت سوخت در آینده نزدیک تاثیری دارد یا نه با توجه به اینکه 
ما تاثیری در این تصمیم گیری نداریم نمی توانیم در مورد آن نظر 

دهیم، اما این مورد را نه تأیید و نه تکذیب می کنیم.
به گفته وی این مساله دوره ای بوده و باید انجام می شده، اما اینکه 
این مســاله علامت تغییر قیمت ســوخت در آینده نزدیک باشد نه 

تکذیب و نه تأیید می کنیم.

قیمت برق در آلمان زیر صفر شد

ایرنا: قیمت برق در آلمان، در نخســتین روز معاملات ســال 2۰2۵، 
تحت تأثیر افزایش تولید نیروی تجدیدپذیر، به زیر صفر رسید.

پس از اینکه تولید نیروی بادی به ۴۰ گیگاوات رســید و از تقاضا 
فراتر رفت، قیمت اواسط روز در آلمان که بزرگترین بازار اروپاست، 

به مدت چهار ساعت منفی شد.
بازارهای برق اروپا در ســال گذشــته، با رشد سریع ظرفیت نیروی 
بادی و خورشیدی که تولید برق را افزایش داد، دوره هایی از قیمت 
منفی را تجربه کردند. طبق داده های بازار برق اروپا، آلمان در سال 
گذشته، ۴۶8 ساعت قیمت منفی برق را تجربه کرد که ۶۰ درصد 
بیشــتر از ســال 2۰2۳ بود. در فرانسه، ساعت هایی که قیمت برق 

منفی شد، بیش از دو برابر افزایش یافت و به ۳۵۶ ساعت رسید.
این روند باعث شده است بعضی از سیاستمداران خواستار محدود 
شدن یارانه نیروهای تجدیدپذیر شوند زیرا دولتها، حتی وقتی برق 
مورد نیاز نیســت، حداقل قیمت را به تولیدکنندگان تجدیدپذیر 

پرداخت می کنند تا ادامه فعالیت آنها را تضمین کنند.

تهران در دهلی به دنبال چیست؟

اویــل پرایس: مجید تخت روانچی معاون وزیر امور خارجه ایران به 
هند ســفر کرده تا درمورد ازســرگیری تجارت انرژی بین دو کشور 
گفتگو کند.تجارت دوجانبه بین ایران و هند از 2۰۱۹ به دنبال توقف 
خرید نفت ایران توسط پالایشگاه های هند از ترس تحریم های ثانویه 
آمریکا، کاهش چشــمگیری داشته است.حالا مجید تخت روانچی 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران در رأس یک هیئت نمایندگی 
برای مذاکره با هند در دوم و سوم ژانویه، در این کشور به سر می برد.

تجارت دوجانبه بین ایران و هند در ســال مالی 2۰۱۹-2۰۱8 به 
۱۷ میلیارد دلار می رسید. اما این رقم در 2۰2۳-2۰22 تا تنها 2.۳ 
میلیون دلار کاهش یافت.طبق گفته یکی از مقامات ایرانی در این 
هیئت نمایندگی، ایران محدودیت های هند در رعایت تحریم ها را 
درک می کند ولی باید راه مقابله با این مســئله پیدا شــود.تا قبل از 
اعمــال تحریم هــای آمریکا علیه صادرات نفت ایران در 2۰۱8، این 
کشــور یکی از عرضه کنندگان بزرگ نفت به هند به عنوان سومین 
واردکننده بزرگ نفت دنیا بود. هند که حدود 8۵ درصد از مصرف 
نفــت خــود را وارد می کنــد، نیازمنــد نفت ارزان قیمت اســت تا 
صورت حســاب واردات خود را کاهش دهد. اما پالایشگاه های هند 
واردات نفــت ایــران را در 2۰۱8 از ترس نقض تحریم های آمریکا و 
مواجهه با تحریم های ثانویه این کشــور در صورت تجارت با ایران 
متوقف کردند.هند درحال حاضر یکی از خریداران بزرگ نفت خام 
روسیه است که به خاطر تحریم ها به دنبال حمله به اوکراین، با قیمت 

پایینی عرضه می شود.

روزانه حدود 25 
میلیون تا 30 
میلیون لیتر 

فرآورده از کشور 
به صورت 

سازمان یافته 
قاچاق می شود. 
تردید نکنید که 

این قاچاق 
سازماندهی 
شده است.

در مورد 
جلوگیری از این 

قاچاق، 
راهکارهای 

متفاوتی مطرح 
شده و یکی از 

آن ها اجرای 
طرح پایش 

لحظه ای زنجیره 
تولید تا توزیع 

فرآورده های 
نفتی، یا همان 

طرح میترینگ و 
مانیتورینگ 

است

 نیروگاه ها به مردم پاسخگو باشند

آنچه که در بحث خاموشــی ها باید مدنظر قرار 
گیرد این است که اگر یک میلیارد و 2۰۰ میلیون 
متر مکعب در شــبکه گاز کشــور داشته باشیم 
هیچ مشکلی وجود نخواهد داشت. میزان گازی 
که الان در شبکه وجود دارد حدود 8۵۰ میلیون 

متر مکعب است. پس از آن شکل آرمانی چیزی 
حــدود ۳۵۰ میلیــون متر مکعب فاصله داریم.
حــدود ۷۰۰ میلیون متر مکعب در شــبانه روز 
مصرف گاز شبکه خانگی است یعنی کل گازی 
که باقی می ماند ۱۵۰ میلیون متر مکعب است 
که باید در صنایع و سایر بخش ها توزیع شود. با 
توجه به اینکه امسال میانگین دما نسبت به سال 
قبل کمتر اســت، عملًا باعث شــده شرایط ما با 
ســال گذشته قابل مقایسه نباشد.در این حین 
شــرکت های ترکی قراردادی از ســال ها قبل با 
ایران داشــتند که براساس آن ایران باید حدود 
۳ میلیــارد متر مکعب در زمســتان به آنها گاز 
تحویل می داد. سال گذشته به علت مشکلی که 
در شبکه ترکیه به وجود آمد این گاز را از ایران 
نگرفتند و این باعث شد که گاز به شبکه داخلی 

تزریق و به مصرف کمک کند. اما امسال براساس 
آن قرارداد گاز خود را می برند.وزارت نفت متعهد 
بود از ابتدای سال سبدی از سوخت ها را متشکل 
از »گازوئیل، مازوت و گاز« به نیروگاها اختصاص 
دهد. پیشنهاد وزارت نفت این بود که در ۶ ماه 
ابتدایی سال که پدیده وارونگی هوا را نداریم ۱۰ 
نیروگاهی که از شهرها دور هستند، مازوت سوزی 
کنند اما به دلیل فشار ارگان های محیط زیستی، 
فشار نمایندگان و ... نیروگاه ها در آن بازه زمانی 
مازوت ســوزی نکردند. هر چند که براســاس 
مصوبه شوراهای بالادستی باید این کار را انجام 
می دادند.این فشــارها و شرایط موجب شده که 
نیروگاه ها در ۶ ماه ابتدایی سال گازوییل مصرف 
کرده اند و این روند باعث شده که مخازن گازوئیل 
در نیروگاه ها به کمترین مقدار لازم برســد.اگر 

نیروگاه هــا در ۶ مــاه اول ۴۰ تا ۵۰ میلیون لیتر 
مازوت مصرف می کردند عملًا تا اسفند کمبود 
ماده ســوختنی در نیروگاه ها نداشتیم.براساس 
بررســی که انجام شــده اگر نیروگاه ها در ۶ ماه 
اول حتی تا مهرماه ۴۰ تا ۵۰ میلیون لیتر مازوت 
مصرف می کردند و دســت به مخازن گازوییل 
نمی زدند، عملًا تا اسفند کمبود ماده سوختنی 
در نیروگاه ها نداشــتیم.این موارد همه موجب 
شــده تــا دولت مجبور به قطع بــرق صنایع و 
کشــاورزان شــود و ضربه مهلکی به کشور وارد 
کرده است. بنابراین به نظر من مراجع بالادستی 
رســیدگی کنند که اگر نیروگاه ها باید در ۶ ماه 
اول مازوت ســوزی می کردند و امتناع کرده اند، 
الان صادقانه به مردم اطلاع دهند و در این باره 

پاسخگو باشند

 فرهاد شهرکی
 عضو کمیسیون انرژی 
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 سهم بخش خانگی در مصرف گاز به ۷5 درصد رسید

ایسنا: سخنگوی شرکت ملی گاز ایران از مصرف ۶۳۵ میلیون مترمکعب گاز شیرین در بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جزء با سهم ۷۵ درصدی از کل گاز تحویلی به شبکه سراسری خبر داد.

ســید حســن موســوی با اشــاره به افزایش مصرف گاز بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء در روز گذشته ۱۳ دی 
بیان کرد: ۷۵ درصد از مجموع گاز طبیعی تحویلی به شبکه سراسری در این بخش مصرف شده که در مقایسه 

با روز مشابه پارسال 2۰ درصد افزایش داشته است.
وی درباره کل گاز شیرین تزریقی به شبکه سراسری کشور گفت: دیروز 8۴۹ میلیون مترمکعب گاز شیرین تولید 

شده که سهم بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء از آن ۶۳۵ میلیون مترمکعب بوده است.
پس از برودت هوا و پیش بینی کاهش دما، مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، محسن پاک نژاد، وزیر نفت و جمعی 
از مسئولان کشور با هدف مصرف بهینه و تأمین سوخت زمستانی با انتشار پیام های تصویری یا مکتوب از مردم 

برای مشارکت در پویش »2 درجه کمتر« دعوت کردند.

 سال آینده ۲۴ هزار مگاوات کمبود برق خواهیم داشت

مهر: مدیرعامل شرکت توانیر گفت: تابستان امسال 2۰ هزار مگاوات ناترازی برق داشتیم و در صورت ادامه این 
روند، سال آینده 2۴ هزار مگاوات کمبود برق خواهیم داشت.

مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل شرکت توانیر، موضوع فرهنگ سازی و بهینه سازی مصرف برق را مستلزم 
بهره گیری از کنتورهای هوشمند و استفاده از بسترهای ارتباطی پایدار و امن عنوان کرد که به جهت اقتصادی 
بودن، مورد توجه کشــورهای توســعه یافته قرار گرفته و کشــورهایی چون فرانســه، سوئد، کانادا و کره جنوبی از 
روش های تعرفه ای مانند قیمت گذاری زمان استفاده )Time of use( و تعرفه پیک بحرانی )CPP( برای کاهش 

۶ تا ۱2 درصدی مصرف برق در ساعات اوج استفاده می کنند.
مدیر عامل شرکت توانیر بیش از ۳۵ هزار مگاوات از بار مصرفی شبکه در تابستان را متأثر از سیستم های سرمایشی 
عنوان کرد که به 2۰ هزار مگاوات ناترازی در تابستان امسال انجامید و در صورت ادامه این روند، سال آینده 2۴ 

wهزار مگاوات کمبود برق خواهیم داشت.
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اظهارنظرات متعدد مقامات، موضوع قاچاق ســوخت 
را بار دیگر مورد توجه قرار داد. تا جایی که طرح پایش 
لحظــه ای زنجیره تولید تا توزیع فرآورده های نفتی یا 
همان طرح میترینگ و مانیتورینگ، بار دیگر در دستور 
کار قرار گرفته اســت. مرتضی بهروزی فر، کارشناس 
انرژی، عنوان کرد: اگر مشــخص شــود که چه کسی 
سوخت را گرفته، برده و مصرف کرده است، مشخصاً 

دیگر قاچاقی اتفاق نمی افتد.
موضوع قاچاق ســوخت و فرآورده های نفتی، یکی از 
مهم ترین موضوعات کشور است. موضوعی که رئیس 
جمهوری و رئیس مجلس شورای اسلامی، به عنوان 
دو تن از روســای قوای ســه گانه کشور، بارها اعتراض 
خود را نسبت به این موضوع بیان کرده و به سازمان یافته 

بودن این قاچاق اشاره کرده اند.
در همیــن زمینه، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، 
۶ آذرماه ســال جاری در صحن علنی مجلس عنوان 
کــرد: روزانــه حدود 2۵ میلیون تــا ۳۰ میلیون لیتر 
فــرآورده از کشــور به صورت ســازمان یافته قاچاق 
می شود. تردید نکنید که این قاچاق سازماندهی شده 

است.
در مورد جلوگیری از این قاچاق، راهکارهای متفاوتی 
مطرح شده و یکی از آن ها اجرای طرح پایش لحظه ای 
زنجیــره تولید تا توزیــع فرآورده های نفتی، یا همان 

طرح میترینگ و مانیتورینگ است.
پویــا معارفی، مجری طرح میترینگ شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، سرمایه گذاری 
اولیــه طرح پایش لحظه ای زنجیــره تأمین و توزیع 
فرآورده هــای نفتی را حدود 22۰ میلیون دلار اعلام 

کرد و وعده اجرای این طرح تا سال ۱۴۰۴ را داد.
در همین زمینه باید پرســید اساســاً اجرای این طرح 

می تواند قاچاق سوخت را کاهش دهد؟
طرح میترینگ چیست؟ ��

سیستم میترینگ در صنعت نفت و گاز به مجموعه ای 
از تجهیــزات و فرآیندهایی گفته می شــود که برای 
اندازه گیری دقیق نفت، گاز، فرآورده های نفتی و... در 
مراحل مختلف تولید، انتقال و توزیع استفاده می شود. 
در واقــع از مرحلــه تولید تــا لحظه ای که نفت، گاز یا 

تمامی فرآورده ها به دســت مصرف کننده می رســد، 
تمامی مراحل ردیابی می شوند تا در این مسیر قاچاقی 

صورت نگیرد.
در قانون برنامه هفتم توسعه و قوانین بودجه سنواتی، 
وزارت نفــت مکلف به اجــرای طرح پایش لحظه ای 
زنجیــره تولیــد تا توزیع فرآورده یا همان میترینگ و 

مانیتورینگ است.
بر اساس این تکلیف قانونی، زنجیره عرضه نفت خام 
به واحدهای پالایشــی تا توزیع فرآورده های نفتی، به 
سیســتم های اندازه گیــری دقیق تجهیز و همچنین 
مرکز پایش و مانیتورینگ در شــرکت ملی پالایش و 

پخش راه اندازی می شود.
به گزارش شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی، مجری طرح میترینگ، با اشاره به فرآیند پایش 
از طریق نصب سیستم های میترینگ عنوان کرد: در 
قالب این طرح، نفت خام ورودی به پالایشگاه ها، عمده 
فرآورده هــای تولیدی و ابتــدا و انتهای خطوط لوله 
انتقالــی، به سیســتم های میترینــگ دقیق تجهیز 
می شوند. این فرآیند تا بخش های پایین دست یعنی 
مصرف کننــدگان عمده مانند نیروگاه های برق را هم 

در بر می گیرد.
آن طور که پیداســت، در واقع تمام زنجیره تأمین و 
توزیع، مجهز به سیســتم های اندازه گیری شــده و 
تانکرهای حامل سوخت هم ردیابی می شوند. در نهایت 
پایش تانکر از طریق شــبکه هوشــمند تا مقصد ادامه 
یافته و اطلاعات تخلیه در مقصد هم بررسی می شود.

تــا زمانی که سیســتم میترینگ راه اندازی نشــود، 
وضعیت قاچاق تغییر نمی کند

آن طور که رکنا گزارش داده، محمد کعب عمیر، عضو 
کمیســیون انرژی مجلس، با اشاره به موضوع قاچاق 
روزانه 2۰ میلیون لیتر ســوخت از کشور، تاکید کرد: 
تا زمانی که سیســتم میترینگ یا همان سیستم های 
اندازه گیری حجم یا جرم سیالات در کشور راه اندازی 
نشــود، وضعیت قاچاق تغییری نمی کند. با توجه به 
اهمیت و لزوم کنترل قاچاق سوخت، این موضوع باز 
هم در لایحه ۱۴۰۴ ذکر و بودجه لازم هم لحاظ شده 
است. این موضوع از قبل هم در برنامه دیده شده بود 
ولی متاســفانه دولت قبل هیچ اقدامی در این راســتا 

انجام نداد.
در کنار اظهارات این دو مقام مسئول، باید به موضوع 
تأثیر سیستم میترینگ بر قاچاق سوخت، طور دیگری 
پرداخته شــود. بخشــی از قاچاق ســوخت در ایران، 
ســازمان یافته و بخــش دیگر به دلیــل بحران های 
اقتصادی و فقر فزاینده توســط مردم معمولی صورت 
می گیــرد. بــا این حال با توجه بــه ارقام بالای قاچاق 
روزانه ســوخت، ســهم قاچاق ســازمان یافته بسیار 
پررنگ تر است. با توجه به این موضوع، راه اندازی طرح 

میترینگ رقم می خورد؟
قاچاق سازمان یافته سوخت اجازه اجرای طرح  ��

میترینگ را می دهد؟
مرتضی بهروزی فر، کارشــناس انرژی، در گفت وگو با 
تجارت نیوز عنوان کرد: قبل از انجام هر کار یا پروژه ای، 
باید اطلاعات وجود داشته باشد. انجام یک کار بدون 

وجــود اطلاعات، به منزله وارد شــدن به یک فضای 
تاریک با چشــمان بسته اســت. در چنین شرایطی، 

نمی توان کار را به درستی انجام داد.
به گفته او، در ایران، به دلایل مختلفی مانند اهمال کاری 
و مسائل دیگر، اطلاعات مربوط به انرژی وجود ندارد. 
حتــی می توان گفــت که گاهی اوقات، بعضی از افراد 
می خواهند که اطلاعات وجود نداشته باشد یا به دلیل 
سواســتفاده، دسترسی به اطلاعات محدود شود. در 
واقع مسئله این است که نخواستند که اطلاعات مربوط 

به مصرف انرژی موجود باشد.
وی ادامــه داد: در دنیایــی که ادعا می شــود می توان 
سیســتم های هوشمند راه اندازی کرد، باید اطلاعات 
دقیق مصرف انرژی هم موجود باشــد. برای مثال در 
دولت ســیزدهم، سیســتم هوشمندسازی یارانه نان 
معرفی شد که در نانوایی ها مشخص باشد هر شخص 
چــه مقــدار نان مصرف می کنــد و یارانه نان چگونه 
استفاده می شود؛ اما این موضوع هم به درستی اتفاق 

نیفتاد.
بهروزی فر تشــریح کرد: در حال حاضر نیز هر خودرو 
کارت سوخت دارد و به لحاظ عملی، باید بتوان رصد 
کرد که هر خودرو چقدر بنزین مصرف می کند. از این 
رو، می تــوان متوجه شــد که میــزان مصرف هر فرد 

منطقی است یا صرفاً برای قاچاق استفاده می شود؟
این کارشناس انرژی خاطرنشان کرد: امکان ندارد که 
روزانه 2۰ یا ۳۰ میلیون لیتر از چرخه سوخت خارج 
شود و قابل ردیابی نباشد. اولین شرط برای حل مسئله 
ناترازی این اســت که مشــخص باشد دقیقاً در کشور 
چــه اتفاقــی می افتد. باید ردیابی کرد و فهمید که آیا 

واقعاً قاچاق 2۰ میلیون لیتر صحت دارد یا نه؟
آن طــور کــه بهروزی فر توضیــح داد: برای فهم این 
موضــوع، بایــد این فرآیند از لحظــه خروج بنزین از 
پالایشگاه تا لحظه ای که وارد خودرو می شود، شفاف 
باشد. یعنی مشخص شود که از کجا آمده، کجا رفته 
و چه کسی آن را مصرف کرده است. هم مسئله بنزین 
و هم مسئله گازوئیل که در بخش حمل ونقل و صنعت، 
اســتفاده می شود، قابل ردیابی هستند. اگر این طرح 
درســت اجرا شود، می تواند یکی از طرح های پایه ای 

برای بهینه سازی، کنترل و مانیتور کردن مصرف انرژی 
کشور باشد.

با شفاف سازی دیگر قاچاق اتفاق نمی افتد ��
بهروزی فرد تصریح کرد: اگر مشــخص شــود که چه 
کســی ســوخت را گرفته، برده و مصرف کرده است، 
مشخصاً دیگر قاچاقی اتفاق نمی افتد. بعضی اوقات در 
مورد قاچاقی صحبت می شــود که دست دولت نبوده 
و مشــخص نیست متولی آن کیست. مثلًا اگر قاچاق 
در حــوزه گوجه فرنگــی که هزاران تولیدکننده دارد 
اتفاق بیفتد، به راحتی قابل ردیابی نیســت. اما نفت و 
فرآورده های نفتی فقط در اختیار دولت و شرکت ملی 

نفت قرار دارند.
او بیان کرد: نفت طبق چارچوب مشخصی در اختیار 
پالایشــگاه ها قرار می گیرد. هرچند پالایشــگاه ها در 
اختیار شــرکت پالایش و پخــش فرآورده های ملی 
نیســتند و عمدتاً خصولتی هســتند، اما به هرحال 
سازوکار مشخصی دارند و باید مشخص باشد چه میزان 
نفت خام وارد پالایشــگاه شده و چه میزان فرآورده از 
آن خارج شده است. همچنین باید مشخص باشد که 

این میزان فرآورده کجا می رود.
این کارشناس انرژی در مورد شفاف سازی گفت: اگر 
این فرآیند شفاف شود، حداقل دیگر کسی نمی تواند 
بگوییــد که مبادی قاچاق 2۰ میلیون لیتر ســوخت 
مشــخص نیست. پیش تر گفته می شد که به دلایلی 
همچون ارزآوری، روزانه فرآورده نفتی صادر می شود. 
اما در حال حاضر و به رغم واردات گســترده فرآورده 
نفتی برای تأمین نیاز کشور، افرادی سوخت ارزان را 

قاچاق می کنند.
وی در نهایــت توضیــح داد: ایــن موضوع رانت مالی 
گســترده ای ایجاد کرده و به اقتصاد کشــور آســیب 
می زند. موضوع قاچاق باید شفاف شود و تنها با وجود 
اطلاعات و شفافیت می توان فهمید مشکل کجاست 
و چگونه باید حل شود. اولین شرط هر اقدامی، داشتن 
اطلاعــات اســت؛ چرا که انجام یــک کار بدون وجود 
اطلاعات، به منزله ورود با چشمان بسته به یک اتاق 
تاریک اســت. در چنین شــرایطی، نمی توان فهمید 

مشکل از کجاست و چگونه باید حل شود.

سارینا سیف
روزنامه نگار

نشتـی
 سوخـت

شفاف سازی حلقه مفقوده قاچاق 
سوخت در کشور؛

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سندرسمی

برابر آرای صادره درهیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
ســند رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اراضی 
روســتای کوهستان آسیابسر قسمتی ازپلاک26- اصلی بخش 18 ثبت بهشهر به شرح ذیل می 

باشد:
ا-آقای علی لطفی تیر تاشی فرزند حسین در سه دانگ یک قطعه باغ به مساحت 1050.00 مترمربع 

بشماره پلاک 2240 فرعی.
2-آقای رضا لطفی تیر تاشــی فرزند حسین در سه دانگ یک قطعه باغ به مساحت 1000.00مترمربع 

بشماره پلاک 2241 فرعی.
مستند مالکیت خریداری شده از مالک غیر رسمی رمضاهعلی و سعید و امید همگی خالقی می 
باشــد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روزآگهی میشــوددرصورتیکه 
اشخاص نسبت به صدورسندمالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشندمیتوانندازتاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 
در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد.
شناسه آگهی: 1854۹48

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/10/15- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/2۹
محمد حسن صادقی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 1403603100160110۹۹ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقا/خانم صغری قهرمانی پیله درق فرزند عالیشــان بشماره شناسنامه 164 صادره از گرمی در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 200مترمربع پلاک47۹1 فرعی از 13اصلی بخش 
10 واقع در آهومحله خریداری از مالک رسمی خانم صغری قهرمانی پیله درق محرز گردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 18541۹3
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/15-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

مهدی آزاد- رئیس ثبت اسناد و املاک  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره10۹37 160 00 14036031 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقا/خانم رضاآقامحمدی فرزند علی محمد بشماره شناسنامه 7377 صادره از تهران 

در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 335.75 مترمربع پلاک1337 فرعی از15 اصلی 
بخش 10 واقع در تلیکسر خریداری از مالک رسمی آقای عین اله فرزانه محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.شناسه آگهی: 1855285
تاریخ انتشارنوبت اول: 1403/10/15- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

مهدی آزاد- رئیس ثبت اسناد واملاک  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140360310016011170 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقا/خانم در نریمان شجاعی فرزند حمید بشماره شناسنامه 014706288 0 صادره 
از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی که نیم دانگ مشاع عرصه آن وقف می باشد به 
مساحت 113.85مترمربع پلاک146 فرعی از4 فرعی از 16 اصلی بخش 10 واقع در آبادمحله خریداری 
از مالک رسمی آقای نریمان شجاعی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 

و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1854227
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/15-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

مهدی آزاد- رئیس ثبت اسناد و املاک  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 14036031001601116۹ هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقا/خانم نریمان شجاعی فرزند حمید بشماره شناسنامه 0014706288 صادره از تهران در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی که نیم دانگ مشــاع عرصه آن وقف می باشــد به مساحت 102.87 مترمربع 
پلاک147 فرعی از4 فرعی از 16 اصلی بخش 10 واقع در آبادمحله خریداری از مالک رســمی آقای / نریمان 
شجاعی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1854235

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/15-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30
مهدی آزاد- رئیس ثبت اسناد و املاک  
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آیا ربات ها و ماشین ها می توانند فکر کنند؟

در نیمه اول قرن بیســتم، داستان های علمی تخیلی، جهان 
را با مفهوم ربات هایی باهوش مصنوعی آشــنا کرد. با مرد 
»بی دل« از جادوگر شــهر اوز شــروع شد و با روبات انسان 
نما که خود را شــبیه ماریا در متروپلیس کرد ادامه یافت. 
قبل از آن ما نسلی از دانشمندان، ریاضیدانان و فیلسوفانی 
داشــتیم که مفهوم هوش مصنوعی اینگونه در ذهنشــان 
شــکل گرفته بود که با عنوان ماشین های محاسباتی بکار 
بــرده شــوند. در ابتــدای کار ماشــین ها و کامپیوترهــا 
نمی توانســتند دستورات را ذخیره کنند، فقط آنها را اجرا 
می کردنــد. به عبارت دیگــر، می توان به رایانه ها گفت که 
چه کاری انجام دهند، اما نمی توانســتند آنچه را که انجام 
داده انــد بــه خاطر بیاورند و لذا فقط ســرعت در پردازش 
اطلاعات داده شــده توسط انسان بود که شگفت انگیز بود 

اما به تدریج از این شگفتی کاسته شده است.
در سال های بعد که طراحی برای تقلید از مهارت های حل 
مســئله یک انسان، توســط یک شرکت تحقیق و توسعه، 
تأمین مالی شــد هوش مصنوعی با تصور تبلور یک تلاش 
بزرگ ارائه شــد. محققان برتر از حوزه های مختلف برای 
یــک بحــث آزاد در مــورد هوش مصنوعــی و روش های 
اســتاندارد برای بکارگیری آن به توافق نرســیدند. با این 
تفاســیر، همه با تمام وجود این حس را داشــتند که هوش 
مصنوعــی قابل دســتیابی اســت. اهمیت ایــن رویداد را 
نمی توان تضعیف کرد زیرا بیست سال بعد تحقیقات، هوش 
مصنوعی را کاتالیز کرد. چشم انداز مهم این است که یک 
 AI ســؤال بنیــادی را در نظر بگیریــد: آیا هوش مصنوعی
می تواند به ســطح تفکر انســان برسد و سپس حتی از آن 
فراتر رود؟ بطور معمول، محققان به دنبال سنجش توانایی 
مدل های رایانه ای برای دستیابی به اهداف پیچیده هستند، 
مانند برنده شــدن در یک بازی یا انجام مکالمه ای که به 
نظر می رســد به اندازه کافی بــرای فریب دادن مخاطب، 
نمونه ای انسانی است. اما این رویکرد دارای یک محدودیت 
شناختی کلیدی است وقبل از اینکه کسی بتواند ادعا کند 
این برنامه به اندازه کافی به یک انسان شبیه است یا مانند 
یک انسان فکر می کند، هر AI باید روی هر برنامه، هدف، 
نشــانه، مســیر و حتی زندگی قابل تصور انسانی آزمایش 
شــود. بنابراین روش های جایگزین هم مورد نیاز اســت. 
بعــلاوه هــدف اصلی پیچیدگی تصمیم گیری اســت که 
ویژگی های فکر انســان است مانند احساسات و یا درک را 
در بر نمی گیرد. علاوه بر این، هوش مصنوعی واقعاً خلاق 
نیســت. هوش مصنوعی نمی تواند با استفاده از روش هایی 
مانند استعاره و تخیل، بین موضوعات کاملًا متفاوت ارتباط 
برقرار کند تا به نتایج جدیدی برسد و همه چیز را بایستی 
صراحتــاً برای هوش مصنوعی معین کرد. مدل های هوش 
مصنوعی اغلب به عنوان شبکه های عصبی مصنوعی تصور 
می شوند اما تفکر انسان به نورون ها محدود نمی شود. تفکر 
کل بدن و بسیاری از انواع سلول های مغز مانند سلول های 
گلیا که نورون نیستند را درگیر می کند. محاسبات بخش 
کوچکــی از تفکــر آگاهانه ما را منعکس می کند و خودِ فکر 
آگاهانه تنها بخشــی از ذهن انسان است. حجم عظیمی از 
کار ناخودآگاه در پشت صحنه جریان دارد. لذا علم نتیجه 
می گیرد که هوش مصنوعی از نظر فکری از انسان ها فاصله 

زیادی دارد.
در قدیم رایانه ها می توانستند اطلاعات بیشتری را ذخیره 
کنند و سریع تر، ارزان تر و در دسترس تر شدند. همچنین 
الگوریتم های یادگیری ماشــینی نیز بهبود یافتند و افراد 
بهتر می دانستند کدام الگوریتم را برای مشکل خود اعمال 
کنند و به ترتیب به اهداف و حل مســئله و تفســیر زبان 
گفتاری امیدوار شدند. این موفقیت ها و همچنین حمایت 
از محققان برجسته، آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشرفته 
را متقاعد کرد که تحقیقات هوش مصنوعی را در چندین 
موسســه تأمیــن مالی کنند. جوامع بیــن المللی بویژه به 
ماشینی علاقه مند بود که بتواند زبان گفتاری و همچنین 
پردازش داده ها را با توان عملیاتی بالا رونویســی و ترجمه 
کند. خوش بینی بالا بود و توقعات حتی بالاتر. با این حال، 
در حالی که مسیر تحقق اهداف با حضور هوش مصنوعی 
در جای جای زندگی انسان وجود داشت، هنوز راه زیادی 
تا دســتیابی به اهداف نهایی پردازش زبان طبیعی، تفکر 
انتزاعی و شــناخت واقعی از دیدگاه یک انســان و پیدایش 

آن در وجود هوش مصنوعی باقی مانده است.
شکستن مه اولیه هوش مصنوعی کوهی از موانع را آشکار 
کرد. بزرگ ترین آن فقدان قدرت محاســباتی برای انجام 
هر کاری اساســی بود: رایانه ها به ســادگی نمی توانستند 
اطلاعات کافی را ذخیره یا با سرعت کافی پردازش کنند. 
بعنوان مثال، برای برقراری ارتباط، باید معانی بســیاری از 
کلمــات را بداند و آنهــا را در ترکیبات مختلف درک کند. 
کامپیوترهــا هنوز میلیون ها برابر ضعیف تر از آن بودند که 
هوش خود را نشان دهند و تکنیک های »یادگیری عمیق« 
برای هوس مصنوعی بوجود آمد که اجازه می داد با استفاده 

از تجربه های مکرر خود یاد هم بگیرند.
بــا اینکــه هوش مصنوعی دهه ها اســت مورد مطالعه قرار 
گرفته اســت اما هنوز یکی از مبهم ترین موضوعات اســت. 
هیچ کس نمی تواند توانایی کامپیوتر در پردازش منطق را 
رد کند اما برای بسیاری افراد اینکه آیا یک ماشین می تواند 
فکر کند یا خیر مبهم اســت. پیشــرفت در هوش مصنوعی 
بــرای اکثــر مردم قابل رویت اســت و تقریباً الان در همه 
زمینه ها حتی برای هدایت کشــتی های فضایی اســتفاده 
می شود اما هنر اندیشیدن تا حدی بزرگ و مبهم است که 
ما فعلًا فقط می توانیم پیشــرفت های آینده در این زمینه 
را درک کنیم و به نظر می رسد قوه استنتاج و تخیل هیچ 

گاه توسط انسان قابل ابداع نباشد.

پریسا حاجی محمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

 یک تحلیلگر حوزه دیپلماسی در گفتگو با »نقش اقتصاد«   به بررسی 
چالش های پیش روی سیاست خارجی پرداخت:

ایران در تنگنای کریدورها
کریدور ترنس خزر و کریدور هند به سرزمین های اشغالی منجر به انزوای  ��

ایران خواهد شد

دکتر سید علی موسوی خلخالی،  تحلیلگر حوزه 
دیپلماسی در گفتگو با »نقش اقتصاد« پیرامون 
الزام و اولویت گسترش روابط ایران با همسایگان 
خــود، گفت: برای خــروج از انزوای منطقه ای، 
بایــد در تعامــلات خود دو اصــل بنیادی را در 
اولویت قرار دهیم. نخست اصل الزام به گسترش 
تعاملات با همســایگان اســت چــرا که ایران 
کشــوری وسیع با همسایگان بسیار زیاد است؛ 

از جنوب با کشورهای عربی، از سمت شمال با روسیه و متحدان روسی، در غرب با ترکیه و 
از ســمت شــرق نیز به آســیا متصل است. وی با تاکید بر اینکه گسترش روابط با کشورهای 
همســایه نیازمند پیش زمینه هایی از جمله روابط سیاســی، اقتصادی و اجتماعی می باشد، 
افزود: توســعه روابط با کشــورهای همســایه تنها یک شعار نیست، بلکه نیازمند گسترش 
ابزارهای لازم برای توســعه اقتصادی کشــور اســت. از سال ۹۶ تا کنون که توافق هسته ای 
)برجام( به نوعی به لحاظ اقتصادی نتوانســت کارایی مورد نیاز ما را برآورده کند، کشــور ما 
به شــدت مورد تحریم واقع شــد و به شــرایط بســیار دشواری به لحاظ اقتصادی دچار شده 

است.
ســردبیر دیپلماســی ایرانی در ادامه گفتگو با »نقش اقتصاد« با بیان اینکه گســترش روابط 
اقتصادی ایران با کشــورهای دنیا تقریباً متوقف شــده اســت، تاکید کرد: ایران قریب به ۱۰ 
سال است که در تعاملات با کشورهای جهان به لحاظ روابط اقتصادی عقبگرد یا توقف داشته 
است. پروسه رفع تحریم ها و رسیدن کشور به ریل توسعه زمانبر است تا به مرحله گسترش 

روابط و ظرفیت های اقتصادی برسیم.
موســوی خلخالی در بحث کریدورهای بین المللی ایران به »نقش اقتصاد« گفت: در واقع 
کشــورهای همســایه ایران بحث کریدورها را به صورت جدی در راســتای منافع خود پیش 
می برند. در حال حاضر کریدور شــمال به جنوب از کشــور روســیه، افغانستان و پاکستان به 
بندر گوادر ختم می شود و روس ها بر روی آن کار می کنند. شاید بتوان گفت که این کریدور 
جای کریدور شــمال به جنوب ایران را پر نمی کند چرا که بندر گوادر، اقیانوســی نیســت و 
کشــتی های اقیانوس پیما نمی توانند در آن پهلو بگیرند اما با گذشــت ۱2 الی ۱۴ ســال از 
توافق ایران و روســیه، به واســطه مشکلات داخلی هنوز نتوانستیم کریدور شمال به جنوب 
را که به نفع همه طرف های ذینفع اســت عملیاتی کنیم و بخش عمده آن به مشــکلات 

اقتصادی در داخل کشور مرتبط است.
وی با تاکید بر اینکه کریدور شمال به جنوب به شرطی نقش حیاتی دارد که به نتیجه برسد، 
یادآور شــد: در دولت ســیزدهم، کشــور ما بیشتر در رابطه با گسترش روابط با روسیه همسو 
بود اما به دلیل مسائل اقتصادی همچنان توانایی توسعه کریدور شمال به جنوب را نداشتیم 
که منجر به گرایش روس ها به افغانستان و پاکستان شد تا بتواند بخشی از نیازهای خود را 
تأمین کند. کریدوری که از هند به سمت عربستان و سرزمین های اشغالی با حمایت آمریکا 
راه اندازی می شــود منجر به انزوای بیشــتر برای ایران خواهد شــد چرا که با سرمایه گذاری 
کشــورهای نزدیک به آمریکا و راه اندازی آن ظرف چند ســال آینده فشــارهای بیشتری بر 

ایران شده و انزوا را برای ما رقم می زند.
موسوی خلخالی با انتقاد از عدم توانایی در تکمیل مسافت کوتاه راه آهن چابهار- زاهدان 
و یا آســتارا به رشــت، تاکید کرد: از طرفی کریدور مربوط به جاده توســعه که از بندر بصره 
به بندرهای ترکیه و اروپا وصل می شود نه تنها مورد توجه کشور عراق صاحب اصلی این 
کریدور قرار گرفته بلکه کشــورهای اروپایی نیز به آن توجه ویژه ای دارند. به دلیل جنگ 
میان روسیه و غرب، کشورهای اروپایی به دنبال یک دریچه ای هستند تا بتوانند از خاورمیانه 
به ویژه در بخش انرژی استفاده کنند به همین دلیل کشورهایی مانند لهستان، مجارستان، 
یونان و کشورهای اروپای شرقی در کنار ترکیه و عراق از این کریدور حمایت می کنند و 
با راه اندازی آن، کشور ما در تنگنای بیشتری قرار خواهد گرفت. متاسفانه ما هنوز نتوانستیم 
کریدورهای شــرق به غرب که بندر شــلمچه را به خرمشــهر و خوزستان وصل می کند راه 
اندازی و عملیاتی کنیم و یا کریدور شــمال به جنوب با وجود پافشــاری روس ها همچنان 
به دلایل اقتصادی معلق اســت و ســرمایه گذاری و پول نقد لازم را برای راه اندازی این 

پروژه ها در اختیار نداریم.
وی با تاکید بر اهمیت کریدور ترنس خزر که از قزاقســتان، ترکمنســتان و دریای خزر به 
آذربایجان و ترکیه متصل می شود، بیان کرد: این کریدور می تواند ما را در معرض تنگنا قرار 
دهد و رقیب کریدور شرق به غرب ما خواهد شد چرا که بسیار حیاتی است و ایران را از جاده 
کمربندی که چینی ها به دنبال آن هستند محروم می کند. همچنین قزاقستان، قرقیزستان 
و ازبکستان به دنبال اتصال به چابهار بوده و هستند اما به دلیل تحریم ها و مشکلات مبادلات 
بانکی که همچنان کشــورهای دیگر را که تمایل به همکاری با ما را دارند تهدید می کند. 
تحت این شرایط نه تنها از این کریدورها بهره مند نمی شویم بلکه کاملًا منزوی خواهیم شد. 
شکل گیری هر یک از این کریدورها در اطراف ما، تنگناهای اقتصادی را برای ایران تشدید 
خواهــد کــرد. وی درباره برنامه های ایران برای رقابت با کشــورهای دیگر در حوزه تجارت 
بین الملل، اظهار کرد: بنده اعتقاد دارم که دولت ها در ایران باید درک داشته باشند که دنیا 
منتظر نمی ماند تا ما مشــکلات خود را حل کرده و پیشــرفت کنیم. باید بتوانیم بحران های 
اقتصادی خود را با کشورهای غربی حل کنیم. غرب و شرق در جهان امروزی دیگر از یکدیگر 
منفک نیســتند. به عنوان مثال، چین به دلیل تحریم ها همکاری لازم را ندارد یا روســیه به 
دلیل عدم عضویت ما در FATF نمی تواند با ما همکاری کند و عملیات های بانکی ما متوقف 
شده است. ما باید مشکلات اقتصادی خود را از شرق تا غرب در جوامع بین المللی حل کنیم 
در غیر این صورت نه تنها به اهداف خود نخواهیم رسید بلکه از رقبای جدی مانند عراق که 
در حوزه صادرات نفت پیشرفت های چشمگیری داشته نیز عقب خواهیم ماند.وی کشورهای 
ترکیه و آذربایجان را در حوزه توسعه اقتصادی، موفق دانست و گفت: اکثر کشورها از جمله 
ترکیه و آذربایجان به کریدورهای بین المللی در تمامی حوزه ها و اتحادیه ها پیوســته اند و 
روابط گرمی میان ترکیه و آذربایجان به وجود آمده که به غرب تسری پیدا کرده است. اگر 
آذربایجــان انــرژی مورد نیاز اروپا را تأمین کند تا اندازه زیادی نیازهای اروپا برطرف خواهد 
شــد و کشــور ما را بیشتر تحت فشــار قرار خواهند داد.موسوی خلخالی در مورد چگونگی 
استفاده از موقعیت ژئوپلیتیکی ایران در تقاطع اروپا، خاورمیانه و آسیا برای تقویت جایگاه 
ترانزیتی و تجاری به »نقش اقتصاد« گفت: باید این نگاه کهنه در مورد موقعیت ژئوپلیتیکی 
ایران را تغییر دهیم چرا که وقتی نمی تواند از این شرایط استفاده کند کشورها از مسیرهای 
دیگری نیازهای خود را برطرف می کنند و به دلیل عدم تعاملات نرمال کشــور ما با جوامع 
بین المللی، ترکیه و عراق بیشــترین بهره را از کریدورهای بین المللی می برند. بیشــترین 
ساحل را در خلیج فارس در استراتژیک ترین این نقطه آبی دنیا داریم اما کمترین بهره را از 
آن می بریم. سواحل جنوبی ما مهجور ماندند اما سواحل کوتاه کشور امارات یا قطر به هاب 

خلیج فارس تبدیل شده اند.
وی ضمن اشاره به راهکارهایی برای بهبود زیر ساخت های حمل و نقل و تسهیلات گمرکی 
افزود: کشــور ما در تمام حوزه های حمل و نقل به واســطه فشــارهای اقتصادی یک دهه اخیر 
کمبودهایی داشته است و زیرساخت های ما نیز شرایط مطلوبی ندارند. به عنوان مثال ناوگان 
هوایی ما از لحاظ کمی و کیفی به بازسازی و نوسازی نیاز دارد. هواپیماها زمین گیر شده اند 
و توانایی گســترش ناوگان هوایی کشــور را نداریم. در اوج ســفرهای بین المللی آسمان ایران 
خالی اســت،. از ســوی دیگر زیرســاخت های راه آهن ریلی در حال توسعه بود اما در اثر بحران 
اقتصادی توســعه راه آهن در جنوب و شــمال متوقف شــده است. این مشکلات فقط از طریق 
جذب ســرمایه و ســرمایه گذاران رفع می شــود تا زمانی که نتوانیم تولید ثروت کرده و یا برای 
زیرســاخت ها ســرمایه گذاری کنیم نمی توان توقع داشت که ناوگان حمل و نقل ما گسترش 
پیدا کند. موسوی خلخالی در پایان این گفتگو خاطرنشان کرد: متاسفانه کشور ما در حمل و 
نقل ریلی، توانایی انتقال کالاها از شرق به غرب را ندارد. در بحث دریایی و گسترش راه های 
زمینی نیز به واسطه امتیازاتی که از سوی کشور ترکیه به حمل و نقل ترانزیت کشورهای دیگر 
داده می شود، شاهد این قبیل مشکلات هستیم. تا زمانی که توانایی رفع مشکلات اقتصادی 
خود را نداشــته باشــیم، گســترش روابط اقتصادی در منطقه و توسعه کریدورها دور از انتظار 

است.

»بی 5۸« ترسناک ترین بمب افکن
بمب افکن »بی ۵8« به عنوان جانشینی برای بمب افکن های 
قدیمی تر ارتش آمریکا پا به عرصه گذاشته اما خیلی زود 
مشــخص اســت که برای پرواز زیادی خطرناک است. به 
گزارش خبرآنلاین، بمب افکن هاسلر با بال دلتا و موتورهای 
غول آسا که به شوخی می گفتند در حداکثر قدرت ممکن 
است بالش از جا دربیاید، خلبان های آمریکایی را به وحشت 
انداخت و خیلی زود به بایگانی سپرده شد. نرخ وحشتناک 

سوانح، هزینه های سرسام آور نگهداری و مشخصاتی که با گذشت زمان دیگر به درد 
میدان نبرد نمی خورد، از جمله دلایلی بود که باعث شکست پروژه بمب افکن بی ۵8 
هاسلر شد. این مشکلات باعث شد که از ۱۱۶ فروند هاسلر نیروی هوایی آمریکا 2۶ 
فروند در سوانح گوناگون از میان بروند. برخی به شوخی می گفتند که اگر نیروی هوایی 

بی ۵8 را از خدمت خارج نمی کرد کل ناوگان در حوادث گوناگون نابود می شد.

بایدن و پیشنهاد حمله به تاسیسات اتمی ایران
حمله ایالات متحده به برنامه هسته ای ایران در دوره 
انتقال قدرت یک قمار بزرگ از سوی رئیس جمهوری 
خواهد بود که قول داده بود به ایران اجازه تولید سلاح 
هسته ای را نخواهد داد. به گزارش آخرین خبر به نقل 
از اکســیوس، در جلســه چند هفته پیش که تاکنون 
مخفی مانده بود، جیک ســالیوان، مشاور امنیت ملی 
کاخ سفید به بایدن پیشنهاد داد در صورتی که ایرانی ها 

قبل از 2۰ ژانویه به سمت دستیابی به سلاح هسته ای حرکت کنند ایالات متحده 
به تاسیســات هســته ای ایران حمله کند. حمله ایالات متحده به برنامه هسته ای 
ایران در دوره انتقال قدرت یک قمار بزرگ از ســوی رئیس جمهوری خواهد بود 
که قول داده بود به ایران اجازه تولید ســلاح هســته ای را نخواهد داد، اما منابع 

گفتند بایدن در جریان این نشست چراغ سبز نشان نداد.

یادداشت

اینفوگرافیک

گپ

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

چشم انداز بورس در هفته جاری

پس از اینکه شاخص کل به بیش از مرز دو میلیون و 
8۰۰ هزار واحد رســید، بازار با مازاد عرضه ناشــی از 
شناسایی صعود و عرضه معامله گران کوتاه مدت مواجه 
و وارد فاز اصلاحی شد. شرکت های بزرگ چند روزی 
در فاز اصلاحی حرکت کردند، اما شرکت های کوچک 
تا روز یکشنبه که گزارش نه چندان خوب ستاره خلیج 

فارس منتشر شد، به رشد خود ادامه دادند.
گزارش پالایشگاه ستاره خلیج فارس یک مقدار اصلاح 
بازار را طولانی تر کرد، اما از روز سه شــنبه روند تغییر 
کرد و در نهایت روز چهارشــنبه بازار به مدار رشــد 
بازگشت. به هر حال در روند رشد بازار دوره های اصلاح 
متعددی را می توانیم تجربه کنیم و به نظر می رســد 

هفته گذشته ما یک روند اصلاحی را تجربه کردیم.
در مورد دلار هم باتوجه به اینکه به آغاز سال میلادی 
رسیده ایم، انتظار می رود در روز های آینده قیمت دلار 
کاهش پیدا کند. معمولا پیش از شروع سال نو میلادی 
باتوجه به تســویه حساب تجار و تحولات بین المللی 
یک مقدار افزایش قیمت را تجریه می کنیم، اما انتظار 

داریم در روز های آینده قیمت کاهش پیدا کند.
همچنین پیرامون حجم چشــم گیر خروج سرمایه از 

بورس در هفته گذشته  باید گفت این موضوع خروج 
سرمایه نیست؛ ما یک مقداری اعتبارات کارگزاری ها 
را شــاهد هســتیم کــه در اختیــار معامله گران قرار 
می گیرد. معامله گران کوتاه مدت هم زمانی که خرید 
می کنند این اعتبار به عنوان ورود پول ثبت می شــود 
و وقتــی هم می فروشــند به عنــوان خروج پول ثبت 
می شــود. این مشــکلی است که گزارش ها در بازار ما 
دارد که سطح اعتبار کارگزاری ها اعلام نمی شود و به 
همین خاطر ما آن خروج نقدینگی را مشاهده می کنیم 

ولی عملا دریافت و پرداخت اعتبارات است.
با این تفاسیر انتظار داریم اگر اتفاق خاصی رخ ندهد 
باتوجه به جو مثبتی که به لحاظ مذاکرات سیاســی 
برقرار شده است، شاهد تداوم رشد بازار و بازپس گیری 

سقف 2 میلیون و 8۰۰ هزار واحد باشیم.

یادداشت

همایون دارابی
تحلیلگر بورس 

بار دیگر ورزشکاران دیار اورامانات افتخار آفریدند
برگزاری مسابقات ژیم فورلایف پسران غرب کشور

تیم روانسر نائب قهرمان مسابقات ژیم فورلایف غرب کشور شد.
این رقابت ها به میزبانی شهرستان اسلام آباد غرب در روز جمعه، 7 

دی ماه 1403 برگزار شد.
به لطف خدا و استادی آقای عبدالحمید ویسمرادی که باتلاش بی 
وقفه وبا دلسوزی تیم را هدایت کرد، تیم روانسر با افتخار به مقام 

نائب قهرمانی دست یافت و ورزشکاران غیور این تیم موفق به 
کسب مدال نقره شدند.

در این مسابقات، ورزشکارانی از استان های همدان، کرمانشاه،  ��
کردستان، ایلام و لرستان در قالب 10 تیم به رقابت پرداختند.

این موفقیت ارزشمند را به مردم شریف روانسر و خانواده بزرگ 
ژیمناستیک تبریک عرض می نماییم.
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